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Президент Қасым-Жомарт Тоқаев БҰҰ Бас хатшысының 
орынбасары, Терроризмге қарсы күрес басқармасының 
басшысы Владимир Воронковпен және БҰҰ Қауіпсіздік 
кеңесінің Терроризмге қарсы күрес комитеті Атқарушы 
директоратының атқарушы директоры Наталья Герман-
мен кездесу өткізді.

Мемлекет басшысы  Астанада �тіп жатқан Қауіпсіздік және 
ын тымақтастық ж�ніндегі Орталық Азия форумына қатысқа-
ны үшін Біріккен Ұлттар Ұйымының делегациясына алғыс 
айтты.

– Сіздер бұл форумға қатысу арқылы аталған жиынға маңыз-
ды қолдау к�рсетіп отырсыздар. Қазіргі әлемде болып жатқан 
оқи ғаларды ескерсек, конференцияның күн тәртібіндегі мәсе-
ле лер �те �зекті. Еліміз Біріккен Ұлттар Ұйымының Жарғысын 
то лықтай қолдайды. Мен бұл ж�нінде барлық халықаралық іс-
ша раларда үнемі айтып жүрмін.  БҰҰ-ға мүше  басқа мем ле кет-
тердің бәрі Ұйым Жарғысында бекітілген қағидаттарды мүл тіксіз 
сақ тауы керек деп санаймын. БҰҰ – Қазақстан үшін баламасы 
жоқ әрі әмбебап халықаралық ұйым. Ұйымға мүше елдердің әр-

қай сысы оның қызметін жетілдіру ісіне барынша үлес қосуға 
тиіс. Біз БҰҰ Бас хатшысы Антониу Гутерриштің қызметін жо-
ғары бағалаймыз. Осы мүмкіндікті пайдалана отырып, оған ізгі 
тіле гім мен сәлемімді жолдаймын. Қазақстанға келер болсақ, 
біз дің тарапымыздан БҰҰ-ның кең ауқымды қызметіне жан-
жақ ты қолдау к�рсетіледі. Бүгінде БҰҰ Қауіпсіздік Кеңесін ре-
фор малау қажеттігі туралы к�п айтылып жүр. Бұл мәселе де мо-
кратия қағидаттарына сай егжей-тегжейлі талқылауға лайық деп 
са наймыз. 2рбір ел бұған �з үлесін қосып, пікірін айта алады, – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Кездесу барысында аймақтағы қауіпсіздік пен тұрақтылықты 
қамтамасыз ету, сондай-ақ террористік қауіп-қатерлерге қарсы 
іс-қимыл мәселелері талқыланды.

БҰҰ �кілдері Қазақстанның бұл саладағы күш-жігеріне жо-
ғары баға беріп, еліміз БҰҰ-ның терроризмге қарсы күрес мә се-
ле сінде к�шбасшылардың бірі екеніне назар аударды.

Владимир Воронков Астанада қауіпсіздік ж�нінде Форум 
�т кізудің маңызды екенін атап �тіп, бұл жиын диалог пен �зара 
се нім ді қалпына келтіруге, ортақ шешімдер іздеуге арналған 
алаңдардың біріне айналғанын жеткізді.

Президенттің баспас�з қыз ме-
тінің мәліметінше, Президентке 
құ қық қорғау органдары істі тергеу 
амал дарын жүргізіп жатқаны, сон-
дай-ақ күдіктінің кім екені анық-
тал ғаны жеткізілген.

«Қолда бар ақпарат бойынша 
кү дікті бұған дейін кісі �лтіргені 
үшін сотталып, 10 жылға бас бос-
тан  дығынан айырылған. Биыл 
оған адам денсаулығына қасақана 
ауыр зиян келтіргені үшін 3 жылға 
бас бостандығын шектеу ж�нінде 
үкім шығарылған», – делінген ха-
бар ламада.

Президент Бас прокуратура 
мен Ішкі істер министрлігіне 
бол  ған қайғылы оқиғаның мән-
жайын мұқият тексеруді тапсыр-
ды. Мем лекет басшысы биыл 
шы     ға рылған сот үкімінің заң ды-
лы ғын қарас тыру және адамға 
қа тысты аса қауіп ті қылмыс жа-
са ғаны үшін қыл мыстық жауап-
кер шілікті кү шейту маңызды деп 
са найды. 

«Баланың туыстары мен жа-
қын дарына қайғырып к�ңіл айта-
мыз», – делінген Ақорданың рес ми 
хабарламасында. 

Біздің сұхбат

Заман талабына сай адамдарды� �мірі де, �олданатын 
тер   миндері де �з геріске �шырап жатыр. Айталы�, б�рын за�да 
әлеу меттік желіні �ол данушы және инфлюенсер деген тер мин-
дер м"лдем жо� еді. Біра� уа �ытты� �зі заманмен бірге за�ны� 
да �згеретінін дәлелдеді. Жа�ында Мем лекет басшысы «Он-
лайн платформалар және онлайн жарнама туралы» За� 'а �ол 
�ой ды. За� жобасыны� негізгі ма�саты – адам ���ы'ын �ор'ау. 
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ҚАЗАҚСТАН БҰҰ ЖАРҒЫСЫН 
ТОЛЫҚТАЙ ҚОЛДАЙДЫ

8

Электронды сигареттерді� денсаулы��а аса зиянды, �мірге �ауіпті екені со�'ы жылдары 
барлы� мінберден, соны� ішінде Парламенттен мамандар "немі айтып келеді. Тіпті, оны 
шегушілерді� �кпесіні� сау-тамты'ы �алмай, іріп кететіні паш етілген бейнероликтер де 
д"ркін-д"ркін таратылады. Біра� /кімет о'ан лайы�ты ден �оймай келді. Тіпті, депутаттарды� 
вейптерге акциз салы'ын еселеп арттыру туралы �сынысы да �олдау таппады. Жа'дайды 
ел Президенті бірауыз с�зімен �згертті. Енді 3аза�стан е-сигареттерді� сатылымына толы� 
тыйым салма�.

ПРЕЗИДЕНТ ПӘРМЕНІ:
КЕСЕЛДІҢ ЖОЛЫ КЕСІЛЕДІ

ҚАРҒА 
ҚУҒАН 
ҚАЗАҚТАР

ЖҮН ӨҢДЕУ ФАБРИКАСЫ
ТОҚТАП ТҰР

БЕТ

7
БЕТ

15

ЕСІЛ ЕҢБЕК 
ЕШ КЕТТІ...
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ҚҰТТЫҚТАУ ЖЕДЕЛХАТЫН 
ЖОЛДАДЫ

Мемлекет басшысы Франция Президентіне 
��тты�тау жеделхатын жолдады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Эмманюэль Макронды және 
барша француз халқын Францияның ұлттық мейрамы – 
Бастилияны алу күнімен құттықтады.

Мемлекет басшысы Қазақстан мен Франция арасында-
ғы сенімді саяси диалог пен �зара тиімді сауда-эконо ми-
калық ынтымақтастыққа негізделген стратегиялық серік-
тес тіктің нығайып келе жатқанын атап �тті.

МҰҚИЯТ ТЕКСЕРУДІ 
ТАПСЫРДЫ

Мемлекет басшысына Т"ркістан облысыны� Сарыа'аш ау-
данында 5 жасар �ыз баланы� �лтірілгені ж�ніндегі �ай'ылы 
о�и 'а туралы мәлімет берілді. Б�л туралы А�орда Telegram-да'ы 
ресми арнасында хабарлады. 

Айдос САРЫМ, Мәжіліс депутаты: 

ЗАҢНЫҢ НЕГІЗГІ ПРИНЦИПІ – 
БАЙЫПТЫЛЫҚ

Бұрын қазақ жастары арман 
қуып Ұлыбританияға баратын. 

Тұманды Альбионда білім алып, 
абыроймен елге оралатын. Биыл 

да Ұлыбританияға аттанғандар 
арасында жастар көп. Бірақ 

олардың мақсаты – басқа. Бірінің 
басында берешек қарызы болса, 

енді бірі көлік алып, баспаналы 
болуды армандайды. Күнкөріс 

қамы үшін отанынан жырақта 
қырыққабат теріп, қарға қууға, 

құлпынай жинап, саңырауқұлақ 
тасуға мәжбүр. Біз Ұлыбритания-

дағы жастармен хабарласып, 
еңбек күшінің елден кетуінің 

себебін зерттеп көрдік. 
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АҚПАРАТ

Алматыда 	гей ызын 	лтірді 
де ген к�дікке ілінген әйел екі ай�а 
а мау�а алынды.

Бұл туралы Алматы қалалық сотының 
бас пас�з қызметі мәлімдеді.

«Алматы қаласы мамандандырылған 
ау данаралық тергеу сотының 14 шілдедегі 
қау лысымен күдікті Т. есімді әйелге қа-
тыс ты «ауыр қылмыс жасады» деген айып 
бойынша сотқа дейінгі тергеу органының 
арызы қанағаттандырылып, сотқа дейін 

бұлтартпау шарасы санкцияланды. Оған 
2 ай мерзімге қамауға алу түріндегі жаза 
та ғайындалды», – делінген хабарламада.

Бұған дейін Алматы қалалық полиция 
де партаменті Бостандық аудандық поли-
ция басқармасы қылмыстық іс ҚР ҚК 
99-бабы 3-б�лігімен тергеліп жатқанын 
хабарлаған болатын.

*леуметтік желіде тараған ақпаратқа 
сүйенсек, 47 жастағы �гей анасы бүл-
діршінді жан тапсырғанша соғып та с-
таған.

ӨГЕЙ ШЕШЕСІ 
ӨМІРІН ҚИДЫ МА?

Қазіргі уақытта бекітілген дизайн кодқа 
сәйкес келмейтін 1200-ден астам жарнамалық 

элемент б�лшектелді. Мұндай бұзушы-
лықтарды жою үшін шағын және орта бизнес 

иелеріне сыртқы жарнаманы сәйкестендіру 
туралы хабарламалар жіберілетін болады. Бұл 
жұмыс қаланың барлық ауданында жүр-
гізілмек.

Бүгінде Астана қаласының Урбанистика 
орталығы маңдайшалар бойынша 400 эскиздік 
ұсыныс пен ұсыным әзірледі. Қалалық Урба-
нис тика орталығында келісілмеген сыртқы 
жарнама визуалды шу шығаратынын, қала-
ның жалпы к�рінісі мен үйдің келбетін 
бұзатынын атап �тті. Мақсат – сыртқы жар-
наманы ретке келтіру, біртұтас және тартымды 
қалалық ортаны құру. Мысалы, қазіргі 
уақытта «Лазурный квартал», «Триумфальный 
тұрғын үй кешендері, сондай-ақ Сәтбаев, 
Түркістан к�шелерінің, Мәңгілік ел, Рес пуб-
лика даңғылдары секілді к�ше бойында орна-
ласқан тұрғын үй кешендері бойынша жұмыс 
жүргізіліп жатыр.

Қалалық әкімдік жарнамалық белгілердің 
сәйкес келмеуі бойынша ұсыныстарды 
елорданың Урбанистика орталығының Cen-
terofurbanism@gmail.com поштасына жіберуге 
болады. 

ЖАРНАМА ЕРЕЖЕСІ 
ЕСКЕРІЛУІ ТИІС

Елордада 2019 жылы бекітілген аланы� дизайн-кодына сәйкес сырты жарнама 
мен ма�дайшаларды ретке келтіру бойынша белсенді ж�мыс ж�ріп жатыр. 

Атырауда �ш баланы �рып-соан о�алту орталы�ыны� 
маманы 4 жыл�а сотталды.

Атырау қаласы № 2 сотының баспас�з қызметінен мәлім еткендей, 
оған ҚР Қылмыстық кодексінің 110-бабы 2-б�лігінің 1,2-тармақтары 
бойынша айып тағылған.

«Балаларды оңалту орталығының маманы К-ның міндетіне 45 
минутта ерекше балаларды дағдыларға үйрету, мінез-құлығын оңалту 
кірген. Ол балалар орталығының арнайы кабинетінде кәмелетке 
толмағандармен жеке сабақ �ткізу кезінде кәмелетке толмаған К, Б, 
А-ға ұдайы ұрып-соғу немесе күш қолдану әрекеті арқылы тән 
зардабын немесе психикалық зиян келтірген. Сотталушы К-ның 
кінәсі жәбірленушілердің заңды �кілдерінің, куәгерлердің 
айғақтарымен, сараптама қорытындысымен, бейнежазбалармен, іс 
бойынша басқа да дәлелдемелермен толық дәлелденді», – деп 
хабарлады №2 соттың баспас�з қызметі.

Сотталушыдан сондай-ақ жәбірленушілердің пайдасына 6 млн 
теңге к�лемінде моральдық зиян �темақысы �ндірілді.

СӘБИДІ ҰРЫП, СОТТЫ БОЛДЫ

Астанада интернет д�кен арылы синтетикалы 
есірткі сатан к�дікті �сталып, уаытша �стау 
изоляторына амау�а алынды.

Елордалық полицейлер Астанада синтетикалық 
есірткіні �ткізуге қатысы бар интернет дүкендерді жою 
бойынша жұмыс жүргізіп жатыр. Соның барысында 
Қабанбай батыр к�шесінде тікелей бай ла ныссыз 
интернет дүкен арқылы есірткі саудалаған 19 жастағы 
аста налық жас жігітті анықтады. Есірткіні �ткізуші оны 
халық к�п жи налатын орындарға, орталық саябаққа 
жасырып кету ар   қылы белгілі бір жерлерге қалдырып 
отырған.

Жедел-тергеу іс-шараларын жүргізу барысында жас 
жігіт қыл  мыс жасағанын мойындаған және интернет 
дүкеннің жұмыс жүйесі туралы және ол жерден алатын 
заңсыз сыйақы туралы айтып берген.

Жеке тінту барысында одан ішінде синтетикалық 
есірткісі бар 40 түйіншек табылып, тәркіленді. Алынған 
мефедрон синте тика лық есірткісінің жалпы салмағы – 40 
грамм немесе 150 рет қолданылатын доза.

Қылмыстық іс қозғалды. 19 жастағы елорда тұрғыны 
Астана қа ласы ПД уақытша ұстау изоляторына қамалды. 
Есірткіні �т кі зу ге бірге қатысқандарды анықтау және 
ұстау бойынша жедел-іздестіру іс-шаралары жүргізіліп 
жатыр.

ЕСІРТКІ САТҚАН 
ЕЛОРДАЛЫҚ ҰСТАЛДЫ 

17 жастан 17 жастан 
есепке алынадыесепке алынады

2024 жылды� а�тарынан бастап 17 жаста�ы 
ер-азаматтар автоматты т�рде әскери есепке 
алынатын болады. 

«Пилоттық жоба аясында 17 жастағы ер-азаматтарды 
әскери есепке алу автоматты түрде �теді. Қорғаныс істері 
ж�ніндегі департаменттің бастамасын Премьер-Министр, 
мүдделі мемлекеттік органдар, облыс, қала әкімдіктері 
қолдады.

Оны жүзеге асыру мемлекеттiк органдардың ақпараттық 
жүйелерiн түрлендiру мен интеграциялаудың арқасында 
мүмкiн болды. Бұл елiміздің 16 жастан 60 жасқа дейiнгi 
ерлерді әскери есепке алумен толық қамтамасыз етуге 
мүмкiндiк бередi», – дейді ведомсто �кілдері. 

Енді 17 жасқа толған ер-азаматтарды тіркеу жыл сайын 
жүргізілмек. *скери қызметке жарамдылығын тексеру 
міндетті түрде жүзеге асырылады.

Ол үшін денсаулық сақтау ұйымдары профилактикалық 
медициналық тексерулерді бір айынан 18 жасқа дейінгі 
балаларды динамикалық бақылаумен жүзеге асырады. 
Сондай-ақ 15 пен 18 жас аралығында жалпы практика 
дәрігерлері бейінді мамандардың қорытындысын және 
зертханалық-диагностикалық зерттеулерді ескере отырып, 
олардың денсаулық жағдайына кешенді бағалау жүргізеді. 
Бұл туралы деректер Қорғаныс министрлігімен біріктірілген 
Денсаулық сақтау министрлігінің ақпараттық жүйесінде 
к�рсетіледі.

Қорғаныс министрлігінің мәліметінше, қызметті авто-
маттандыру әскерге шақыру учаскелерін ұйымдастыру және 
тіркеу үшін әкімдіктерге жыл сайын б�лінетін миллиард 
теңгеден астам бюджет қаражатын үнемдеуге мүмкіндік 
береді. Қаражат дәрігерлік комиссия мүшелеріне ең бекақы 
т�леуге, шалғай ауылдық округтерден ер-аза маттарды әскери 
комиссариаттарға жеткізу, кеңсе тауарларын алу және басқа 
да қажеттіліктерге жұмсалады.

57 млн теңге 57 млн теңге 
заңсыз жұмсалғанзаңсыз жұмсалған

Елордалы Антикор білім беру саласыны� ыз-
меткерлеріне сыбайлас жеморлы �ыб�зушылы 
жаса�аны �шін жауапкершілік бары туралы ескертті.

Статистикаға сүйенсек, білім беру – сыбайлас жемқорлық 
ең к�п тараған салалардың бірі және ол қылмыстық 
құқықбұзушылықтар саны бойынша алдыңғы орында тұр. 
К�біне қылмысты оқу орындарының директорлары мен 
есепшілері, білім б�лімдерінің басшылары мен қызметкерлері 
жасайды. Осы мәселе жүйелі сипатқа ие және жойылуы тиіс 
екенін ескере отырып, агенттіктің бастамасымен департамент 
білім басқармасымен бірлесіп сыбайлас жемқорлық 
тәуекелдеріне талдау жүргізді.

Кеше елордада мектепке дейінгі, орта, техникалық және 
кәсіптік білім беру ұйымдары басшылығы мен есепшілердің 
қатысуымен білім беру саласындағы талдау нәтижелері 
жарияланды. Белгілі болғандай, астаналық мектептердің 
есепшілері мен директорлары білім беру ұйымдарының 
жалпы сомасы 57,4 миллион теңге болатын қаражатын 
заңсыз иемденген. Мұның ішінде 29,6 миллион теңгеге жуық 
сома �телді.

Департамент басшысының бірінші орынбасары Айтуар 
Ағыбаев �з с�зінде агенттік Оқу-ағарту министрімен бірге 
сыбайлас жемқорлық тәуекелдерін жою бойынша жол 
картасына қол қойғанын хабарлады.
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БАРЛЫҚ М	СЕЛЕ 
БАҚЫЛАУҒА АЛЫНАДЫ

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» фрак-
ция сының мүшесі Болат Ке рім бек Жетісу 
об лысы Текелі қаласындағы «Қора» гид-
роэ лектрос тан са сының жұмысымен та-
ныс ты. Қуаты 28,5 МВт болатын ГЭС Қора 

+зе  нінде орналасқан. Ол 2017 жылы іске 
қо сылды. 

«Станса басшылығы «Қора» ГЭС-ның 
тұрақ ты жұмысын қамта ма сыз ету және 
жаң ғырту үшін барлық күш-жігерін жұм-
сауы тиіс. Стан саның қуатын арттыру 
жос  парларын жүзеге асыра отырып, үздік 
нә  тижелерге ұмтылу қажет. 4йткені Теке-
лідегі +зендердің әлеуеті ша ғын гидроэ-

нер гетиканы дамытуға үлкен мүмкіндік 
береді», – деді Болат Керімбек.

Стансадағы процестердің к+пшілігі 
ав томаттандырылған. Мұны мен қоса, гид-
роэлектростанса – инвестициялық нысан 
ре тінде +ңірде бизнесті дамытуға мүм кін-
дік береді. ГЭС-тің негізгі артық шы лық-
тары оның жанар-жағармай бағасының 

конъюнктурасына тәуелді еместігі, қызмет 
ету мерзімінің ұзақтығы, арзан және эко-
ло гиялық таза болуын да. Айта кету керек, 
қа зіргі уақытта бұл кәсіпорын 400-ден 
ас там адам ды жұмыспен қамтып отыр. 
Бұ дан соң Болат Керімбек Ескелді ауда-
нын дағы Қаратал +зеніндегі су б+гетіне 
бар ды. Нысан 1976 жылы пай далануға 
бе ріл ген. Содан бері бірде-бір рет күрделі 

ж+н деу к+р меген. Атап айтқанда, су қой-
ма сының түбіндегі бетондар әбден мү жі-
ліп, тозығы жеткен, электр жабдықтары 
да ауыстыруды қажет етеді. Депутат бар-
лық түйінді мәселені бақылауға алуға уәде 
берді.

Сондай-ақ ол Текелі қаласы мәсли ха-
тының депутаттарымен кез десті. Халық 
қалаулысы оларға Мәжіліс қабылдаған 
заң намалық жаңа лықтар, атап айтқанда, 
жақында Мемлекет басшысы қол қойған 
«Заңсыз иемденілген активтерді мемле-
кет ке қайтару туралы» заң жайын да айтып 
бер ді. Болат Керімбек +кілді орган жұмы-
сының маңыз дылығын атап +тті.

«Партиямыздың Т+рағасы Ерлан Қо-
шанов мәслихаттар депу тат тарының I 
рес   публикалық форумында с+йлеген с+-
зін  де мәслихаттар кең +кілеттіктерге ие, 
олар +ңірдің дамуына ықпал ете алады 
де ген болатын. Сіздер жаңа жүйе бойынша, 
бір мандатты округтер бойынша сайлан-
дыңыз дар және бұл үлкен жауапкершілік 
жүктейді. Барлығымыз «AMANAT»-тың 
сайлауалды бағдарламасын жүзеге асыру 
үшін бірле сіп жұмыс істеуіміз керек», – 
деді ол. Айта кетейік, +ңірлік сайлауалды 
бағ  дарлама аясында алдағы бес жылда 
об лыста күнделікті тіршілікке қа жетті 
жүйе лерді жаңғырту бойынша бірқатар 
жұ мыс атқарылады. Оның ішінде 322 км 
су бұру, 57 км жылумен жабдықтау, 684 км 
элек тр мен жабдықтау желілері күрделі 
ж+н деуден +теді.

Жетісу облысы

ЕРЕКШЕ БАЛАЛАР 
ҚОЛДАУҒА З	РУ

Мәжіліс депутаттары, «AMANAT» партиясы фракциясының депу-
таттары Айдос Сарым және Сергей Пономарев Алматы қаласы Алмалы 
ауда нындағы «Кеңес» әлеуметтік бейімдеу және еңбекті оңалту орта лығына 
барды. 

«Кеңес» әлеуметтік бейімдеу және еңбекті оңалту жобасы 2023 жыл дың 
к+ктемінен бастап, партияның сайлауалды бағдарламасын іске асыру 
ж+ніндегі жол картасы шеңберінде ашылды. «Кеңес» орта лы ғы даму 
патологиясы бар және 3 жасқа дейінгі қауіп-қатер тобындағы ба ла ларға, 
сондай-ақ 3 жастан 7 жасқа дейінгі дамуында кідірісі бар бала ларға 
бағытталған кешенді сипаттағы қызметтер к+рсетеді. Жоба ның ашылуынан 
бастап осы уақытқа дейін жаңа туған нәрестеден 3 жас қа дейінгі 140 бала 
кешенді психологиялық-түзету қызметтерімен қам тылды және 400-ден 
астам фронтальды және жеке сипаттағы сабақ тар +тті.

– Біздің орталықтың басты міндеті – қоғамда ерекше балалар үшін 
жа ғымды ахуал қалыптастыру және оларды тәрбиелеу мен оқытуда ке шенді 
тәсілді қамтамасыз ету болып табылады. Бұдан басқа, біз қол же тімді 
бағдарламаны игере алатын балаларға болашақта арнайы мек теп терде оқуға 
мүмкіндік береміз, бұған дейін арнайы дайындықсыз мүм кін болмады, – 
деді орталықтың бас директоры Майра Сүлеева. 

Кездесу барысында депутаттар орталықтың жұмысымен танысып, 
балалардың ата-аналарымен және мамандармен с+йлесті, сондай-ақ 
ерекше балалармен сабақтарға қатысты. Олар ерте араласу саласындағы 
мамандардың балаларға кедергілерді жеңуге және толыққанды дамуға қалай 
к+мектесетінін к+рді. Мәжіліс депутаты Сергей Пономарев +з с+зінде: 
«Даму патологиясы бар балаларды және қауіп-қатер тобындағы балаларды 
қолдаудың тиімді жүйесін құру үшін үш министрліктің, яғни Денсаулық 
сақтау, сондай-ақ Оқу-ағарту министрлігі мен Еңбек және ха лықты 
әлеуметтік қорғау министрлігінің тікелей +зара іс-қимылы қа  жет. Бұл 
аспектіні біз «Кеңес» орталығы бүкіл республикаға үлгі бол сын деп Жол 
картасына енгізетін боламыз. Онда мамандар алған тә жіри бесін Қазақстан 
бойынша тарату үшін оқытудан +те алады, – деді.

– Сонымен қатар депутаттар ерекше қажеттіліктері бар балаларды да-
мытуға бағытталған әлеуметтік жобаларға мемлекеттік қолдау мен 
инвестициялардың маңыздылығына тоқталды. Біз ерекше балалармен 
жұ мыс істеуге байланысты мамандықтар бойынша гранттарды ұлғай туға 
қол жеткізуіміз керек және осы салада білімнің қолжетімділігін қам тамасыз 
етуіміз керек. Сонымен қатар біздің қолдау жүйемізді нығайту балалардың 
дамуына мамандандырылған психологтардың са нын к+бейтуді талап етеді. 
Тек осылай ғана біз әр баланың толыққанды дамуын қамтамасыз ете аламыз 
және ешкім шетте қалмайтын инклюзив ті қоғам құра аламыз, – деді Айдос 
Сарым.

Алматы қаласы

ЖАҢА ЖҮЙЕ 
ЖАУАПКЕРШІЛІК ЖҮКТЕЙДІ

Б�л аптада да депутаттар бірнеше айма��а ат басын б�рып, әлеуметтік ма�ызды кешендерді� 
��рылысымен танысты. Сондай-а� Мәжіліс �абылда�ан за�намалы� ��жаттарды� ма�ызын т�сіндіріп, 

партияны� сайлауалды ба�дарламасын іске асыру ж"ніндегі жол картасыны� жергілікті жерлерде ж�зеге 
асырылуын к"збен к"ріп �айтты. 

МЕКТЕП ҚҰРЫЛЫСЫН 
КЕШІКТІРМЕУ КЕРЕК

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар-
тия сы фракциясының мүшесі Ерлан Аб-
диев Түркістан облысы Қазығұрт ау да ны-
ның Амангелді елді мекеніне барып, 
жал пы орта білім беретін мектептің құры-
лыс жұмысымен танысты. 

Онда 150 орынға арналған қосымша 
мектептің құрылысын жүргізіп жатқан 
мер дігермен және тапсырыс берушімен 
объек тілерді салу процесінде туындайтын 
проб лемалық мәселелерді талқылады. 
Бұл нысан 2022 жылдың мамыр айында 
бас  талған. Бірақ қаржының жетіс пеу ші-
лі гіне байланысты құрылыс тоқтап, 
биыл ғы жылдың наурыз айында қаржысы 
б+ лініп, қазір құрылыс жұмыстары қар-
қын ды жүргізілуде.

Сапар барысында депутат құрылысы 
жүріп жатқан Сарапхана ауыл округі, 
Май лыошақ елді мекенінен 200 орындық 
А.Байтұрсынов атындағы жалпы орта 
мек тебіне барды. Білім ошағының құры-
лы сын «4мірзақ» ЖШС жүргізуде. Құры-
лыс 2021 жылы басталған. Биыл желтоқ-
сан айына дейін аяқталуы тиіс.

Мәжіліс депутаты қос нысанды аралау 
ба ры сында құрылыстың бірқатар атқа-
рылуы тиіс жұмыстарына назар аударды. 

– Мектеп құрылысын жоспар бойын-
ша осы жылдан кешіктірмеу керек. Бұл 

ны сан партия тарапынан қазір толық 
ба   қылауда. Біздің сайлауалды бағдар ла-
мамызда дәл осы нысандарды енгізіп 
қой ған. Біздің қазір осында келу мақ са-
ты мыз жұмыстарды +з к+зімізбен к+ріп, 
ба қылауға алу, – деді Ерлан Oбдиев. 

Сондай-ақ құрылыс сапасына да баса мән 
беру керектігін айтқан депутат облыстық 
құрылыс басқармасына жұмыстарды 
қадағалауға алуды қатаң түрде тапсырды. 

Түркістан облысы

Ең алдымен, халық қалаулысы Сары-
бұлақ ауылдық округінің шаруаларымен 
кездесіп, алқаптарды суару мәселесін 
тал қылады.

«Шаруаларға су жеткізу мәселесі 
қиын ға соғып тұр. Ағын су каналдары-
ның небары 20%-ы бетондалған. Қалған 
80%-ы – қара жер. Соның салдарынан, 
су шаруа ларға жетпей, жерге сіңіп кетіп 
жа тыр. Су қоймасы мәселесін де ретке 
кел тіру қажет. Аудандық әкімдік шаруа 
қо жалықтары арасында су жүргізу кесте-
сін бекітіп, жіті назарда ұстауы керек. 
Бұған қоса, Қақпатас, Сарыбұлақ және 
Қай нар ауылдарына да су жеткізу мүмкін 
бол май отыр. Соның салдарынан, диқан-
дар су тапшылығын сезінуде», – деді де  -
путат.

Сонымен қатар, халық қалаулысы 
пар тияның аудандық филиалында тұр-
ғындарды қабылдап, тұрғындардың +ті-
ніш-тілегіне құлақ түрді. Қабылдау ба ры-
сында қандастарымызға ҚР азамат ты ғын 
беру, республикалық маңызы бар ав ток+лік 
жолдарын ретке келтіру, жайы лым жер 
б+лу, мүгедектікті рәсімдеу, жер дауы, су 
тапшылығы мәселелері к+ те ріл ді. Депутат 
қабылдауға келген азаматтарға заң аясында 
жауап қатып, ұсыныс-кеңес берді. 

Бұдан б+лек, халық қалаулысы 
«AMANAT» партиясынан сайланған 
ауыл дық округ әкімдерімен, ауданның 
іс кер әйелдерімен кездесіп, бірқатар мә-
се лені талқылады. Тұрғындар мемлекет 
та рапынан б+лінетін қайтарымсыз 
грант тар санын к+бейту, азық-түлік баға-

сын тұрақтандыру, кәсіпкерлерге қолдау 
к+рсету мәселелерін қозғады. 

Бұған қоса, депутат Бәйтерек ауы-
лын да жаңадан салынып жатқан 150 
орын дық мектептің құрылыс барысын 
ба қылап қайтты. Жоспарға сәйкес, білім 
оша ғының қабырғасы тұрғызылып қоюы 
тиіс еді. Алайда жұмыс кестеге сай жүріп 
жат қан жоқ. Жаңа мектептің тек іргетасы 
қа ланыпты. Ал Сорт+бе ауылындағы 
ауру хана мамандарымен жүздесу кезінде 
са ла қызметкерлері ғимаратта үнемі жа-
рық с+ніп қалатынын және интернет 
баяу жұмыс істейтінін айтып, шағым-
дарын жеткізді.

Сондай-ақ, халық қалаулысы Қордай 
бе кетіне барып, маман тапшылығы мәсе-
ле сіне мән берді. Мұнда қазіргі таңда 238 
бос жұмыс орны бар. Бекетте бас-аяғы 
95 адам жұмыс істеп жатыр. Олардың 
ара сында қатардағы жауынгерлер де бар. 
Ше карада кептеліс жиілеп, тіркеу ка-
бинасы 100% жұмыс істемей тұр. Меке ме 

ғи маратының құрылысы да сапасыз бо-
лып шықты. Халыққа да жайлы жағдай 
жа    салмауда. Халық қалаулысы аудан 
аза  маттарына арналған бірнеше тіркеу 
ка бинасын әзірлеу туралы ұсыныс жа-
сады. Алдағы уақытта депутат халықты 
тол ғандырған мәселелерді Парламент 
қа бырғасында к+теруді к+здеп отыр. 

Айта кетейік, партияның Жамбыл 
облыстық сайлауалды бағдарламасында 

+ңір дегі суармалы жердің жалпы к+лемін 
179,2 мың гектарға жеткізу, Қордай ауда-
нын да «Қалғұтты», «Ырғайты» су қойма-
лары ның құрылысын жүргізу мәселесі 
қам тылды. Сондай-ақ, партия аймақтағы 
69 елді мекенді орталықтандырылған 
та за ауыз сумен қамтамасыз етуге күш 
са  лады.

Жамбыл облысы

ШАРУАЛАРДЫҢ ШАРУАСЫ 
ШАТҚАЯҚТАП ТҰР

Мәжілісі депутаттарыны� "�ір лерге сапары аясында «AMANAT» 
фракциясыны� м�шесі Г�лдара Н�рымова Жамбыл облысы *ордай 
ау данында болып, іскер әйелдермен, аудан т�р�ындарымен, дәрі-
гер лер �ауымымен ж�здесті.
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– «Онлайн-платформалар және онлайн-
жар нама туралы» заң біздің қоғамға қаншалықты 
қажет? 

– Менің ойымша, ел Президенті Қасым-
Жомарт Кемелұлы – үлкен тереңдік пен бағыт-
тың иесі. Шынын айту керек, еліміздің заң-
дары заман талабынан кішкене болса да ке-
шеуіл деп жатыр. Бір ғана мысал, қазір Қазақ-
стан да жасалып жатқан қылмыстың 40-45 
пайы зы киберсалада болып жатыр. Біздің 
$мі    рімізге интернет дендеп енді. Қазір адам-
дар дың $мір сүру салты мен құндылықтары да 
ға ламторға байланған. Бірақ біз осы кезге 
дейін, $кінішке қарай, ұзақ уақыт бойы осы 
са ланы дұрыс түсінбегендіктен бұл бағытты 
анар хияға жатқызып келдік. Ал шын мәнінде, 
ин тернет – біздің $міріміз. Салықты да интер-
нет арқылы онлайн т$лейміз. Қалтамызда 
қа ғаз ақша да ұстамаймыз. +мірдің $зі интер-
нет пен ұштасқан кезде, оған тиісті шараларды 
қол дану, бағыттарды реттеу – заман талабы 
жә не заңгерлердің міндеті. Сондықтан қабыл-
данған жаңа заң біздің қоғамымызға қажет. 

АЗАМАТТАРДЫҢ ОНЛАЙН 
ҚАУІПСІЗДІГІ ҚОРҒАЛАДЫ

– Аталған заңның міндеті қандай? Жаңа заң 
жо басы әлеуметтік желіде болып жататын бул-
линг тен азаматтарды қорғай ала ма? 

– Заңның басты идеологиясы – азамат тар-
дың онлайн қауіпсіздігін қорғау. Яғни шынайы 
$мір дегі бар құбылыстар мен қарым-қаты нас-
тар дың барлығы, виртуалды әлемде де дәл 
со лай к$рініс табады. +мірдегі ережелер мен 
тыйымдар интернет желілерінде де күшінде 
болуы керек. Мысалы, бизнес интернетте жа-
сал са да, $мірде жасалса да, бизнес болып қала 
бере ді. Адамға $мірде қоқан-лоққы к$рсетсе 
де, интернетте бопсаласа да –  екеуі де буллинг. 
Заңда осы принциптер ескерілді. Жаңа бас та-
ма ларға жол аштық. Шынайы $мірде адамның 
құ қығы қай деңгейде қорғалса, онлайн плат-
формаларда да азаматтардың құқығы сол дең-
гейде, дәл сондай дәрежеде қорғалуы қажет. 
Мы салы, осыдан бір ай бұрын бізге Ұлыб ри-
тания парламентінің делегациясы келді. Мүм-
кіндік болған кезде олардан онлайн қарым-
қатынастары жайлы сұрадым. Сонда британдық 
әріптесім екі адамды түрмеге отырғызғанын 
айтты. Себебін сұрағанымда: «Біреуін 8 айға, 
екін шісін 6 айға соттапты. Себебі олар фейс-
букта маған «сені $лтірем, бала-шағаңды отқа 
ораймын» деп сес к$рсетті» деді. Фейсбуктағы 
бул лингті сотта дәлелдеп, британиялық әріп-
те сім екі адамды түрмеге отырғызыпты. Содан 
кейін фейсбукта ешкім оған буллинг жаса мап-
ты. Кез келген саясаткердің, қоғам белсен ді-
сінің аккаунтын ашып қарасаңыз, коммен-
тариінде «қарғыс атсын, түбіңе жетем» деген 
сияқты әңгімелер айтылады. 

– Иә, қазір фейк аккаунт ашып, профил 
ие сіне аузына келгенін айтатын адамдар к5п. 
Сон да жәбірленуші буллинг жасағанын дәлел-
деп, фейк аккаунт иесін сотқа бере ала ма? 

– <рине, заңның арқасында мемлекеттік 
ор гандар мен сот органдарының және әлеумет-
тік желідегі белсенділердің арасындағы қа-
рым-қатынас мәселелерін шешіп жатырмыз. 
Қа зір балаларға қатысты кибербуллинг, пор-
нография сияқты салалардың әлеуметтік же-
лідегі мәселелері ушығып тұр. Осыны Қа зақ-
станның заңнамасына сай реттейміз. К$п адам 
бұл заңнама не үшін керек деп сұрайды. Шын 
мәнінде, әлеуметтік желі арқылы мемлекет-
тігі мізге де нұқсан келуі мүмкін. Сонда тиісті 
тех ногиганттар мемлекеттік органнан: «Біз 
заң ды тыңдайтын заңды қолданатын елміз. 
Сіз дің заңнамаңыздың қай жерінде онлайн 
плат форма туралы бап бар?» деп сұрайды. 
Сон дықтан біз осы заңды мемлекеттік құры-
лым дар мен  техногиганттар арасындағы қа-
рым-қатынасты негіздеу үшін қабылдадық. 
Заң жобасы онлайн-платформалардың жұ мы-
сын Қазақстан Республикасының заң аясында 
жүйе лендіріп, әлеуметтік желі қолдану шы лар-
ды еліміздің әлеуметтік-экономикалық айна-
лы мына енгізе отырып, осы саланы мем ле-
кеттік реттеудің негіздерін қалыптастырады. 
Жал ған ақпаратты орналастыратын немесе 
та ра татын онлайн-платформаларды пайда-
лану ш  ылар үшін – 20 АЕК, ал кәсіпкерлік 
қыз метпен айналысатын блогерлер үшін 40 
АЕК м$лшерінде әкімшілік жауаптылық енгі-
зі леді.

– Бұл заң еліміздегі саяси сепаратизм мен 
экст ремизмнің алдын ала ма? 

– Иә, «Онлайн-платформалар және он-
лайн-жарнама туралы» Заң саяси сепаратизм 
мен экстремизмнің алдын алады. Қателес пе-
сем, соңғы жарты жылдың ішінде 8-9 адам 
түр меге отырды. Кейбір адам қателесіп пікір 
айт са, кейбірі біреулерге қосылып пікір айт-
қан. Біз бүгінгі заңда кезіндегі Қылмыстық 
ко    декстің декриминализация бағытын да қа-
растырып жатырмыз. Егер азаматтың мем-
лекет ке ешқандай қарсылығы болмаса, ағат-
тық жасамаса, тек қателесіп пікір айтып қойса, 

оған айыппұл т$леуге мүмкіндік беріледі. 
Бір ақ осыдан кейін азамат қате пікірін жалғас-
тыра берсе, оны насихаттаса, қылмыстық 
жауапкершілікке тартылады. 

– «Онлайн-платформалар және онлайн-
жар нама туралы» Заң қабылданғанға дейін шы-
ғарылған шешімдерге әсер ете ме? 

– Жоқ, әсер етпейді. Заң күшіне енгеннен 
кейін жарты жылдың ішінде тиісті мемлекеттік 
құрылымдар әкімшілік шешімдерін шығаруы 
керек. 

– Қазір әлеуметтік желіні халықтың к5п 
б5 лігі қолданады. Бірақ олар заңнан бейхабар 
болып, қателік жасауы мүмкін ғой. Жалпы заң 
жобасы халық арасында насихаттала ма?

– <ртүрлі жағдайлар болуы мүмкін. Заң-
ның негізгі принципі – байыптылық. Ең алғаш 
рет қателік жасаған азаматқа айыппұл салы-

жа тыр мыз. Сол заң қолдау тапса, қабылданып 
қалар. 

ИНФЛЮЕНСЕРЛЕР МЕМЛЕКЕТКЕ 
САЛЫҚ ТBЛЕУІ ТИІС

– Заң жобасын жасау аясында онлайн плат-
формалардың жұмысын реттеудің халықаралық 
тәжірибесі зерттелді ме? 

– К$птеген елдердің тәжірибесі зерт телді. 
Атап айтсақ, Еуропа елдерінің, Аме риканың, 
Жаңа Зеландия, Аустралияның заң дары 
қарастырылды. Шынын айту керек, біз қазір 
солардың деңгейіне жете алмай жа тыр мыз. 
+йткені әлеуметтік желілердің Қазақ стан ға 
немесе онлайн платформа туралы заң күшінде 
емес елдерге к$зқарасы әртүрлі. Мы салы, 
Испанияда, Францияда «инфлюенс мар  -
кетинг» деген ұғым бар. Яғни олар әлеу мет  тік 
желідегі жарнаманы түсінеді. Қазір жар -
наманың к$п үлесі теледидар, радио, бил  борд 
арқылы емес жекелеген жауапкер ші лігі 
шектеулі серіктестіктер арқылы жүзеге асы -
рылады. Есесіне ол елдерде к$з қысты, бармақ 
бас ты оқиғалар орын алмайды. <леу мет тік 
желіде заңсыз жарнамамен айналысқан аза -
маттарға 300 мың еуроға дейін айыппұл са  ла-
тын мемлекеттер бар. Оның қасында, біз дің 
іске асырып отырған заң жобамыз үлкен жұ-

мыс  тың басы ғана. Осы заң арқылы бірінші 
аза маттардың арасындағы байланыстар рет те-
леді. Екінші, салық т$леу мәселесі жолға 
қойы лады. Мысалы, заңды жұмыс істейтін 
қыз меткер $з табысының белгілі бір пайызын 
зей нетақы қорына аударып отырады. Дәл со-
лай онлайн платформаларда миллардтап ақша 
жи нап жатқан азаматтар неге салық т$лемеуі 
керек? Халықтың басым б$лігі заң жобасын 
қол дап отыр. Енді әлеуметтік желіден мил-
лиард тап табыс тауып келген инфлюенстер 
(блогерлер) кәсібін заңдастырып, мемлекетке 
салық т$леуге  тиіс. Парақшасында жұмыс та-
ры   ның ақылы екенін к$рсетуі керек. Олар 
қан  дай компаниямен келісім жасағанын ай-
тып, жарнамасының ақылы екенін жариялауы 
қажет.

– Онлайн платформаның иесі балаға қарсы 
ки бербуллинг ақпаратты және мемлекетке 
қарсы контентті тартқан жағдайда аккаунттарды 
тоқтатуға міндетті ме?

– Шынын айту керек, мемлекеттің кез 
кел ген әлеуметтік желіні белгілі бір уақытқа 
бұ ғат тауға мүмкіндігі бар. Бірақ тек мемлекетке 
қауіп т$нген кезде ғана. Бірақ үкіметтің елдегі 
он лайн платформаларды түгелімен бұғаттай-
тын ойы жоқ. Біздің мақсат – заң арқылы 
әлеу меттік техногиганттар мен мемлекеттік 
ор гандар арасындағы байланысты реттеу. Яғни 
балаларға буллинг жасалып жатса, әлеуметтік 
же ліде саяси сепаратизм мен экстремизм на-
си хатталып жатса, біз тиісті маманмен хабар-
ласып аккаунтың заңға қайшы екенін айта 
аламыз. Заң осындай қарым-қатынастарды 
тереңдете түседі. 

– Осы уақытқа дейін инфлюенсер (блогер) 
кез келген ақпаратқа жарнама жасап келді. Енді 
олардың жарнамасы тексеріле ме? 

– Кез келген аккаунт иесі тарататын ақ-
пара тының шынайылығына $зі жауап беруі 
ке рек. Егер қате ақпарат таратса және оны 
жә бірленуші дәлелдесе, аккаунт иесі заң ал-
дында жауап береді. Бұл жерде ақпараттың 
парақ шаға пост ретінде жарияланғаны немесе 
пікір ретінде қалдырылғаны маңызды емес. 
Маңыздысы – әрбір адам $з с$зіне жауап беруі 
ке рек. Бұл кез келген елдің Конституциясына, 
іш кі тәртібіне қатысты дүние. 

– Fңгімеңізге рақмет!

К5ктем ҚАРҚЫН

на ды. Заңды бұзу деңгейіне қарай айыппұл 
са лынбай, тек ескерту жасалуы да мүмкін. Егер 
әлеуметтік желінің тұтынушысы, аккаунт иесі 
қате ақпарат таратып жіберсе, оған аудандық 
әкім немесе мемлекеттік орган ең бірінші ес-
керту жасайды. Кейін аккаунт иесі пікірінен 
бас тартпаса, оған әкімшілік іс қозғалады. 
Аза матқа $з қателігін мойындауға мүмкіндік 
бере ді. Бірақ азамат айтқанынан қайтпаса, $з 
ақ параты үшін жауап бере алатын болса, сотқа 
жү гінеді. Шешімді сот шығарады. Егер сот 
ше  шімінен кейін де аккаунт иесі пікірінен 
қайт паса, айыппұлдары екі еселенеді. 

ЕШКІМНІҢ FЛЕУМЕТТІК ЖЕЛІДЕГІ 
ЕРКІНДІГІ ШЕКТЕЛМЕЙДІ

– Қоғамда «Онлайн-платформалар және 
онлайн-жарнама туралы» Заңға қарсы пікір 
айтатындар да бар. Олар заң әлеуметтік желіні 
бұ ғаттауға немесе біреудің құқығын бұзуға әке-
леді деп санайды. Бұл қате пікір ме?  

– Заңды қолдамағандар саны аз. Олардың 
пі кірі – қате. Осыдан 1-2 жыл бұрын кибер-
бул лингке қатысты заңнамаға $згерістер енгізу 
ту ралы айтқан кезде де, біраз адам қарсы пікір 
айт қан. Олар  «Үкімет барлық желіні бұғат тай-
ды» деп ойлады. Мінеки, содан бері 2 жыл $тті. 
Еш кімнің әлеуметтік желідегі еркіндігі ше к- 
телген жоқ. Біз бұл заң жобасын дайындайтын 
кез де халықаралық ұйымдармен де кездестік. 
Ең бірінші айтарым, біздің үкімет азамат та-
рының құқығын таптағысы келмейді. Екін ші-
ден, халықаралық ұйымдармен де қарым-қа-
тынасын бұзғысы келмейді. Бірақ ешбір азамат 
әлеу меттік желіні «айтқым келгенді айтам, 
қар жы пирамидасын құрамын» деп пай да лан-
бауы керек. Біздің жұмыс әлеуметтік желіні 
осын дай қате пікірден тазалау. 

– Қаржы пирамидалары да 5з жарнамасын 
әлеуметтік желіде к5п жасайды. Соның салдары-
нан қарапайым халық опық жеп, аданып жатыр. 
Заңда қаржы пирамидаларына қатысты бап 
қарастырыла ма?

– Бұл заңда қаржы пирамидаларына қатыс-
ты бағыт қарастырылмайды. Бірақ біз осы 
ба ғыттағы мәселелерге қатысты к$птеген де-
рек  тер жинадық. Бірнеше партияның аза мат-
тар осы мәселе бойынша комитет отырысын, 
жұмыс топтарының отырысын $ткіздік. Күзде 
лу доманияға, ойынқұмарлыққа, онлайн кази-
ноға қатысты арнайы заң жобасын әзірлеп 

Айдос САРЫМ, Мәжіліс депутаты: 

ЗАҢНЫҢ НЕГІЗГІ 
ПРИНЦИПІ – 
БАЙЫПТЫЛЫҚ

Заман талабына сай адамдарды� �мірі де, �олданатын терминдері де 
�з геріске �шырап жатыр. Айталы�, б�рын за�да әлеуметтік желіні �ол-
данушы және инфлюенсер деген терминдер м"лдем жо� еді. Біра� уа-
�ытты� �зі заманмен бірге за�ны� да �згеретінін дәлелдеді. Жа�ында 
Мем лекет басшысы «Онлайн платформалар және онлайн жарнама туралы» 
За� 'а �ол �ойды. За� жобасыны� негізгі ма�саты – адам ���ы'ын �ор'ау. 
Осы лайша, онлайн-орта �ауіпсіз және ашы� т"рде дамиды. Біз Мәжіліс 
де путаты Айдос Сарымнан жа�а за�ны� ерекшеліктері жайлы с�рады�. 

Қазіргі кезде Сенат депутаттары еліміздің түкпір-
түкпірін аралап, республика халқымен кездесулер 
өткізуде. Жүздесулерде өзекті мәселелер талқылану-
да, күрделі мәселелердің шешімін табу жолдары із-
дестірілуде. Сол кездесулер туралы ақпараттар топ-
тамасын назарларыңызға ұсынамыз.

СЕНАТОРЛАР 
ЕЛ ІШІНДЕ

Қазақстан Республикасы Парламенті Сенатының 
депутаты Бибигүл Жексенбай «Аманат» партиясының 
қалалық филиалы мен қалалық құрылыс басқармасының 
$кілдерімен бірге елордадағы Қ.Мұңайтпасов атындағы 
Орталық стадионда болды. Спорт ғимараты бірнеше жыл 
бұрын апатты жағдайға байланысты жабылған болатын. 
Депутатқа сапар барысында футбол орталығының жаңа 
құрылысының жобасы таныстырылды.

Бұдан бұрын осы стадионға күрделі ж$ндеу жұмыстарын 
жасау к$зделген болатын. Мамандар мәселені зерделей 
келіп, оны жаңадан салған тиімді екені анықталды. Қазіргі 
кезде әлемдік стандарттар бойынша футбол ойындарын 
$ткізу мүмкіндігі бар 4500 орындық толыққанды стадион 
салу туралы шешім қабылданғаны айтылды. Жоба 
бойынша тек футбол ғана емес, сонымен қатар стадион 
аумағында балалар мен жас$спірімдердің спортпен 
шұғылдану мүмкіндігі қарастырылған.

Депутат Бибигүл Жексенбай $з кезегінде балалар мен 
жас$спірімдердің жан-жақты дамуы үшін қолайлы жағдай 
жасау, оның ішінде $нерді зерттеу және спортпен шұ ғыл-
дану мемлекеттің басымдығы болып табылатынын жет кіз-
ді. Білімді, тәрбиелі және дені сау ұрпақ – ұлттың ең қым-
бат игілігі екені атап $тілді. Кездесу барысында сенаторға 
Аста нада салынуы жоспарланған басқа да нысандар 
бойын ша ақпарат айтылды.

Қазақстан Республикасы Парламенті Сенатының 
депутаты Қайрат Тастекеев Абай облысындағы Ақсуат және 
К$кпекті аудандарының тұрғындарымен және мәслихат 
депутаттарымен кездесті.

Сенатор кездесу барысында тұрғындармен с$йлесіп, 
аймақтың жағдайымен танысты. Депутат сондай-ақ VIII 
сайланған Қазақстан Республикасы Парламентінің бірінші 
сессиясы аясында атқарылған жұмыстар туралы 
тұрғындарды хабардар етті.

Кездесу соңында тұрғындарды толғандыратын 
мәселелер талқыланды және Парламент қабылдаған заңдар 
бойынша жан-жақты пікір алмасу $рістеді.

ҚР Парламенті Сенатының депутаттары Ернұр 
<йткенов пен Алтынбек Нухұлы Екібастұздағы жылу 
энергетика орталығында болды және ж$ндеу-қалпына 
келтіру жұмыстарының барысымен танысты. Депутаттар 
ЖЭО-да ж$ндеу-қалпына келтіру жұмыстары жүріп 
жатқан учаскелерді қарады және жылу беру маусымына 
дайындық үдерісіне куә болды. Станцияда барлық 10 
қазандықты ж$ндеу қарастырылған, оның ішінде 8 
қазандықта күрделі ж$ндеу жұмыстары жасалатын болды. 
Су жылытатын 5 қазандыққа бюджет қаржысы есебінен 
күрделі ж$ндеу жүргізіледі. Сондай-ақ 5 энергетикалық 
қазандықты, қосалқы жабдықтарды, ғимараттар мен 
құрылыстарды күрделі және ағымдағы ж$ндеу жұмыстарын 
жасау жоспарланып отыр.

Қазақстан Республикасы Парламенті Сенатының 
депутаты Амангелді Толамисов Абай облысында болып, 
аймақ тұрғындарымен кездесті. Сенатор $ңірге сапар 
барысында Абай облысының Аяг$з ауданындағы бірқатар 
әлеуметтік нысандарды аралады, емханалардың 
жұмысымен және қала құрылысындағы проблемалармен 
танысты. Сенатор сонымен қатар $ңірдегі «Жайлы мектеп» 
жобасын іске асыру барысымен де танысты.
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СӘТТІ ЖҮЗЕГЕ АСҚАН 
ЖОБАЛАР

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

�сіресе, «Ауыл Аманаты» бағдар-
ла масы бойынша ауылдағы 

ағайын ның табысын арттыру мақса-
тында �ңірде 1,2 млрд теңге сомасында 
қар жы б�лінген. Бұл қаржыға �ңірдің 
ауыл ды аймақтарында жаңа бизнес-жо-
баларды ашу және қолда бар бизнесті 
кеңейту үшін 250-ге жуық кәсіп ашуға 
бел буған азаматқа қарыз беру және 
жаңа дан 265 жаңа жұмыс орнын ашу 
к�з деліпті. �рбір адамға берілетін қарыз 
со масы шамамен 4,8 миллион теңге к�-
ле мінде болмақ. 

Бұл мақсатта осыған дейін бірнеше 
бағ дарламалардың жүзеге асырылуына 
мұрындық болған «KOKSHE» әлеу мет-
тік-кәсіпкерлік корпорациясы таңдап 
алын ған. Бағдарламаларды ұйымдас-

тыру шылардың мәліметінше, жылдық 
пайы зы 2,5 пайыздан аспайтын шағын 
не сие беру мерзімі 5 жылға, егер мал 
шаруа шылығы саласында болса 7 жылға 
берілмек. Шағын несиенің ең жоғарғы 
к� лемі 2,5 мың айлық есептік к�рсеткіш-
ке дейін яғни 8,6 миллион теңгеге дейін 
болмақ. 

Ауылды аймақта кәсіп ашуға ниет-
тен ген азаматтар үшін шағын несиелеу 
етті және сүтті мал шаруашылығы, жыл-
қы және қой �сіру кәсібін дамыту, к� к�-
ніс егу сияқты ауыл шаруашылығының 
бар лық түрлері қамтылмақ. Бағдар ла ма-
ның тиімді жүзеге асырылуын қамта ма-
сыз ету үшін облыстың әр ауданында 
құра мына аудан әкімінің орынбасарлары 
ауылдық округ әкімдері, «AMANAT» 
пар  тиясы, ауыл шаруашылығы, жер қа-
ты настары, кәсіпкерлер палатасы, сәу-
лет және қала құрылысы, «Азаматтарға 
ар  налған үкімет» мемлекеттік корпо ра-
ция сының �кілдерінен құралған жұмыс 
топтары құрылған. 

«Ауыл АМАНАТЫ» партиялық жо-
ба сының жүзеге асырылу сапасын ба қы-
лау мақсатында бағдарламаның орын-
далуы «AMANAT» партиясының «Ха-
лық пен бірге» сайлауалды бағдарлама-
сы ның жол картасына кірген. Жалпы 
�ңір де 2023-2027 жылдар аралығында 
атал ған бағдарлама бойынша 9,3 мил-
лард теңге сомасында қаржы б�ліп, 1 147 
шағын несие беру және 1 216 жаңа жұ-
мыс орнын құру жоспарланыпты. 

Облыста партияның «Құқықтық 
к� мек» жобасы бойынша да 

жүйе лі жұмыс жүр гізілгені байқалады. 
Тек осы жылдың ал ғаш қы жарты жыл-
ды ғында ғана пар тияның қоғамдық қа-
былдауына 1 459 �тініш түсіп, оның 57 
пайы зы оң шешімін тапқан. Қалған 41 
пайы зы бойынша түсіндіру жұмыстары 

жүр гізілсе, 2 пайызының орындалуы 
пар тия ның тікелей бақылауына алынған. 

Партия филиалының мәліме тін-
ше, түскен арыз-шағымдардың 

ба сым б�лігі яғни 38 пайызы тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық мәсе ле-
лері бойынша болған. Мұнымен қоса, 
тұр ғындарды электрмен қамту, ауызсу, 
елді мекендерді абаттандыру, жылумен 
қамту мәселелері алаңдатады. �леумет-
тік қамту, материалдық к�мек беру, мү-
ге дектігі бойынша жәрдемақы алу сияқ-
ты �тініштер де к�бейген. Аталған �ті-
ніш  тердің 75 пайызы оң шешімін тауып-
ты.

Халықтың құқықтық к�мек беру 
мақ  сатында тақырыптық қабылдаулар 
ұйым дастырылып, апта сайын заңгерлер, 
нотариустар мен адвокаттардың қатуы-
суы мен қабылдаулар �ткізілген. Жалпы 
«Заңгерлік к�мек» жобасы аясында 53 
қабылдау �ткізіліп, нәтижесінде 99 аза-
мат қа консультативтік к�мек к�рсетіл-
ген. Сондай-ақ жоба шеңберінде 95 
мәр те к�шпелі қоғамдық қабылдаулар 
�т кізіліп, 175 адам қабылданған. Партия 
филиалының қоғамдық қабылдауының 
же текшісі тұрғындар тарапынан түсін-
беушіліктердің де болып жататынын 
жасырмады. 

– Мемлекеттік тұрғын үй қорынан 
аза маттарды тұрғын үймен қамту небары 
8 пайызды ғана құрайды. Адамдарға пар-
тияның тек заң аясында ғана жұмыс іс-
тей т інін түсіндіру қиынға соғады. Сон-
дық тан уақытша шараларды іздеуге 
ты рысамыз. Cңірдің әр ауданында қо-
ғамдық қабылдаулар қызмет етеді. Біздің 
негізгі міндетіміз де азаматтардың �ті-
ніш теріне дереу үн қатып, мәселенің 
ше шілуіне к�мектесу болып табылады. 
Қа зір �тініштерді бақылаудың электрон-
ды жүйесі де жұмыс істеп тұр. Жергілікті 
атқарушы органдар тарапынан аза мат-
тардың құқықтары бұзылып, қағаз бас-
ты лыққа жол берілсе, мәселе партияның 
ба қылау комиссиясына тапсырылып, 
олар оқиға орнына барып партиялық 
жауап кершілік туралы шешім қабыл дай-
ды. Ешқандай �тініштер қараусыз қал-
ды рылған жоқ. Cтініштер онлайн және 
оф лайн түрде де қабылданады, – дейді 

«AMANAT» партиясы Ақмола облыстық 
фи лиалының қоғамдық қабылдау мең-
геру шісі Ақманат �лімбетова. 

Партияның қоғамдық қабылдауына 
түскен арыз-шағымдардың бірқатары 
де меушілердің к�мегі есебінен де шеші-
ліп жататыны да анықталды. Мәселен, 
Бұланды ауданы партиялық филиалы-
ның қоғамдық қабылдауына келген 
Воро бьевка селосының тұрғыны Татьяна 
Шев ченконың айтуынша, 60-қа жуық 
бала тұратын ауылда бірде-бір спорт жә-
не балалар ойын алаңы жоқ. Партия 
фи лиалының т�рағасы Раушан Хожа-
бай дың ықпалымен «ABU-Agro» ЖШС-
нің басшысы Cміржан Байғалиев �з 
есе бінен 20 миллион теңге сомасына 
ба лалар ойынын және спорт алаңын 
ор на тып берген. Жылдар бойы қорда-
лан ған мәселелері шешімін тапқан аза-
маттар партия қатарына �туге де ниет-
терін білдіріп, 75 адам партия қатарына 
мү шелікке қабылданған. 

Мүмкіндігі шектеулі жандарға 
қамқорлық к�рсетуге бағыт-

талған «Кедергісіз келешек» партиялық 
жобасының орындалуында да бірталай 
маңызды істердің басы қайырылған. 

Партия филиалының мәліметінше, 
ерек ше қажеттіліктері бар адамдарды 
то лықтай бейімдеуді қамтамасыз ету 
үшін 192 әлеуметтік инфрақұрылымдарда 
жұ мыс жүргізу жоспарланған. 1 маусым-
да партияның «Халықпен бірге» сай-
лауал ды бағдарламасы шеңберінде к�ру, 
есту, тірек-қимыл жүйесі бұзылған кем-
бағал балаларға қайырымдылық шара 
ұйымдастырылған. Облыстық жұмыспен 
қамту және әлеуметтік бағдарламаларды 
үйлестіру басқармасымен Сарыарқа ша-
ғын ауданында республикалық бюд жет 
есебінен 150 орындық мүгедектерді 
оңал ту орталығының құрылысына жоба-
лық-сметалық құжаттама әзірленіпті. 
Бұған қоса, әлеуметтік және к�ліктік 
инф рақұрылымның 94 нысаны бейім-
дел гені анықталды. 

Жалпы партиялық жобалардың жү зе-
ге асырылуы �ңірдің әлеуметтік-эко но-
микалық дамуына да тың серпін бер   гені 
байқалады. 

Ақмола облысы

ТЫҢ ДЕРЕКТЕР 
ТАБЫЛДЫ

Роза ШӘКЕН

Республикалық сайлауалды штаб 
мүшелері Мағжан еліне табан 

ті реп тұрып, ұлы ақынның туған ауы-
лына бармау ж�н болмас деп, Сары то-
марда зиялы қауым �кілдерімен емен-
жар қын әңгімелескен болатын. Сол 
кез десу барысында �ңірдің игі жақсы-
лары партия т�рағасына бірқатар базы-
на сын айтқан-тын. Соның ішінде к�р-
шілес Ресейдің Омбы және Мәскеу қа-
ла  сындағы архивтерінен атақты жер ле-
сі мізге қатысты құжаттарды Петропавл 
қа ласына әкелу туралы �тінішті зиялы 
қауым �кілдерінің атынан Солтүстік 
Қа зақстан облыстық мемлекеттік ар хи-
ві нің директоры Сәуле Мәлікова жет-
кіз ген еді. 

«Мағжан ғұмырнамасының іздері 
жа қында Ресейдің Мәскеу қаласындағы 
әлеуметтік-саяси тарих архивінде де бар 
екені анықталды. Айталық, отты ақын 
1917 жылдың наурызынан қарашасына 
дейін Ақмола облыстық қазақ комитеті 
ағарту б�лімінің меңгерушісі болған. 
1922-1923 жылдары Ташкентте қазақ 
оқу-ағарту институтының лекторы-оқы-
тушысы, Түркістан Республикасы мем-
ле кеттік ғылыми Кеңесі құрған Қазақ-
стан ды зерттеу қоғамы т�рағасының 
орын  басары болған. Қоғам т�рағасы 
Ха  лел Досмұхаммедов, мүшелері: Мұх-
тар �уезов, Мұхаметжан Тынышпаев, 
Алек  сандр Есполов болғанын анық та-

дық. Сонымен қатар Шығыс Еңбек ші-
ле   рі Коммунистік университетіне штат-
тан тыс лектор болып жұмыс істеге нін 
дәлелдейтін құжаттар бар. Қылмыстық 
ісі, жеке ісі де сонда сақталған. Қазандағы 
университет архивінде шығармалары 
бар», – дейді Сәуле Зейноллақызы. 

Құнды құжаттарды Қазақстанға ал-
дырту үшін Мәдениет және спорт ми-
нистрлігі тарапынан Ресей Федера ция-
сының мемлекеттік архивіне сұрау жол-
дануы тиіс. Бүгінде тиісті �тініш жа сау 
туралы хат министрліктің қа рауын да. 

МАҒЖАННЫҢ 
ҚАЙРАТКЕРЛІК ҚЫРЫ

Солтүстік Қазақстан мемлекеттік 
архивінің жоспарлы ғылыми-

зерт теу жұмысы аясында, мекеме дирек-
торы Сәуле Мәлікованың тікелей мұ рын-
 дық болуымен Мәскеудің және Ом -
бының тарихи архивінен табылған 
Мағ   жан Жұмабаевтың �мірі мен шығар-
ма  шылығына қатысты құжаттардың 
к� шірмелері Петропавлға жеткізілді. 
Со ның ішінде ұлт ақынының Мәс кеу-
дегі қызметі, �лихан Б�кей хан мен бір-
ле сіп атқарған жұмыстары және ау дар-
малары ж�нінде тың деректер бар. 

Сондай-ақ жуырда Алаштың ардақты 
тұл  ғасының 130 жылдық мерейтойына 
жә не саяси қуғын-сүргін құрбандарын 
ес  ке алу күніне орай М.Қозыбаев атын-
да  ғы Солтүстік Қазақстан универси те-
тін   де �ткізілген ғылыми-тәжірибелік 
кон   ференцияда ел Президентінің және 

Сол түстік Қазақстан облыстық мемле-
кеттік архиві «Қызылжар �ңірінің Алаш 
қай раткерлері» атты жылжымалы фото-
құжаттық к�рмесі ұйымдастырды. Осы 
к�рмеде Мағжан Жұмабаев, Смағұл 
Сә дуақасов, Жұмағали Тілеулин, Қошке 
Кемеңгеровтің �мірі мен шығар ма шы-
лығына қатысты бірегей құжаттар алғаш 
рет к�пшілік назарына ұсынылды. Тарих 
ғылымдарының докторы Бүркітбай Ая-
ған жариялаған материалдардан Мағ жан-
ның қайраткерлік қасиеті таныла тү седі.

�сіресе, аштық жылдарында �з ба-
сын бәйгеге тіге отырып, халқына шама-
шар қынша к�мек к�рсетуге тырысқаны 

Облыстық архив директоры, та-
рих ғылымдарының канди даты 

Сәуле Мәлікова келтірген деректерге 
сәй кес, 1922 жылы 5 мамырда Қызыл-
жар да аштыққа қарсы күрес ж�ніндегі 
т� тенше комиссияның мәжілісі болды. 
«Мә жілісте К�кшетау, Атбасар, Петро-
па вл уездерінде орналасқан қазақ ауыл-
дарының қиын жағдайы тұңғыш рет баса 
к�р сетілді. Қабылданған қаулыда Пом-
гол комиссиясының құрамына қазақ тар-
дан адам кіргізу туралы Мағжан Жұма-
бай дың ұсынысы қабылданып, ол аш-
тық қа қарсы күрес комиссиясының 
т� ра ғаның орынбасары болып бекітілді. 

нақты тапсырмалар берген. Жергілікті 
ор гандардың аштыққа ұшырағандардың 
тізімін, жедел түрде ақпарат беру, азық-
түлік қорын есепке алып, аштарға дұрыс 
б� лінуіне, жиналған к�мекті Помголдың 
рұқ сатымен тарату қажеттігіне баса на-
зар аударған. 

24 мамырда мухтасиб Абдухаликовқа 
мұсылман халқынан к�мек жинап, оның 
25 пайызын Помгол қорына, 75 пайызын 
Қызылжардың аштарына тарату туралы 
құжатқа қол қойған. 

1922 жылғы 9 маусым күні Помгол 
т� рағасының орынбасары Мағжан Жұ-
мабаев губерниялық әскери комиссар 
При морскийге қазақтың 100 жетім бала-
сын және мүмкін болғанша орыс бала-
ла рын қамқорлыққа алуды сұрап, хат 
жолдайды. Ол елдің басқа қалаларынан 
ашық қан халыққа астық, мал, алтын-кү-
міс сияқты заттар да жинатқан. Күніне 
бір мезгіл ыстық тамақ беретін асхана да 
ұйым дастырады. Оған куә болатын құ-
жаттар баршылық. 

1922 жылғы 11 маусым күні Мағжан 
«Мир труда» газетінде мақала жазып, 
қа  зақ даласындағы аштықтың тұтас ұлт-
қа қатер т�ндіріп отырғанын к�р се тіп, 
ащы шындықты жайып тастайды. Сол 
жылдары Мағжан ақын қазақ халқының 
мүшкіл жағдайына биліктің назарын 
аударуға барынша тырысып баққан. 
Басылым беттерінен де үнемі үндеу жол-
дап, аш-жалаңаш халыққа к�мек к�р-
сетуді �тінеді. Қолдан жасалған нәу бет-
тен зардап шеккен халыққа тікелей к�-
мек к�рсетуге бағытталған жұмыстың 
бел ортасында білек сыбанып �зі жүрді. 
Сол жылдарда оның жазған хаттары мен 
ма қалалары, �зге де құжаттар – қазақтың 
аяулы ұлының отансүйгіштігі мен ұлтқа 
адалдығының дәлелі.

Кеңес үкіметіне Мағжанның бұл 
белсенділігі ұнай қоймағаны 

айдан анық. Қызылк�здер бастапқыда 
ақын ның шығармаларына тыйым салу-
дан бастап, біртіндеп Қызылжарын тас-
тап, бас сауғалауға мәжбүр етті. 

Қазақтың ұлы ақынының �мірі мен 
шығармашылығын зерттеу бағытындағы 
жұ мыстар әлі де болса терең талдауды, 
жан-жақты ізденуді қажет етеді. Мағ-
жан ның помголда жұмыс істеген кезеңін 
ар найы зерттеп, қол қойған құжаттарын 
жи нақ ретінде басып шығару туралы 
ұсы ныс та айтылуда. Бұл шаруалар – ал-
дағы уақыттың еншісінде. 

Солтүстік Қазақстан облысы 

«AMANAT» партиясыны� т�раасы Ерлан �ошанов бастаан рес пуб ли-
калы� сайлауалды штаб м�шелері биыл 1 наурызда Солт�стік �а за�стан 
об лысына сапары барысында Мажан Ж$мабаев ау данындаы Сарытомар 
ауы лында зиялы �ауым �кілдерімен кез десуінде Ресей архивтерінен Алаш 
ар да�тыларына �атысты мә ліметтерді алуды $йымдастыру туралы �тініш 
айтыл ан болатын. Пар тия басшылыы б$л аманатты ая�сыз �алдырмады. 
Жуырда к�р шілес елден $лы Мажанны� �мірі мен шыармашылыына �а-
тыс ты деректерді� к�шірмесін �аза�стана әкелуге �ол жеткізілді. 

тарихи құжаттар арқылы дәлелденген. 
1922 жылы құрылған аштықтың зардап-
та рын жою ж�ніндегі т�тенше комиссия 
т�ра ғасының орынбасары болып Мағ-
жан Жұмабаев тағайындалған. Бірақ 
ко миссияның жұмысына негізінен Мағ-
жан Бекенұлы басшылық жасағаны 
оның жазған құжаттары мен хаттарынан 
бел гілі болды. Құжаттарда Мағжан �зін 
т� тенше комиссияның т�рағасы деп 
к�р сетіп, қол қойған. Ол Помгол (по-
мощь голодающим) комиссиясының 
құра мына ұлты қазақ адамдарды енгізуге 
ық пал еткен. 

Бұл жұмысқа Мағжан Ерденов, Бегішев, 
Бай ғазин, Т�кібаевті ұсынады. 1921 жы лы 
наурызда Ақмола губерниясында 1 мил-
лион 21 мың адамның 472 мыңы аш тық қа 
ұшыраған», – дейді Сәуле Мәлікова. 

Сондай-ақ ғалымының айтуынша, 
Мағжан бірнеше адамды губко-

мының �кілдері ретінде іссапарға мал 
мен астық жинауға жіберіп, мандат-
тарына қол қояды. Сонымен қатар Алаш 
қай раткері сол жылдары Сарыайғыр, 
Кел тесор, Тайынша, Жамантұз, Тораңғұл 
болыстарына аштыққа ұшырағандарға 
к�мек к�рсетуге адамдар жібере отырып, 

Елде ауылды 
айма�тарды дамыту 
халы�ты� әлеуметтік-
экономикалы� жадайын 
жа�сарту ма�сатында 
«AMANAT» партиясы �ола 
алан бірнеше бадарлама 
А�мола облысында сәтті 
ж�зеге асып келеді.
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Соңғы жылдары Түркияның 
академиялық орта өкілдері 
қазақ классиктерінің 
туындылары мен халық 
фольклорын түрік тілінде 
жариялап, әдебиетіміз бен 
мәдениетімізге қызығушылық 
таныта бастады. Мәселен, 
Түркиядағы Мугла Сыткы 
Кочман университеті Әдебиет 
факультетіндегі қазіргі түрік 
диалектілері мен әдебиеттері 
бөлімінің меңгерушісі, PhD 
докторы, профессор Экрем 
Аян қазақ халқының 
мәдениеті мен тұрмысы 
туралы баяндайтын бірнеше 
кітап шығарды. Бұл ғана емес, 
түрік ғалымы екі ел 
ғалымдарымен бірге 
фольклорлық туындыларға 
зерттеу жүргізіп, «Қазақ 
эпостары» атты жинақтың 
жарық көруіне де атсалысты. 

Жақында «түркиялық ыбырайтанушы» 
атанған ғалымнан Абайдың шығарма-
шылығын, философиялық, эстетикалық 
және қоғамдық к�зқарастарын зерделеуге, 
сондай-ақ ағартушылық білімнің негізін 
қалаушы Ыбырай Алтынсариннің 
�мірбаяны және туындыларымен танысуға 
не түрткі болғанын сұрап-білген едік. 

– Сіздің қазақ ағартушы тұлғаларын 
күллі түркі әлеміне насихаттап жүргеніңізді 
білеміз. Жалпы, қазақ ғалымдары туралы 
зерттеу жүргізуіңізге не түрткі болды?

– Университеттің екінші курсында 
оқып жүргенімізде оқу бағыттарымызды 
анықтауға тура келді. Түркі тілдерінің 
жіктелуі бойынша солтүстік-батыс (қып-
шақ), оңтүстік-батыс (оғыз), оңтүстік-
шығыс (қарлұқ) сияқты б�лімдерге 
б�ліндік. Бірге оқитын группаластарымның 
к�пшілігі оңтүстік-батыс, яғни оғыз тобын 
таңдады. Себебі ол оңай әрі түрік тіліне ең 
жақын. Бірақ «ауырдың астымен, жеңілдің 
үстімен» жүргеннен г�рі, қиын болса да 
к�п студенттердің тісі  батпайтын 
тапсырманы орындаудан бастайық деп 
шешіп, топтағы 5 адам Солтүстік-Батыс 
тобына таңдау жасадық. Қыпшақ тобына 
татар, қырғыз, башқұрт, ноғай, қазақ 
халықтары кіреді. Осылардың ішінен 
қазақ тілі мен әдебиетін таңдадым. Қазақ 
тілі мен әдебиетіне деген қызығушылығым 
осы кезден басталды. 

Қазақ тілі мен әдебиеті бойынша 
алғашқы жұмысым «Қазақтың жануарлар 
ертегілері» деп аталды. Бұл менің 
университеттегі дипломдық жұмысым 
болды. Қазақ ертегілерін түрік тіліне 
аударудан бастадым. Шамамен, 400 беттен 
тұратын бұл аударма жұмысы қазақ тіліне 
деген қызығушылығымды нығайтып, туыс 
халықтың тілін тереңірек үйренуіме 
мүмкіндік берді. Осылайша, қазақ тілін 
ү й р е н у і м  б а к а л а в р и а т  к е з і н д е г і 
грамматикалық білім бойынша дипломдық 
жұмыс жазуымның арқасында келді. 
Оның кейінгі еңбектерім қазақ және түрік 
тілдерінің салыстырмалы синтаксисі мен 
с�йлем элементтеріне арналды. Бұл 
тақырып бойынша 6 мақала жарияладым. 
Артынша мақаламдағы жұмысты ары 
қарай зерттей жүріп, «Қазақ тілінің 
грамматикасы» кітабын жаздым. Осы 
жұмыстың тақырыбына деген қызығушы-
лық шабытымды ашып, бұдан кейін 
жазған кітаптарыма мотивация беретін 
к�з болды ғой деп ойлаймын. 

Сіз жаңа «Қазақ тілін қалай үйреніп 
алдыңыз?» деп сұрадыңыз. Кейін 
Қазақстанда да қызмет ету бақыты 
бұйырды. Абай атындағы Қазақ ұлттық 
педагогикалық университетінде қызмет 
етіп жүрген кезімде де қазақ тілін �з 
бетінше үйренуге мүмкіндік туды. Бұл 
кезеңді мен қазақ тілін біржолата 
меңгеруге мүмкіндік берген уақыт болды 
деп санаймын. Елге оралған соң Мугла 
Сыткы Кочман университетінде қазақ 
тілін үйренуге қызығушылық танытқан 
түрік студенттері үшін қазақ тілін 
үйрететін курстар аштым. Шыны керек, 
�зім ашқан курста студенттерім ғана емес, 
�зім де қазақ тілін одан да терең үйренуге 
мүмкіндік алдым. Кейін қазақ тілінің 
фонетикалық, грамматикалық, с�йлемдік 
ақпараттары туралы кітап шығардым.

– Қазақ ағартушы ғалымдарының ара-
сында ең алғашқы зерттеуіңіз кімге түсті? 

– Талай жылдан бері қазақ тілі пәнінен 
б�лек, әдебиетпен де айналысып келем. 
Тіл мен әдебиетті қатар алып, екі жақты 
жұмыс істеу маған да мотивация береді. 
Қазақ әдебиетінің классигі, қоғам 
қайраткері Мұхтар =уезов – қазақ 
әдебиетіне деген қызығушылығымды 
оятқан тұңғыш қазақ зиялысы. Қазақ 
әдебиеті мен қазақ мәдениетін зерттеуім 
=уезовтен басталды. Бұл зерттеу негізінен 
=уезов шығармалары мен «Абай жолы» 
романының с�здік қорын, тиісінше, қазақ 
тілінің қаншалықты бай екендігін түрік 
оқырмандарына дәлелдеуге арналды 
десем артық емес. «Абай жолы» романынан 
бұрын алдымен Мұхтар =уезовтің басқа 
шығармаларын ерекше ыждаһаттылықпен 

оқып шықтым. Жазушының әр шығар-
масынан қоғамға ой салатын құнды дүние 
таптым. Оның шығармаларындағы әрбір 
кейіпкерге берілген суреттемелері тәнті 
етті. Бұған «Абай жолы» романын оқыған 
кезде де куә болдым. Тіпті, «Абай жолы» 
романын оқып отырғанда �зің де сол 
заманда, сол уақытта жүргендей сезінесің. 
Салқын желдің соққанын сезіп, бір сәт 
тоңып кетесің. Мен мұндай жарқын 
сипаттамаларды ешқашан, ешбір шығар-
мадан оқыған емеспін.

Қазақ стилін әуелі аңыз-әңгімелерден, 
сосын әңгімелерден,  ең соңында 
романдардан үйрендім. Бұл шытырман 
оқиғада  мен қазақ  т іл інің  әдеби 
шығармаларда қаншалықты сауатты 
екенін к�ріп, түрік тілімен тамырлас болса 
да, қазақ тілін үйренуге ерекше күш салу 
керектігін түсіндім.

– К#пшілік Сізді «түркиялық ыбырай-
танушы» деп таниды екен. Ыбырай Алтын-
сариннің қазақ ғалымдары танып білмеген 

жаңа қырын аша алдыңыз ба? Сіз таныған 
Ыбырай кім?

– Қазақтан шыққан білім ағартушысын 
қазақтардың �зінен асып ешкім танып, 
жаңа зерттеу жасаған жоқ. Бірақ Түркияда 
Ыбырай Алтынсарин туралы зерттеулерді 
алғаш рет жасадым. Ол кісі туралы 9 
мақала мен кітапты басып шығардым. 
Осылайша, Ыбырайдың ілімін Түркияда 
насихаттап келемін. Ағартушының 
«Мұсыл маншылық тұтқасы» атты 
шығарма сымен танысып, оны әрі қарай 
зерттеуге қызығушылығым ояна берді. 
Осы уақытқа дейін ағартушының бірнеше 
туындысын түрік тіліне аударып, �зімнің 
зерттеу кітабымды жарыққа шығардым. 
Ыбырай Алтынсарин білектің емес, 
білімнің күшімен егемендікті сақтап 
қалуды үйреткен. Қазақ мемлекетінің 

іргетасын осындай ағартушылар, алаш-
орда шылар қалады. Негізінен, тәуелсіздік 
соғыспен келеді. Бірақ Қазақстанның 
егемендігі Абай, Ыбырай Алтынсарин, 
Ахмет  Байтұрсынұлы,  Міржақып 
Дулатұлы секілді тұлғалардың қаламының 
қуатымен келді. Яғни, қазақтың егемендігі 
үшін ұрыс қаламмен жасалды. Сол 
қаламның еңбегімен Қазақстан 91-ші 
жылы Тәуелсіз ел болды.

Менің қазіргі мақсатым да қазақ 
ағартушыларының салып кеткен сара 
жолын, еңбектерін күллі түркі әлеміне әрі 
қарай насихаттау. 

Алдағы уақытта да Ыбырай Алтын-
сариннің Ильминскийге, Катаринскийге, 
Соколовқа, Мозахинге жазған хаттарының 
мазмұнын бағалауды тұтас кітап етіп 
шығарамын. Хаттарды түрік тіліне 
аударуды аяқтадым. Қазір мәтін ішіндегі 
оқулар мен бағалауларды орындап 
жатырмын. Ыбырай туралы зерттеу 
ж ү р г і з і п  ж ү р г е н і м д е  о н ы ң  қ а з а қ 
балаларының білім алуы үшін жанын пида 
еткенін, қандай жағдайда да бұл жолдан 
тайынбағанын к�рдім. Кеңес �кіметінің 
ең ауыр езгісінде халқының білім алуы, 
дінін насихаттау, қорғау жолында күрескен 
ол �з басын да �лімге тәуекел етеді. Түрік 
тілінде Kelle koltukta gezmek деген идиома 
бар. Яғни, ұлт жолында басымды бәйгеге 
тігу деген с�з. Ыбырай да қазақ халқының 
бойына білім дәнін сеуіп, сол жолда 
құрбан болуға тәуекел еткен қайраткер. 

Қазақ тілі мен әдебиеті пәнін оқып 
ж ү р г е н і м д е  « Ш а р и а т у л  и с л а м -
мұсылманшылықтың Тұтқасы» атты 
шығарманы оқығанда, автордың ерік-
жігеріне еріксіз таңғалдым. Тарихқа к�з 
жүгіртсек, шығарма жазылған кезеңдер 
кеңестік қуғын-сүргіннің ең ауыр кездері 
болды. Осындай кеңестің қылышынан 
қан тамып тұрған заманында қуатты 
туындыны шығарған Ыбырай Алтын-
сариннің еңбегі �лшеусіз. Күні бүгінге 
дейін ағартушының жазып кеткен еңбек-
тері ұрпаққа мол азық. 

Ағартушы ғалымның Илминскиймен 
жақын қарым-қатынасын түсінбейтіндер 
болуы мүмкін. Меніңше, бұл толық 

қателік. Hйткені Алтынсарин қазақ 
даласында мектеп ашу, сол мектептерде 
оқытылатын кітаптарды жазып, басып 
шығару үшін Илминскиймен жақсы 

қарым-қатынаста болған болуы керек. 
Мұны мен қатты желден аман қалу үшін 
тербелген ағаш сияқты дер едім. 

– Қазақтың ұлы ойшылы Абайға 
аударма жасаған екенсіз. Абайды оқу 
арқылы не түйдіңіз?

– Абай атындағы Қазақ ұлттық 
педагогикалық университетінде түрік тілі 
мен әдебиеті кафедрасы болды. Осы жерде 
б�лім меңгерушісі болып жұмыс істеп 
жүргенімде «Абайдың қара с�здерін 

түсінбейміз» дейтін қазақ достарым 
болды. Сол кезде қазақ тіліндегі жазуды 
түсінбейтін қазақтарды түсіне алмадым. 
Абайдың қара с�здерін оқып, қиындығы 
негізінен араб, парсы с�здерінің болуынан 
деп ойладым. Бірақ бұл ақын жан дүниесін 
түсіне білген адамға қиын емес болатын. 
Себебі Абай ойының тереңдігі, оның 
философиялық с�здері тәнті етті. Абай – 
қазақ халқының ең құдіретті ойшылы 
екенін түсіндім. Осы тұрғыдан мен Абай 
Құнанбай туралы зерттеуді ж�н к�рдім. 
Абайдың қара с�здерін, барлық �леңдерін 
түрік тіліне аудардым. Осылайша, Абай 
туралы ең іргелі зерттеулерді жасадым. 
Абайдың барлық шығармаларын түрік 
тіліне аударып, Түркиядағы ең беделді 
баспалардың бірі – Түрік әдебиеті 
қорынан шығардым. Абайдың туғанына 
175 жыл толуына орай Қазақстанда, 
Түркияда және к�птеген елдерде түрлі 
мерекелік шаралар �тті. Сонымен қатар 
Абай шығармаларын 10 түрлі тілге аудару 
жобасы жүзеге асырылды. Бұл жоба 
Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың бастамасымен қолға алынып, 
үлкен табыспен аяқталды. Осы жоба 
аясында Абайдың барлық шығармаларын 
түрік тіліне аудардым. Осы арқылы 
қазақтың Абайын қазір түрік оқырмандары 
біліп, оқып жүр. Абай атындағы мектеп-
теріміз, к�шелеріміз бар. Түркияның 
бірнеше қаласында Абайдың монумен-
талды мүсіндері бар. Абайдың ұлы ойшыл 
екенін күлі халыққа таныстырып, «елім» 
деп еңіреп �ткен ақынның еңбегін ел-жұрт 
білсе екен деймін. 

– Осы уақытқа дейін қазақ әдебиетіне 
қатысты қанша зерттеу кітап жаздыңыз? 
Алашордалықтар туралы қалам тербеп, 
зерттеу жүргізіп к#рдіңіз бе? )сіресе, бүкіл 
түркі әлемінің тарихи тұлғасына айналған 
біртуар азамат Мұстафа Шоқайдың Түр-
киядағы #мір жолы түркиялық ғалымдардың 
еңбегінде к#рсетілді ме?

– «Заман айнасы Абай Құнанбай және 
қара с�здер», «Абай (барлық шығарма-
лары)», «Қазіргі қазақ әдебиетінің к�семі 
Ыбырай Алтынсарин», «Яңқы (Ғалым 
Жайлыбай �леңдерінен б�лімдер)» атты 
кітаптарым жарық к�рді. Сонымен қатар 
«Қазақ эпосы» атты еңбегім кітап болып 
шықты.

Алаш қозғалысының қайраткері 
Мұстафа Шоқайға қатысты жобалық 
жұмысым бар. Бұл жобада «Шоқай» 
баспасынан шыққан «Яш Түркістан» 
журналы талқыланды. Араб әліпбиімен 
117 н�мірмен жарық к�рген бұл журналда 
Мұстафа Шоқайдың мақалалары латын 
әріптеріне аударылып, түрікше аударылды. 
Журналдың негізгі мақсаты – Түркі 
Одағын құру  және Түркістанның 
тәуелсіздігін алу. Мұстафа Шоқайдың 
журналдағы мақалаларында қолданған тіл 
ортақ түрік тілі зерттеулерінің алғашқы 
үлгілерін құрайды. Бұл менің жұмысымның 
маңызды нәтижелерінің бірі болды.

Біздің елде Мұстафа Шоқайды негізі-
нен тарихшылар зерттеген. Алаш қай-
раткері туралы докторлық диссертациялар 
дайындалды. Бұл еңбектердің ең маңыз-
дысы Дархан Қыдырәлі мен =бдуақап 
Қараға тиесілі. Мұстафа Шоқай туралы 
айтқанда, есіме түсетіні: «=р түркінің екі 
отаны бар, біріншісі – туған жері, екіншісі 
– Түркия».

– 1зіңіз секілді қазақ әдебиеті мен 
мәдениетін, алашордалықтар туралы 
зерттеу жасап жүрген түрік жазушыларынан 
кім дердің есімін атар едіңіз?

– Соңғы жылдары бауырлас қазақ 
халқы ның тарихы, әдебиеті мен мәде-
ниетіне қызығушылық танытып, қалам 
тербеп жүрген түрік ғалымдары бар. Түрік 
қазақ тілі, әдебиеті, ассорданттары 
бойынша жұмыс істейтін зерттеушілер 
мен жазушылар арасында Нергис Бирай, 
Ахмет Буран, Мұстафа Hнер, Орхан С�й-
лемез, Наджие Йылдыз, Гүлжанат Эржи-
ласун, Кенан Коч, Джемиле Кынажы, 
Эрджан Петек, Лайык Алтынмакастың 
есімін ерекше айтар едім. 

– Қазақ қайраткерлерінің #мірі мен 
шығармашылығын зерттеген екенсіз. Осы 
аралықта екі елдің әдебиетіне тән қандай 
ортақ құндылықты байқадыңыз? Алаштың 
арманы мен мұраты түрік халқына 
қаншалықты жақын екен?

– Қазақ халқы мен түрік халқы – �з 
тәуелсіздігін сүйген бауырлас халық. Олар 
бұл үшін майдан даласында да, кітап 
бетінде де күресті. Бұл тұрғыда ақындардың 
тәуелсіздікті қорғауға, алуға қосқан үлесі 
зор болды. Бұл тұрғыда Мехмет Акиф 
Ерсой, Мұхамбет Hтемісұлы, Мағжан 
Жұмабаев, Ариф Нихат Ася сияқты 
ақындар салыстырмалы түрде зерттеліп, 
жарық к�рді. Алаштың мақсаты – тәуелсіз, 
мәңгілік Отан құру. Бұл тұрғыда алаш 
қайраткерлерінің еңбегі зор. Алаш 
қаламгерлері халық арасындағы ұлттық 
құндылықты дәріптеп, елі мен жерін 
қорғаудың алғышартын ұсынды. Осы 
арқылы ұлтты қауіптен сақтандырып, 
ынтымақты болуға шақырды. Қазақ пен 
түрік ағартушылары халықтың санасын 
ояту мақсатында шығармалар жазды. Ол 
– �з кезеңінде халық арасында бірлік пен 
ерліктің отын жаққан адамдар. Бұл екі 
жақта да болды. Біздің елде де батырлар 
жыры жазылған. Егемендік үшін күресте 
ақын-жазушылар мешіттерге барып уағыз 
айтып, халықты тәуелсіздік жолындағы 
күрестің айналасына шақырды. 

– Қазіргі кезде қазақ студенттерінің 
Түркияда тәжірибе алуына мүмкіндік жасап, 
дәріс #ткізетініңізді де естіп білген едік. Бұл 
жоба #зіңіздің идеяңыз ба?

– Бүгінде білім беру халықаралық 
сипатқа ие бола бастады. Сондықтан 
университетімізге қазақ жастарының 
к�птеп келуіне күш салып жатқаныма 
қуаныштымын. Осы күні Мугла Сыткы 
Кочман университетінің Түрік тілін оқыту 
орталығының (TÖMER) директорымын. 
Қазақстаннан университетімізге оқуға 
келетін ағайындарымызға жағдай жасап, 
университетіміздегі қазақ студенттерінің 
санын к�бейтуге тырысамын. Түркияда 
жүрсе де �з елінде жүргендей сезінсе дей-
мін.

Қазір университетіміздің Түрік тілін 
оқыту орталығының қазіргі  түрік 
диалектілері мен әдебиеттері кафедрасы-
ның меңгерушісімін. Біздің б�лімде түркі 
халықтарының тілдері, әдебиеті және 
қысқаша тарихы оқытылады. Біздің 
б�лімді бітірген әрбір студент түрік 
әлемінің географиясын біледі және 
қызығушылық танытқан тілде с�йлеуге 
жеткілікті білім алады. Кафедрамызда 
қазақ, қырғыз, �збек, әзербайжан, түрік-
мен, татар тілдері мен әдебиеті оқытылады. 
Біздің басты мақсатымыз – шәкірттерімізге 
тамырлас халық екенімізді үйрету. Осы 
санамен түркі бірлігіне қызмет етуін қам-
тамасыз ету. Бұл жолда еңбек етіп жатқа-
ным мен үшін үлкен абырой.

– )ңгімеңізге рахмет!  
Сұхбаттасқан 

Жадыра МҮСІЛІМ 

Экрем АЯН, 
профессор
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Жәнібек АМАНГЕЛДІ

ҚАНДАЙ ҚЫЗМЕТТЕРГЕ 
ШАҒЫМ К�П

Тұтынушылар құқығын қорғау коми-
тетінің т�рағасы Асқар Тынысбековтің 
айтуынша, тұтынушылар құқығы бұзыл-
ғаны туралы шағымдар жыл сайын 20%-ға 
�седі. 

Аталмыш мекемеге былтыр 50 мыңға 
жуық �тініш келіп түскен. Шағымдар 
к�бінесе б�лшек сауда (48%), тұрмыстық 
қызметтер (19%), электронды сауда (9%) 
және тұрғын үй коммуналдық шаруа-
шылығы қызметтеріне (5,6%) қатысты. 
Комитет басшысы тұтынушылар шағымы-
ның саны істің нақты жай-күйін к�рсет-
пейтінін атап �тті. 'йткені құқығы мен 
заңды мүдделері бұзылған барлық азамат 
мемлекеттік органдарға жүгіне бермейді. 

Асқар Тынысбековтің мәлімдеуінше, 
қазақстандықтар қанағаттанбайтын сала-
лардың ең басында медициналық қызмет, 
байланыс және қоғамдық к�лік тұр.  
Қазақ стандық тұтынушылар ең алдымен 
медициналық қызметтерге (9,3%) к�ңілі 
толмайтын  болып шықты. Нақтырақ 
айтқанда, медициналық қызметкердің  
д�рекілігі, ұзынсонар кезек және сапасыз 
к�рсетілген медициналық қызметтер 
к�ңілден шықпайды.

Екінші орында – байланыс, оның 
ішінде интернет (33,3%). Яғни абоненттік 
т�лемақыны заңсыз �сіру, сапасыз интер-
нет, сол сияқты тарифтік жоспардың құ-
нын ұлғайту және �згертуге қатысты. 

Үшінші кезекте – қоғамдық к�лік 
жұмысына шағым к�п (30,7%). Атап 
айтқанда, жолаушы тасымалдау ережесінің 
бұзылуы, қызметкердің  д�рекілігі, жол-
ақысын қолма-қол және онлайн есеп 
айырысудағы баға айырмашылығы.

Соңғы орында – қоғамдық орында 
тамақтану қызметі (24,4%). Ол жерде де 
д�рекілік және сапалы қызмет к�рсетпеу, 
бүлінген тамақ және санитарлық-гигиена-
лық нормалардың сақталмауына шағым 
к�п.

ТҰТЫНУШЫ ШАҒЫМЫ ЖЫЛ 
САЙЫН АРТЫП КЕЛЕДІ

Тұтынушылар құқығын қорғаумен 
айналысатын қоғамдық бірлестік �кілдері 
де шағымданушылардың легі еселеп 
артқанын растады. «Тұтынушылар лига-
сы» қоғамдық бірлестігінің т�райымы 
Баян Ахметжанова жекеменшік сот орын-
даушыларына қатысты шағым к�п түсе-
тінін айтып �тті. 

«Сот орындаушылардың құзыретін 
азайту керек. К�п адам осыған қатысты 
к�мек сұрап келеді. Айталық, бір адам 
біраз жыл бұрын банктен алған несиесін 
жауып тастайды. Алайда «осы несие 
бойын ша қарызы бар» деп жеке сот 
орындаушы лар оның банктегі есепшотын 
бұғаттайды. «Қарызы �телмеген» деп 
т�лем картасы жабылған адам жалақысын 
ала алмайды. Тауар алып, қызметтерді 
т�лей алмай қалады. Егер ол жұмыссыз 
қалса, басқа жерге жұмысқа тұра алмауы 
мүмкін. Кей жағдайда адамның қарызы 
жоқ, болмаса ол болмашы сома болып 
шығып, тұтыну шы зардап шегеді. Мысалы, 
несие т�ленген, болмаса коммуналдық 
т�лем т�ленген. Алайда ақша келіп 
түскенше мәлімет сот орындаушысына 
берілген. Екі-үш жыл бұрын �з басым 
осындай жағдайға кездестім. Күйеуімнің 
шотын бұғаттады. Біздің қарызымыз жоқ 
еді. Хабарласып, қарызымыз жоқ екенін 
дәлелдеп есепшотты аштырдық. Алайда 
к�пшілік �з құқығын біле бермейді. Ал 

банк омбудсмендер осы жағдайда к�мекке 
келмейді», – дейді  Баян Ахметжанова.

Оның айтуынша, тегін берілетін 
дәрілердің сапасы сын к�термейді, әрі �те 
арзан баламалары таңдалады екен. Сон-
дық тан осы дәріге мұқтаж жандар жиі 
келіп шағымданады. Сонымен қатар 
қымбат дәрілер осы тегін берілетін жүйеге 
енгіз ілмеген.  Қоғамдық бірлестік 
басшысына бір тұрғын шағымданып кел-
ген. Ол к�зін емдеу үшін тұрақты түрде 
пайдаланатын сұйық дәрілері �те қымбат 
тұрады екен. Оны сатып алуға тұтыну шы-
ның қаржысы жоқ. Сондықтан осындай 
дәріні тегін берілетін тізімге алуды 
сұрайды. 

ШАҒЫМ САНЫН 
ҚАЛАЙ АЗАЙТУҒА БОЛАДЫ?

Баян Ахметжанова пайымынша, 
сапасыз тауарлар мәселесінде �те �зекті 

нәрсе ол кемшілікті анықтап, айғақтай тын 
зертханалар мен білікті  мамандар 
жоқтығы. 

«Нарықта к�п балалар ойыншықтары 
сатылады. Олардың адамға зиянды әсері 
бар. Соның сапасын тексергенде сынау 
нәтижесі аса қымбат болмауы тиіс. Бізге 
келген тұтынушының дүниесін сынаққа 
�ткізіп, соған қатысты талдауды жедел 
қолға алсақ, оның бағасы қолжетімді болса 
тұтынушының құқығын білікті қорғауға 
жол ашылар еді», – дейді ол. 

Қоғамдық бірлестік басшысының ай-
туынша, тауар немесе сервистің сапасына 
сынақ жүргізгенде дау тудыр майтын білікті 
маман талдауы да жетіс пейді. 

«Қазір сатылып жатқан баланың 
киімдері �те қымбат. Бағасы ересектердің 
киімінен 2-3 есе жоғары тұрады. Алайда 
олар дың сапасына қатысты сын к�п 
айтылады. Мысалы, аяқ киімдердің 
табаны адам анатомиясына сәйкес 
келмейді. Тұтынушы аяқ киімге шағым-
данып келсе, оны экспертиза-сынақ 
жүргізу үшін зертхана керек. Бізде қазір 
осындай сервис тапшы. Тіпті аяқ киім 
шығаратын фабрика жоқ, оның сауатты 
маманы да жоқ. Осындай қызмет тап-
шылығы бар бізде», – дейді  Баян Ахмет-
жанова.

«Eділет» тұтынушылардың құқық-
тарын қорғау қоғамы» қоғамдық бірлес-
тігінің т�рағасы Еркін Томпиевтің 
айтуынша, осы ұйымға жарты жылдың 
ішінде 8 мыңдай адам шағымданған. 
'тініштің біраз б�лігі ұйымның сайтында 
қалдырылған немесе телефон арқылы 
айтылған. Ал к�птеген тұтынушы мекемеге 
�зі келіп арызданған. 

«Арыз-шағымның к�бісі азық-түлік 
қымбатшылығына қатысты. 'йткені қант, 
күріш, макарон �німдері, сонымен қатар  
алма, жүзім, қызанақ, қияр секілді к�к�ніс 
түрлері қымбаттап кетті. Үйлердің арасын-
дағы шағын азық-түлік дүкендерінде зат 
бағасы күн сайын �сіп жатыр. Бағаның 
жосықсыз �суіне қатысты шағым болса, 
оны мемлекеттік органдар кәсіпкерлер 
қызметін тексеруге жарияланған мора-
торийге байланысты тексеру жүргізе 
алмайды. Сондықтан жауапсыз кейбір 
кәсіпкер бағаны жоғары қояды, сапасыз 
тауар сатады. Ал тұрғын бізге келіп 
шағымданады. Мысалы, тұтынушы к�ңілі 
толмайтын жағдайдың бірі – кулинария. 
Онда тамақтың сақтау мерзімі �тіп кетеді 
немесе тағамды сақтау мерзімі к�рсе-
тілмейді. Мысалы: торт, салат, бәліштердің 
шыққан күні к�рсетілген. Алайда оны 
қанша тәулік немесе сағат сақтау керектігі 
жазылмайды. Мен осындай шағым 
бойынша жаңа ғана бір дүкенге барып 
келдім. Тұтынушы арызындағы айтыл-
ғанның бәрі рас болып шықты. Салаттың 
сақталу мерзімі к�рсетілмеген. Қуырыл ған 
балықтан б�тен иіс шығып тұр», – дейді 
Еркін Томпиев. 

Оның айтуынша, мұны мемлекеттік 
органдар тексеру үшін прокуратура мен 
санитария-эпидемиологиялық бақылау 
мекемесінен рұқсат алу керек. Ол рәсім 
ұзаққа созылып, не аяқасты қалып кәсіп-
кер жауапкершіліктен құтылып кетеді 
екен. 

«Ал біз бір тұтынушы шағымданса, 
барып к�мек к�рсетеміз, айтылған 
нәрсенің қаншалықты рас екенін сол 
орынға барып к�з жеткіземіз. Мысалы, 
Тұтынушылар құқығын қорғау комитетінің 
басшысы «арыз-шағымдар к�бейіп кетті» 
деп отыр. Неге �тініш саны к�бейді? 
Менің пайымдауымша, тұтынушылардың 
�тініш-арыздары уақытында тексеріл-
мейді, ол шағымданған дүкендерге ешкім 
бармайды. Егер тексеріп, сервис не тауар 
нысанына барып қараса, ескерту жасаса, 
мониторинг жүргізілсе мәселе шешімін 
табады. Сонда ғана арыз-шағым легін 
тоқтатуға болады. Ол үшін ең алдымен 
халықпен бірге алдын алу жұмысын 

жүргізу қажет», – дейді Еркін Томпиев. 
Оның айтуынша, медицина меке-

мелеріне қатысты �тініштер де аяқсыз 
қалады. 

«Емханаларды алсақ, ай сайын к�п-
теген шағым келіп түседі. Ол шағымдарды 
әрбір емхананың бас дәрігері ғана қарайды. 
'тініші әрі қарай кетпейді, жіберілмейді. 
'здері шешкен болады. Содан барып 
тұтынушы шағымына қанағаттанбайды. 
Осыны әкімдікке, мәслихат жиынына 
айтып жатырмын», – дейді ол. 

Тұтынушы құқығын қорғайтын 
белсендінің айтуынша, қазір бизнесті, 
тауар сатуды үйретететін  ақылы курстар 
мен тренинг �те к�бейіп кеткен. Осындай 
оқуға ақшасын беріп, дұрыс білім 
алмағандардың шағымы еселеп артып 
келеді. Бұрын курс оқытатын, сертификат 
беретін ұйымдар тексерілетін, білім беру 
саласының бақылауында болған. 

«Қазір бизнес жүргізуді үйретеді, түрлі 
салалар бойынша ақылы тренингтер 
�ткізеді. Білім саласынан сұрастырдық, 
оны ешкім қадағаламайды екен. Осы 
саланы заңмен реттеп, бақылауға алуды 
ұсынамын», – дейді Еркін Томпиев. 

Тағы да бір тұтынушы құқығы бұзылуы 
белең алып бара жатқан сала ол – интернет 
саудасы. Онлайн тауар сатушыларға 
тұтынушы алданып қалып жатады. Тауар 
қолына тимей, ақшасын қайтара алмай 
қалғандар к�п. 

«Біз шағымданушыдан сұрасақ нақты 
кімге тапсырыс бергенін білмейді. 
Алдымен сатушының ЖСН немесе басқа 
да деректерін сұрауы, білуге тиіс. Кейін 
сапасыз тауар немесе к�рсетілген қызметке 
к�ңіл толмаса осы деректер арқылы арыз 
жазуға болады. Сондықтан азаматтар 
тауарға интернет арқылы тапсырыс 
бергенде осыны ескерсе», –  дейді Еркін 
Томпиев. 

Оның айтуынша, кәсіпкермен келісс�з 
тығырыққа тірелгенде дау-дамай тек сот 
арқылы шешіледі. Мысалы, зейнеткер 
к�лік сататын компаниядан к�лік сатып 
алады. Алайда келесі күні ойынан айнып, 
2,5 млн теңгесін қайтаруды талап етеді. 

«К�лік сататын компания ақшаны 
толық қайтарудан бас тартты. Мен барып 
сұрасам «1 млн теңгені ғана қайтарамыз, 
қалғанын ұстап қаламыз, ережеміз солай» 
деген жауап алдым. Компания �кілдігі 
басшысына дейін бардым. Болмаған соң, 
сотқа жүгініп соманы тұтынушыға толық 
к�лемде қайтартқыздық», – дейді Еркін 
Томпиев. 

Оның айтуынша, тұтынушы ретінде 
шағымы к�п бұл – қарттар қауымы. 'йт-
кені алаяқтар мен жосықсыз сатушылар 
қарттарды жағалап, ақшасын қағып алуды 
ойлайды. Қазір массаж креслосын сауда-
лайтын алаяқтар қарттарды, зейнеткер-
лерді шақырып, «бұл құрылғы денсаулықты 
жақсартады, белдің, арқаның ауруларын 
емдейді» деп алдап, азғырып тауарын 
бәлен есеге қымбатқа бағалап, оны 
несиеге рәсімдеп береді екен. Алматыда 
осындай шағым берген 3 адамның ақшасы 
тек сот арқылы қайтарылған. Алайда тағы 
бір осындай алаяқтар тобы компанияны 
жауып, шетелге кетіп қалған. Алданған 
к�п адам ақшасын қайтарып алуға 
үлгермей қалған.

«Қалай ғана адамдар қомақты сомасын 
б�тен біреуге сеніп бере салады. Алаяқтар-
дың мүлдем қисынсыз ұсыныстарына сену 
мүмкін емес қой», – деп күйінді Еркін 
Томпиев. 

Тұтынушы құқығын қорғайтын 
ұйымдар дың �кілдері алаяқтарға алданып 
қалмауды, кәсіпкер немесе компанияларды 
тексеріп, жауапкершілігіне к�з жеткізіп 
алуды ұсынады. Сонымен қатар �з 
құқықтары сақталмаған жағдайда �кілетті 
органдарға немесе үкіметтік емес ұйымдар-
ға �тініш беріп, �з мүддесін қорғаудан 
қашпауға тиіс. 'йткені олар сапалы тауар 
мен қызметтер алуға құқылы. 

САПАСЫЗ ДҮНИЕГЕ 
ТҰТЫЛУШЫ ЕМЕС

Елімізде тұтынушылар шағымы жыл сайын 
артып келеді. Тұтынушы деген – сіз бен біз 

екенімізді ескерсек, кейбір тауар мен 
қызметтің сапасына көңіліміз 
толмайтыны жасырын емес. 

Мемлекеттік органдардың 
мәліметінше, алдыңғы 

үштікте медицина, ұялы 
байланыс пен 

интернет, қоғамдық 
көлік салалары тұр. 

Ал көптеген тұрғын 
сапасыз сервис пен өнімді 

алған жағдайда да ешқайда 
арызданып бара бермейтінін 

ескерсек, наразылық ауқымының 
әлдеқайда кең екенін түсінеміз. Ал 

тұтынушылар құқығын қорғайтын 
ұйым өкілдері шағым саны артып 

келе жатқанын мойындап, олардың 
түрлі салаға қатысты екенін 

жеткізді. 

ТҰТЫНУШЫ 

Атырауда кезінде индустриялан-
дыру картасы аясында ашыл�ан Ж�н 
��деу фабрикасы наурыз айынан 
бері  то�тап т�р. Кезінде жарнамасы 
жер жар�ан фабриканы� расымен де 
#аза�станда баламасы жо�. Жылына 
200 мы� таби�и к�рпені нары��а 
шы�аруды жоспарла�ан кәсіпорын 
2019 жылдан бері азды-к�пті тапсы-
рыс �а ж�мыс істеп келді. Т�рлі �иын-
ды�тарды бастан �ткерген фабрика-
да �азір ��рыл�ылар �ана �ал�ан. 
Ж�мысшылар әлде�ашан ж�німен 
кеткен.

Біз мәселенің мән-жайын Caspiy Lana 
Atyrau жүн �ңдеу фабрикасы директоры 
Назгүл Есмаханованың �зінен анықтап 
к�рдік.  

«Осыдан 8 жыл бұрын ашылған 
фабрикада тоқырау проблемасы негізі 2019 
жылдан басталды. Қазіргі уақытта зауыт 
мемлекет тарапынан кепілдендірілген  
тапсырыстың болмауынан және шикізат 
жетіспеушілігінен тоқырап тұр. Одан 
басқа да проблемалар бар», – дейді фаб-
рика директоры Назгүл Есмаханова. 

Статистика бойынша Атырауда 30 мың 
бас, Ақтауда 60 мың бас түйе бар. Кезінде 
Атыраудағы фабрика ашыларда 90 мың 
түйе малынан жылына 150 тонна жүн 
жиналады деген болжам болған. Бірақ 
нақты іске келгенде ондай к�лемдегі жүн 
жиналмаған. 

«Кеңес Үкіметі құлағаннан кейін 
Қазақ  станда малдың жүні жинаусыз қал-
ғаны ащы да болса шындық. Іс жүзінде 
түйені қырқып, жүнін жинау үшін де адам 
керек. Түйе үнемі далада жайылып жүретін 
мал болғандықтан, қырықтықты  ұйымдас-
тыру белгілі бір уақытты қажет етеді. Фаб-
риканың қырықтық маусымын ұйымдас-
тыратын мүмкіндігі жоқ. Ал шағын қожа-
лықтар қолда бар жүнді Қытайға сатып 
жіберіп отыр. Себебі Қытайдан келетін 
тауар алушылар жүнді қолма-қол ақшаға 

сатып алады. Мен фабрика бас шысы ре-
тінде келісімшарт жасап, қара жатты есеп-
шотқа аударамын. Қожалықтар қосымша 
табыстан салық т�легісі келмейді. Қойдың 
жүніне қатысты да біраз мәселе бар. 
Қойдың �зі етті және жүнді бағыттағы 
болып, екіге б�лінетіні белгілі. Атырауда 
негізінен еділбай тұқымдас қойлар 
�сіріледі. Мұндай қойлардан алынатын 
биязы жүн к�рпе-жамылғы жасауға 
жарам сыз. Осы мәселелерді ке зінде Үкі-
метке де, министрлерге де жеткіздім. Тіпті, 

фабрикаға жүн тапсырған қожалықтарға 
субсидия б�луді де ұсындым. Бірақ нәтиже 
болмай тұр. 

Зауыт тоқырағалы бері 10 адаммен жұ-
мыс істеп келдім. Тапсырыс болса, шикі-
затты әзірге к�ршілес елдерден алдырып-
ақ, жұмысты ұйымдастыруға болатын еді. 
Мен мемлекеттен қаржы сұрамаймын. 
Бізге Қазақстандағы бала масы жоқ жалғыз 
зауыт ретінде кепілден дірілген тапсырыс 
керек. Кезінде әскер, ауруханалар, лагерь, 
балабақшаларды табиғи жүннен жасалған 

к�рпе-жамыл ғы лармен қамтамасыз етеміз 
деген мақсатпен ашылған фабрика қазір 
ішкі тендерлерге де қатыса алмай отыр», 
–  дейді зауыт директоры Назгүл Есмахан-
ова. 

Кезінде жарнамасы жер жарып, қазіргі 
уақытта тұралап тұрған фабриканың 
жайымен Индустрия және инфрақұры-
лымдық даму министрі Марат Қарабаев 
таныс болып шықты. 

Атырау облысына жұмыс сапары 
кезінде министр Жүн �ңдеу фабрикасының 
жұмысын қайта жандандыру мақсатында 
ең т�мен пайызбен несие беру мәселесін 
қарастыруға мемлекеттің дайын екенін де 
айтты. 

 «Жүн �ңдеу фабрикасы ашылар 
алдында «Атырау» әлеуметтік кәсіпкерлік 
корпорациясынан қарыз алды.  Бірақ 
жұмысын жүргізе алмады. Егер оны қайта 
жан дандырамын десе, мемлекет әртарап-
тан қолдауға дайын. 'йткені елімізде 40 
мың тоннаға жуық жүн жиналады. Оның 
к�бі жойылады немесе қоқысқа тасталады. 
Осындай жағдайды болдырмас үшін 
�неркәсіпті қолдау қоры жүнді �ңдеу және 
тоқыма бұйымдарын жасау үшін 3 пайыз 
несие береді. Басқа жаңа жобаларға 7 
пайыз қарастырылған. Осылайша, жеңіл 
�неркәсіпке осындай мүмкіндік беріп 
отырмыз. Бұл – мемлекет тарапынан к�р-
сетілетін базалық к�мек», – деді министр 
Марат Қарабаев. 

 «Атырау әлеуметтік-кәсіпкерлік 
корпор ациясы» АҚ басқарма т�рағасының 
орынбасары Нұрлан Қаппазовтың айтуын-
ша, қазір тұралап тұрған фабриканы жан-
дандыру мақсатында әлеуетті инвестор 
іздестірілуде. 

 «Фабрика соңғы уақытта жұмыс істе-
генімен, шығындарын жаба алмады. Ши-
кізат �німінің Атырауда тапшы болуына 
байланысты жүнді �зге �ңірлерден және 
Ресейден тасымалдауға мәжбүр болды. 
Себебі аталған қондырғыларда �ңделетін 
жүн меринос қойының биязы жүні болу 
керек. Түйе жүнін қырқудың �зіндік құны 
қымбат болғандықтан да, фабрика �ңдел-
ген түйе жүнін басқа �ңірлерден сатып 
алып келді. Кәсіпорынның қазіргі уақытта 
тұралауының басты себебі – айналым қа-
ра жатының болмауы салдарынан, шыға-
рылған �нім к�лемі кәсіпорын шығыны-
ның аз б�лігін жапты», – деді Н.Қаппазов.

  Сонмен қатар Нұрлан Қаппазов 
нарықта халық тарапынан Қытай мен 
'збекстаннан әкелінетін синтетика аралас 
к�рпелерге сұраныс к�птігін және осыған 
байланысты фабрика бәсекелестікке т�теп 
бере алмағанын айтты. Сол себепті, Caspiy 
Lana Atyrau ЖШС �ндіретін табиғи �німді 
ішкі нарыққа да шығаратын, шетелге де 
экспорттауға  қарым-қабілеті жететін 
кәсіпкер керек.

 Еске сала кетейік, кезінде 3 млрд теңге 
жұмсалған  Жүн �ңдеу фабрикасы  биылғы 
жылдың наурызына дейін қой мен түйе 
жүнін жуып, оның түбітінен жіп иіріп, 
к�рпе мен жамылғы тігіп келді. Тіпті, 2018 
жылы республикалық «Алтын сапа» 
конкурсында «Ең үздік тауар» атанды. 2017 
жылы �ткен халықаралық ЕХРО к�рмесіне 
келген шетелдік меймандарға осы зауыттан 
шығарылған жамылғылар сыйлыққа 
берілді. Еуропа, ТМД елдерінен де 
сұраныстар түсті. Бірақ бұл жетістіктердің 
бәрі әзірге жай ғана тарихқа енген дерек 
болып қалып отыр.

Фабрика нақты қашан қайта іске 
қосылады? Қай уақытта толық қуатында 
жұмыс істейді? Инвестор қашан келеді? 
Eзірге бұл сұрақтар басы ашық күйінде 
қалып отыр. 

Баян ЖАНҰЗАҚОВА,
Атырау облысы

Жүн �ңдеу фабрикасыЖүн �ңдеу фабрикасы
ТОҚТАП ТҰР

Тағы да бір тұтынушы 
құқығы бұзылуы белең алып бара 

жатқан сала ол – интернет 
саудасы. Онлайн тауар 

сатушыларға тұтынушы 
алданып қалып жатады. Тауар 

қолына тимей, ақшасын 
қайтара алмай қалғандар 

к�п. 



ҚАЗАҚТАР

ТМД елдерінен Ұлыбритания 
аумағында еңбек қызметін жүзеге 
асыру үшін еңбек иммигранттарын 
тартуға бөлінген квоталар саны: 

2019 жылы – 2 500 квота
2020 жылы – 10 мың квота
2021 жылы –30 000 квота
2022 жылы –38 мың квота
2023 жылы –45 мың квота

Көктем ҚАРҚЫН

Жақында әлеуметтік желіде Анг-
лия да қарға қуған қазақтың видео 

жазбасы тарап кетті. Сағатына 6 мың теңге, 
сон да бір күнде он екі сағат жұмыс істеп, 
72 мың теңге алады екен. «Бәріне қайырлы 
таң, Англияда сағат таңғы бес жарым. 
Қолымда мынадай зат бар, бүгін – алғашқы 
жұмыс күнім. Менің жұмысым – мынау 
үл кен алаң, бірақ бұл жерде не 'сетінін 
біл меймін. Тек осы жердегі қарғаларды 
қуамын. Сосын с'мкемде жарылғыштар да 
бар, соларды атып жүремін. 12 сағат жұмыс 
істеп, сағатына 6 мың теңге аламын. Сонда 
бір күнде 72 мың теңге табамын. Қарғаларды 
қуу – күлкілі, бірақ күшті жұмыс», – дейді 
ер адам.

Оқырмандар ер жігіттің еңбекқор лы-
ғына тәнті болып, Англияға барудың жо-
лын сұрап жатты. Қазір Ұлыбританияға 
ауыл шаруашылығы саласындағы жұмысқа 
барушылар к'бейген. Бұған дейін қазақ 
жас тарының біразы Англияда құлпынай 
теру мен айналысса, енді олар үлкен алқап-
тардағы қарғаларды үркіту жұмысына 
кіріскен. Желіде к'птің назарына іліккен 
ви деода қазақ жігіті дәл осындай тәжі ри-
бесімен б'ліседі. Біз мақалаға кейіпкер 
із деп отырып, телеграмдағы «Англиядағы 
жұмыс» чатына қосылдық. Чатқа шамамен 
10 мыңдай адам жиналыпты. Жартысы 
Тұманды Альбионда жұмыс істеп жүрсе, 
жартысы сол жаққа баруды жоспарлағандар 
екен. Олар бұл жолды 'здері таңдаған. Еш-
кім күштеген жоқ. Бәрі жарқын 'мірге қол 
жеткізуді, ел қатарлы жағдайларын жасауды 
армандайды. 

– Англияға келу үшін арнайы агро бағ-
дарламаға тапсырдым. Келіп кету жолымды 
және керек-жарақтарымды 'зім алдым. 
Шы ғыным шамамен 500 мың теңгедей 
бол ды. Мұнда жұмыс істеуге адамдар әр-
түрлі себептермен келеді. Фермаға, жұмыс 
мау сымына байланысты жалақылар да әр-
түрлі. Кейде 12 сағат, ал кейде 6 сағат жұмыс 
істейміз. Қазақстанда 200 мың теңге айлық 
ала тынмын. Жарты жылда қыруар қаржы 
тап паймыз. Шамамен 4 миллиондай таза 
пайда үйге апарамыз. Тек жұмыс істеп қой-
май, арасында басқа елдерді де аралап үл-
герудеміз. Қарға қуып, тек 1 апта жұмыс 
іс теп жүрдік. Негізі, мұнда жұмыс ауыр. 
Қазір қоймаға ауыстым. =німді қораптарға 
салып отырамын. Жалқау адамдар жұмысқа 
шыдамайды. Қашып кетіп жатқандар да 
бар, – дейді Бекболат Садыр.

ЖҰМЫС ІСТЕУ ҮШІН ТІЛ БІЛУ 
МАҢЫЗДЫ ЕМЕС

Жалпы, азаматтар Англияға заңды 
түрде Tier-5 Seasonal worker виза-

сы мен барып, бұған дейін де жұмыс істеп 
жүрген. Тек биыл Ұлыбританияның ТМД 
елдерінен еңбек иммигранттарын тартуға 
б'л ген квота саны 'скен. Себебі елдің 
Еуро палық Одақтан шығуына, пандемияға 
және Украинадағы ахуалға байланысты 
Шығыс Еуропадан британдық фермаларда 
жұмыс істейтін маусымдық жұмыскерлер 
саны едәуір азайған. Сондықтан 2022 жылы 
жергілікті үкімет басқа елдерден, соның 
ішін де ТМД елдерінен Ұлыбритания аума-
ғын да еңбек қызметін жүзеге асыру үшін 
ең бек иммигранттарын тартуға 38 мың 
кво та б'лген. 2019 жылы – 2 500, 2020 жы-
лы – 10 000 және 2021 жылы 30 000 квота 
б' лін ген, сондай-ақ 2023 жылға еңбек им-
мигранттарын тартуға 45 мың квота бел гі-
леніпті. 

– Ұлыбританияға Tier-5 Seasonal work-
er визасымен бардым. Бұл виза уақытша 6 
айға жұмысқа баруға беріледі. Жұмысқа 
Concordia, AG Recruitment деген ком па-
ния лармен бардым. Concordia Англияда 
1943 жылдан бері жұмыс істейтін орга ни-
за ция. Кезінде Англияның жастары фер-
ма ларда практикадан 'ткен болатын. Қ а-
зір гі заманда фермаға жұмыскерлерді шет 
ел ден алып жатыр. Визаға тапсыру үшін 

нан осы бағдарлама жайлы естідім. Анг лия-
да жұмыс істеп жүрген достарымнан сұ рас-
тырдым. =тініш жібергенде қай жерде 
тұра тының, қандай жұмыс істейтінің бәрі 
бел гілі болады. Ферманың қасында караван 
де ген вагон сияқты кішігірім үйлер бар. 
Т'рт адам тұрады. Ішінде барлық жағдайы 
жа салған. Бірақ біз караванда емес, үйде 
тұ рып жатырмыз. Қазір қырыққабат 'сі ре-
тін фермада жұмыс істеп жүрмін. Мұнда 
Брюс сель қырыққабаты, түсті орам жа пы-
рақ, брокколи сияқты неше түрлі қырық-
қа бат түрлері 'седі. Соларды егіп, беттерін 
тор мен жауып, кейін қайта ашамыз, 'нім 
піс кенде оларды жинаймыз. Айына орта 
есеп пен 700 мың теңге табамыз, – дейді 
Дулат Жанұзақов. 

Оның айтуынша, жұмыс істеу үшін тіл 
білу міндетті емес. Себебі ферманың жетек-
ші лері орысша біледі. 

– Біздің елде айына 700 мың теңге таба-
тын жұмыс жоқ. Сондықтан да жастар 
шет ел де жұмыс істеуді таңдайды. 18 жасқа 
тол ған кез келген азаматқа Англияға келіп 
к'п табыс табуға болады. Елге барғаннан 
кейін ипотекаға үй алуға немесе к'лік алуға 
болады. Біреулер үлкен 'мірге бастапқы 
жарна жинау үшін келсе, енді біреулер ел 
к'ру үшін келеді. Мен басымдағы несиені 
жабу үшін Англияда жұмыс істеп жүрмін. 
Жұмысқа уақытша келетіндер де, осы жақ-
та қалып қойып 2-3 жыл жүргендер де бар. 
Біздің фермада 80-90 адам бар. Соның 75 
пайызы – қазақтар. Қазір жұмысшыларға 
сұраныс жоғары, – дейді Англияда жүрген 
отандасымыз.

АЛАЯҚ АГЕНТТІКТЕР 
ҚАПТАҒАН

Қазір Tier-5 жұмыс визасын беруге 
Ұлыб ританияның кеңейтілген маусымдық 
жұмысшыларды жалдау схемасы бойынша 
жұмыс істеу үшін үкімет іріктеген т'рт ірі 
рекрутингтік компания бар. Олар: Concor-
dia, Pro Force Limited, Fruitful Jobs және AG 
Recruitment and Management Ltd. Бұл ком-
паниялар барамын деушілерге тегін қызмет 
к'рсетеді. Бірде-біреуіне ақша т'леудің 
қа жеті жоқ. Алайда ақша жүрген жерде 
алаяқ тардың да жүретіні – заңды құбылыс. 
«Анг лияға жетіп, миллион теңге табыс та-
ба мын» деп жүрген азаматтардың біразы 
осы алаяқтардың құрбаны болып та үлге-
ріп ті. 

– Жұмысқа бару үшін ешкімге 1 мил-
лион теңге ақша т'леп керек еместігін 
айт қым келеді. Қазақстанда делдалдар мен 
алаяқ тар қаптап кетті. Тегін сайттарға кіріп, 
әр адам 'зі 'тініш қалдыра алады. Ал дел-
далдар тура сол сайтқа 'тініш тастап, ауа-
дан 1 млн теңге тауып отыр. Сонда жұмысқа 
барған адам 1-1,5 ай тегін жұмыс істейді. 
=зің тапсырып барсаң шығын 500-700 мың 
теңге ғана кетеді. Билетке, визаға 150 мың 
тең ге, алғашқы уақытқа ұстағанға – 100 
мың теңге. Оған қосып алаяқтар мен дел-
дал дарға 1 млн т'леп жатқандар да бар. 
Тіп ті, кейбірі не жұмысқа бара алмай, не 
ақ шасын қайтара алмай жүр, – дейді Uсел. 

Самал Мырзабай да агенттік-дел дал-
дар к'мегіне жүгінудің қажеті жоқ 

екенін айтты. Ол бұл бағдарлама жайлы 
2020 жы лы алғаш рет біліпті. 

– Алдын ала келісімшарт бойынша фер-
мада құлпынай теріп жүрмін. Айлығы – 
әркелкі. Егістік болғанына қарай. Орташа 
500-800 мың теңге арасында. Орыс тілін 
білу міндетті. Ағылшын тілін білсеңіз де 
к'   мек теседі. Қарға қуып жүрген жігітке 
кел сек, 6 ай бойы қарға қуумен айналыс-
пай ды. Ол жігіт бір оңай жұмысты түсіріп 
қал ған. Негізі, жұмыс 'те қиын және пси-
хологиялық, физикалық табандылықты 
та лап етеді. Біріншіден жастар лайықты 
та быс тапқысы келеді, екіншіден ел-жер 
к'р гісі келеді. Қазір Ұлыбританияда фер-

ма ларда тек жастар емес, 40-50-дегі аға-
апа ларымыз да жеткілікті. Агенттіктерге 
ал данып қалғандар 'те к'п. 700 мыңдап 
ақ шасын қайтара алмай жүргендер бар. 
Мем лекет тарапынан, ІІМ тарапынан 
агент тіктерге қарсы бақылаушы керек деп 
ой лаймын, – дейді Самал Мырзабай. 

Айта кету керек, Англияда жұмыс істеп 
ұзақ уақытқа қалып, заңды бұзатындар да, 
фермадағы жұмыстың қиындығына т'збей, 
егіс алқабынан қашып кететіндер де бар 
екен. Олар осы арқылы Қазақстанның 
имид   жіне кір келтіреді. Себебі қазақстан-
дықтар фермадан қашып кеткені үшін 
кейбір ресми рекрутменттер Қазақстаннан 
жұмысшы алудан бас тартыпты.

ЭМИГРАЦИЯҒА 
ИТЕРМЕЛЕЙТІН ФАКТОР – 

ЖАЛАҚЫНЫҢ АЗДЫҒЫ
Жалпы, жұмыс күшінің шетелге кету 

мә селесі бұрыннан бар құбылыс. Еңбек 
миг  рациясы – мемлекеттің инвестициялық 
ахуалына, халықаралық аренадағы рейтин-
гіне кері әсерін тигізетін нәрсе. Мемле кет-
тен жұмыс күші неғұрлым к'бірек сыртқа 
ағыл са немесе білікті кадрлар басқа мем-
лекетке барып жұмыс істейтін болса, ол 
мем лекеттің ішкі жұмыс күштерін қамтама-
сыз етуге мүмкіндігі жоқ дегенді білдіреді. 
Uрине, =збекстан мен Қырғызстанға қара-
ғанда біздің жағдайымыз әлдеқайда жақсы, 
бірақ кейінгі уақытта Оңтүстік Кореяға, 

Түркияға, Ұлыбританияға кетіп жатқан 
жұмыс күшінің к'беюі біздің мемлекет 
үшін қуанарлық тенденция емес. Мемлекет 
ішкі еңбек ресурстарын 'зінде қалдырып, 
'з экономикасына жұмсауға мүмкіндігі бол-
са, онда, ол жақсы к'рсеткіш болып есеп -
теледі. Uлеуметтанушылардың пікірі н ше, 
бұл мемлекеттік деңгейде қаралуы ке рек 
мәселе. 

– =кінішке қарай, қазір Қазақстаннан 
к'п шілік жастар мүмкіндік тауып шетелге 
уақытша қоныс аударып, жұмыс істеп жүр. 
Бұл еліміздегі жалақы м'лшерінің т'мен 
еке нін к'рсетеді. Инфляцияға байланысты 
жа лақы м'лшерін қанша 'сірсе де, мем-
лекет тарапынан жасалып жатқан шаралар 
да эффектісінің т'мен екенін к'рсетті. 
Қазір қарапайым халық табысының 60 
пайы зын азық-түлік алғанға жұмсайды. 
Қал ған 40 пайызын жүріп-тұрғанға, бала-
ларының оқуына жаратады. Сол кезде ха-
лықтың ақша жинауға, ары қарай бір мүлік 
сатып алуға жағдайы жетпейді. Сондықтан 
да жастар жаппай шетелге жұмысқа кетіп 
жатыр, – дейді әлеуметтанушы Шыңғыс 
Т'рез.

Оның айтуынша, тек осы мүмкіндікті 
байқап, пайдаланғандар ғана Анг-

лияда жұмыс істеп жүр. Біреуі барып келеді, 
с'й тіп екіншісіне айтады. Ал Оңтүстік Ко-
рея ға барып жұмыс істейтін арнайы виза 
біз де қарастырылмаған. Сонда да жастар 
Оң түстік Кореяға барып, ұсталғанша жұ-
мыс істеп келеді. Жинаған ақшаларына 
к' лік, үй алады. 

– Жастардың шетелге кетуіне инфляция 
әсер етіп отыр. Соның салдарынан азамат-
тар дың шығындары екі есе артты. Табыс 
табу үшін шетелге қара жұмыс істеуге бара-
ды. Бұл қуантарлық жағдай емес. Бизнес 
тарапынан, үкімет тарапынан ұсынылып 
жатқан жұмыстың 'темақысы 'те т'мен. 
Еңбек нарығында ұсынылып отырған жұ-
мыс к'п. Бірақ жалақысы аз. Сол жала қы-
ны арттыру үшін жастар шетелге кетіп 
жа тыр. Бұл – негізгі әсер етуші фактор. 
Жас тардың шетелге жұмысқа кетуіне басқа 
факторлар да әсер етуі мүмкін. Бірақ бізге 
не гізгісімен жұмыс істеу керек, – дейді 
әлеу меттанушы.

Мұны Англияда жұмыс істеп жүрген 
Uсел де растады. Ол ағылшын тілі пәнінің 
мұ ғалімі болса да, Қазақстанда жұмыс істе-
гісі келмейді. 

– Қазақстанда еңбек ресурсы бағалан-
байды, жастар тек қана Англия емес Оңтүс-
тік Корея, Еуропаға да кетіп жатыр. Былай 
айт қанда, жұмыс күшінен айырылып жа-
тыр мыз. Англияда таңертең жұмыс бас-
талып, кешке біткенде сағатты қарайды, 
ай  лық алғанда минут, секундына дейін 
есептеп береді. Қазіргі курспен алғанда 
сағатына 6 000 теңге т'лейді. Қазақстанда 
бір ауысым 12-14 сағат жұмыс істеп, күніне 
10 мың теңге аласың. Жұмысқа ерте кел 
дейді, кеш қайтарады. Сол кездегі артық 
істеген минуттарды ешкім есептемейді. 6 
ай келісімшартпен жұмыс істеп бітірген 
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Б
ұрын қазақ жастары арман қуып Ұлыбританияға баратын. 
Тұманды альбионда білім алып, абыроймен елге оралатын. 
Биыл да Ұлыбританияға аттанғандар арасында жастар 
көп. Бірақ олардың мақсаты – басқа. Бірінің басында 

берешек қарызы болса, енді бірі көлік алып, баспаналы болуды 
армандайды. Күнкөріс қамы үшін отанынан жырақта 
қырыққабат теріп, қарға қууға, құлпынай жинап, саңырауқұлақ 
тасуға мәжбүр. Біз Ұлыбританиядағы жастармен хабарласып, 
еңбек күшінің елден кетуінің себебін зерттеп көрдік. 

қуғанCOS – спонсорлық н'мірі керек. Concordia 
спонсорлық н'мір береді, соның арқасында 
виза ға тапсырған кезде банктегі есепшотта 
қан ша ақша бар екенін тексермейді. Жұ-
мыс қа орналасу тегін, 'йткені бұл мемлекет 
ар қылы қаржыландырылған бағдарлама. 
=з қалтамнан шығын тек билет пен визаға 
т' леуге ғана кетті, – дейді Uсел. 

Seasonal Worker visa (Temporary Work) 
бағ дарламасы 'зге елдің азаматтарына к'-
к'ніс пен баубақша секторында, жалпы 
жә не бастапқы 'ндірістік жұмыс және ба-
қы лау жұмыстарын орындау үшін ұзақтығы 
6 айға дейінгі мерзімге дейін баруға мүм-
кін дік береді. Жұмысшылар к'біне 'сім-
дік терді күту, жинау, жылыжайларды салу 
жә не жинап алу, суару, күтіп ұстау, 'сімдік 
шаруашылығы, жұмыс берушінің аума ғын-
да дақылдарды буып-түю сынды жұмыс-
тар ды атқарады. 

– Бұрыннан шетелге шығып жұмыс іс-
теп к'ргім келетін. 2021 жылы осы бағ дар  -
ла маны к'ріп ойланбай тапсырдым. Жұ-
мыс қа кіру үшін әңгімелесуден 'ту ке рек. 
Ауыр жұмысқа т'зімділік, ешқандай ау ру-
сырқатыңыз болмауы қажет. 18 жастан бас-
тап 48, кейбір агенттіктер 53 жасқа дейін 
ала  ды.

Сіз Қазақстаннан кетпей тұрып қандай 
фер маға баратыныңызды оқып, келісім-
шарт қа қол қоясыз. Сол фермадан басқа 
жер ге істеуге болмайды, ферма жағдайы 
ұна маса агентке айтып, басқа фермаға ауы-
суға 'тініш толтыруға болады. Бірінші 
жы лы Қазақстаннан 9 адам болып бардық, 
біз ді аэропорттан трансфер, мини автобус 
кү тіп алды. Фермаға дейін жеткізді.

Ағылшын тілін білсеңіз 'зіңізге жақсы, 
'йткені трактор жүргізуге немесе супер вай-
зер болуға болады. Ал былайша орыс тілін 
біл сеңіз – жеткілікті, – дейді Англияға бір-
 неше жыл қатарынан жұмысқа барған Uсел. 

Ол бірінші жылы барғанда 1 ай құлпы-
най теріпті. Сосын буып-түюмен айналы-
са  тын цехқа ауысады. Аптасына 180-300 
мың теңге арасында табыс табады. Сонда 

1 айда 700 мыңнан 1 миллионға дейін ай-
лық алыпты. 

– Мен ақшамды несиелерімді жабуға, 
ел-жер к'руге жұмсадым. Депозитке де 
жақ  сы қаржы салдым. Бірақ ол әлі үй алуға 
жет кіліксіз. 6 ай виза біткен соң Англияда 
қа лып қоятындар да бар. Бірақ маған заң 
бұз ған ұнамайды. Мен 6 ай ішінде Қазақ-
стан ға қайтамын, сосын 6 ай 'ткен соң 'зім 
істеген фермадан тағы да шақырту келеді, 
солай бұйырса үшінші жыл бара жатырмын. 
Осы жолы «сапа бақылаушысы» болып жұ-
мыс істеймін. Бір кезеңде 10-12 адам жұмыс 
іс тейді. Супермаркетке кететін тапсы рыс-
тың сапасын тексеремін, құжаттарын тол-
ты рамын. Ағылшын, орыс тілін білген дік-
тен осылай к'терді, – дейді Uсел. 

Тұманды Альбионда тер т'гіп жұмыс 
іс теп жүргендердің бірі – Дулат Жанұзақов. 
Ол бастапқыда Англияға келу үшін бір 
агент тіктің қызметіне жүгінген. Олар к'мек 
бер гені үшін 220 мың теңге сұрайды.

– Бірақ мен 10 мың теңге ғана беріп, 
ары қарайғы жұмыстарының барлығын 
'зім істедім. Негізі, бұл бағдарламамен әр 
адам 'з бетінше келе алады. Ешқандай 
қиын дығы жоқ. Арнайы сайттарына кіріп, 
'ті ніш қалдырып, анкета толтырдым. Анг-
лия да жұмыс істеу туралы ой он бір ай бұ-
рын, былтыр тамызда келді. Бір таны сым-

соң, елге қайтарда маған айлықтан б'лек 
1100 фунт стерлинг демалыс т'лемі түсті. 
Ол – 620 мың теңге. Қазақстанда ешқашан 
демалыс үшін т'лем алып к'рмеппін, – 
дейді Uсел. 

Ұлыбританияның Ішкі істер министр-
лі гінің ақпаратына сәйкес, 2022 жылдың 
қаңтар-маусым аралығында Қазақстанның 
1 655 азаматы маусымдық жұмысшы ре-
тінде тартылған. Қазір бұл к'рсеткіш арт-
па са, кеміген жоқ. Жұмысшыларға апта сы-
на кемінде 30 сағат жұмыс істеуге болады 
жә не сағатына 10,1 фунт стерлинг т'лене-
ді. Бұл 2023 жылғы 15 шілдесіндегі Ұлттық 
банктің бағамы бойынша 5 835 теңге. 

Айтпақшы, біз Сыртқы істер министр-
лігіне хабарласып, Англиядағы қарға қуып 
жүрген қазақтарға қатысты пікір сұрадық. 
Бірақ министрлік 'кілі бұл видеоның Анг-
лияда түсірілгеніне күмәнмен қарады. 

– Тура осылай біздің елде немесе басқа 
ел де видео жазып шығаруға мүмкіншілік 
бар. Адамның түрі к'рсетілмеген, – деді 
Сырт қы істер министрлігінің ресми 'кілі 
Ай бек Смадияров. 

Бір кезде ұлы даланы дүрліктіріп, қыран 
ұста ған қазақтар қазір Ұлыбританияның 
ал қабында қарға қуып жүр. Еріккеннен 
емес, күйбең тірліктен баз кешкендіктен. 
Жақ сы жалақы тауып, жарқын 'мірге ұм-
тыл ғысы келеді.

Қарға қуса да, қаражат тапқан қазаққа 
кінә арта аламыз ба?!. 



Электронды 
сигареттердің денсаулыққа аса 

зиянды, өмірге қауіпті екені соңғы 
жылдары барлық мінберден, соның ішінде 

Парламенттен мамандар үнемі айтып келеді. Тіпті, оны 
шегушілердің өкпесінің сау-тамтығы қалмай, іріп кететіні 
паш етілген бейнероликтер де дүркін-дүркін таратылады. 

Бірақ Үкімет оған лайықты ден қоймай келді. Тіпті, 
депутаттардың вейптерге акциз салығын еселеп арттыру туралы 
ұсынысы да қолдау таппады. Жағдайды ел Президенті бірауыз 
сөзімен өзгертті. Енді Қазақстан е-сигареттердің сатылымына 

толық тыйым салмақ.
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Биылғы маусымда Түркістанда 
�ткен Ұлттық құрылтайда Пре-

зи дент Қасым-Жомарт Тоқаев вейп 
және түрлі электронды темекілерді ұлт 
саулығына қауіп т�ндіретін кесел деп 
атап �тті. Мемлекет басшысының пі-
кірінше, қазақстандық жас ұрпаққа 
сал мақты қауіп т�нді, �йткені аса 
зиян ды вейптерден нағыз есірткілерді 
тұ тынуға дейін бір-ақ қадам қалады. 

Сондықтан Қ.Тоқаев Үкіметке �р-
шіп бара жатқан осы қауіпті құбылысқа 
қар сы пәрменді, жүйелі шаралар қа-
был дауды тапсырды. 

«Ұлт саулығына зиянын тигізетін 
тағы бір кесел – вейп және түрлі элек-
трон ды темекілер. /кінішке қарай, 
оны тарту жас�спірімдер арасында 
сән ге айналып барады. Себебі элек-
трон ды темекі бәріне қолжетімді, 
оның зиянсыздығы туралы түрлі агрес-
сивті жарнамалар к�бейіп кетті. Іс 
жү зінде, жастарымыз �зіне зор қауіп 
т�ну де. Себебі бұл – шын мәнінде, 
зиян ды нәрсе. Вейп пен есірткінің 
ара сы бір-ақ қадам. Осы қауіпті үрдіс-
пен күресу үшін жүйелі және шұғыл 
ша ралар қабылдау қажет», – деген 
Пре зидент бұған �зі ерекше мән бере-
тінін ескертті. 

Мемлекет басшысының с�зінің 
жаны бар. American Journal 

of Respiratory and Critical Care Medicine 
басылымының дерегінше, ғалымдар 
вей перлерге ғана тән, ерекше ауыр 
дертке EVALI деген атау берді. Бұл 
E-ciga rette and Vaping use-Associated 

Lung Injury, яғни электронды сигарет-
тер мен вейптерді тартудан туындаған 
�к пенің зақымдалуы дегенді білдіреді. 

Бұл аурудың �рбу механизмдерін 
ме дицина ғылымы әзірге толыққанды 
зерттей алған жоқ. Бір белгілісі, е-си-
га рет немесе вейп шегетін адамдардың 
�к пелері қабынып, іріп кететіні сон-
ша лықты, ол симптомдары ж�нінен 
эк зогенді липоидтік пневмонияға, 
хи миялық пневмонитке ұқсап кетеді. 

Америкалық сарапшылар Вирджи-
ния Достастығы университетінің Те-
мекі �німдерін зерттеу орталығының 
ға лымы Томас Айссенберг пен Фло ри-
да Халықаралық университетінің Эпи-
демиология кафедрасының про фес-
соры Васим Мазиактың айтуынша, 
атал ған ауруға электронды сигареттегі 
аэрозольдің майлы компоненттерінің, 
ацетат пен тетрагидроканнабинолдың 
�кпе тіндерінің жасушаларында қор-
далануы себеп болады. Оның бел гі-
леріне ж�тел, кеуденің қысуы, ауыр 
ты ныс алу, жүрек айнуы, құсу, диарея 
жә не түрлі респираторлық, конс ти ту-
цио налдық, гастроэнтерологиялық 
бұзу шылықтар жатады. 

Бұл темекі түрінің басқа да қауіптері 
бар. 

Осыдан-ақ, әсіресе қазақстандық 
жас ұрпаққа қандай қауіп т�нгенін 
түсінуге болады. Себебі Қазақстанда 
е-темекі, вейптер еркін сатылады. 
Мысалы, заң бойынша темекі атаулы 
б�лек с�реде, жабық перденің астында 
жасырулы саудалануға тиіс. Яғни, 
шылымқор арнайы сұраса ғана сатушы 
соны ашып, алып беруі шарт. 

Бұл талапты олар сақтамайды. 
Елдің барлық қаласында қаптаған 
вейпшоп, жеке дүкендер ашылған. 
Барлық дерлік ірі сауда ойын-сауық 
орталығында соларға арналған сауда 
орындары жұмыс істейді және к�бісі 
дәл кіреберісте орналасады, халықты 
қарсы алады. 

2 ЖЫЛДА 
300 ЕСЕ ӨСКЕН НАРЫҚ

Президент сынынан соң Мәжі ліс 
депутаттары осы мәселені к� теріп, де-
путаттық сауал жолдаған болатын.

Премьер-Министр >лихан Смайы-
лов тың жазбаша жауабы енді ғана кел-
ді. Ол қазіргі уақытта Үкіметтің вейп 
�німдердің айналымына тыйым салу 
үшін нормативтік құқықтық актілерге 
түзетулер енгізілетінін хабарлады.

– Қазір вейп �німінің айналымына 
толық тыйым салуды к�здейтін норма 
Реттеушілік әсерді талдау рәсімінен 
�туде. Үкімет осы норманы қолдады. 
Қо ғамдық талқылау қорытындысында 
тиісті кодекске түзетулер ұсынылатын 
болады. Сондай-ақ «Кейбір заңна ма-
лық актілерге денсаулық сақтау мә се-
ле лері бойынша �згерістер мен то лық-
тырулар енгізу туралы» заң жобасы 
Мә жіліс қарауында жатыр. Оның ая-
сында «вейп» және «электрондық си-
гарета» ұғымдарын ажыратуға, 21 
жас қа толмаған адамдарға темекі мен 
те мекі бұйымдарын, оның ішінде тұ-
тынудың электрондық жүйелерін, 
вейп терді және оларға арналған 
сұйық   тықтарды сатқаны үшін әкім ші-
лік жауапкершілікті күшейтуге қатыс-
ты түзетулер талқылануда, – деп жауап 
берді >.Смайылов.

Премьер-Министр депутаттар к�-
теріп отырған мәселелердің маңызын 
ес кере отырып, Үкімет осы жұмысты 
де путаттық корпустың қатысуымен 
жүргізуге дайын екенін жеткізді.

Тарата айта кетсек, Денсаулық сақ-
тау министрлігі шынында «Халық ден-
саулығы және денсаулық сақтау жүйе сі 
туралы» Кодексіне, яғни Денсаулық 
ко дексіне түзетулер енгізетін жаңа заң 
жо басын әзірледі. Бұл құжат былтыр 
дайын далған және бұрынғы нұсқасы 
сол қылдақтау болды: тек бірқатар шек-
теулер енгізу жоспарланған. 

Енді Президенттің �ткір сыны-
нан соң Үкімет «никотинді, 

хош иістендіргіштерді және оларға 
ар налған сұйықтықтарды тұтынудың 
электрондық жүйелерінің айналымына 
толық тыйым салуға» ниетті. Заң жоба-
сы да соған сай �згертілді. 

Оның аясында Халық денсаулығы 
және денсаулық сақтау жүйесі туралы 
Кодекстің 110-бабының 9-тармағымен: 
«Шегілмейтін темекі бұйымдарын, 
тұ тынудың электронды жүйелерін, 
хош иістендіргіштер мен оларға ар нал-
ған сұйықтықтарды әкелуге, �н діруге, 
сатуға және таратуға тыйым салынады».

Айта кетер жайт, биылғы шілде 
айы ның басында «AMANAT» партия-
сы жанындағы Білім және денсаулық 
сақтау мәселелері ж�ніндегі респуб ли-
калық кеңестің отырысында осы мә-
селе қаралған болатын. Сонда депу тат-
тар, Денсаулық сақтау, Оқу-ағарту 
ми нистрліктерінің, прокуратураның, 
«Ата мекен» ҰКП және басқа мекеме-
лердің �кілдері осы кеселді �німге 
толық тыйым салуды қолдады. 

/йткені тоқтау салмаса, кесапат 
алапат қарқынмен белең алып барады. 
Мұны Оқу-ағарту вице-министрі Еділ 
Оспан растады. 

«/кінішке қарай, бүгінде жастар 
түр лі жаман әдетке бой алдыруға 
бейім. Нашақорлық, ойынқұмарлық, 
бул линг және кибербуллингпен қатар 
вейпинг те үлкен проблемаға айналды. 
Қазақстан тұтынушылар лигасының 
ақ параты бойынша, Астана мен Ал ма-
тыда соңғы 6 айда вейп сатылымы 
бір ден 372%-ға �сті! Елімізде вейп 
сата тын 6 мыңнан астам сауда нүктесі 
бар. Оларға толықтай тыйым салуды 
Мә жіліс депутаттары мен еліміздің 
Ден саулық сақтау министрлігінің �кіл-
дері қолдады. Бұл жерде біз бала лары-
мыз дың болашағын басты орынға 
қойып отырмыз», – деді Е.Оспан.

Қаржы министрлігінің Мем ле кет-
тік кірістер комитетінің дерегінше, 
ни котинді, хош иістендіргіштерді жә-
не оларға арналған сұйықтықтарды 
тұтынудың электрондық жүйелерінің 
(ТЭЖ), вейптің нарығы Қазақстанда 
2020 жылдан бергі 2 жылда ғана 300 
есеге (!) жуық �сті. Мұндай �сім елдегі 
бірде бір нарықта жоқ. Мысалы, 2020 
жылы елге 21 мың 608 дана электронды 
темекі импортталыпты. Ал 2022 жылы 
бұл импорт 6 миллион 301 мың 623 
да наға дейін артқан. Осылайша, элек-
тронды темекі тасымалы 292 есе �сті.

ТЫЙЫМ САЛУҒА 
БАРЛЫҚ НЕГІЗ БАР

Денсаулық кодексінің 110-ба-
бы ның 17-тармағына сәйкес, 

Қа зақ станда ТЭЖ, вейптер мен оларға 
ар налған сұйықтықтарға тыйым са-
лын ған. Бірақ ол тыйым тек кәмелетке 
толмаған адамдарға сатуға ғана ен гі-
зілді әрі практикада ол сақталмайды. 
Вейпшоптар немесе сауда орындары 
клиенттерінен жеке куәлігін сұрата 
бермейді. 

Мұның сыртында вейп сатушылар 
тіпті заңды ашықтан ашық бұзып жат-
са да, билік органдары оған к�з жұма 
қарап келді. Статистикалық деректерге 
жүгінсек, 2018–2021 жылдардан бастап 
т�рт жыл ішінде республика бойынша 
бар-жоғы 3 құқықбұзушылық қана 
тір келіпті. Оның біреуі тоқтатылған. 

Сондықтан Денсаулық сақтау ми-
нистрлігі жаңа заң жобасында олардың 
Қа зақстан аумағында сатылуына мүл-
дем тыйым салуды ұсынып отыр. Заң 
қа былданса, электронды сигареттер, 
ТЭЖ, вейптер есірткімен теңестіріліп, 
ер кін саудасына жол берілмеуі тиіс.

Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйы мы «Қазақстанның балалары мен 
жа с�спірімдерінің денсаулығы мен 
әл-ауқатын қалыптастыратын фактор-
лар» атты зерттеу жүргізді. Қорытынды-
сын да, республикада 11-15 жастағы 
ба ла лар арасында ұлдардың 14%-ы 
жә не қыздардың 6%-ы вейп қолданып 
к�р гені әшкереленді. Бұл ретте 11-15 
жас тағы барлық ұлдардың 8,5%-ы жә-
не қыздардың 3,8%-ы оны үнемі тұты-
на ды. Электронды сигарет бойынша 
2014 жылмен салыстырғанда к�рсет-
кіш тер ұлдар арасында үш есе, қыздар 
ара сында екі есе �сті. 

«Қазақстандық балалар вейптердің 
дәмін татумен шектелмейді. Үлкен 
б�  лігі бұл �німдерді күн сайын пайда-
ла нады, яғни бұл тұрақты тәуелділіктің 
дамығанының сенімді белгісі. Вейп 
ин дустриясының маркетингі агрес-
сивті жүргізіледі. Олар жастарды вейп 
пакеттеріндегі түрлі түсті суреттермен, 
заманауи дизайнмен �зіне тартады. 
К�п теген ТЭЖ, вейптердің сыртқы 
си паты ерін далабын, маркерлерді, 
флэ шканы және басқасын имита ция-
лай ды. Балалар оны ұстаудың �зін 
қы зық к�реді. Бұған қоса, компаниялар 
ба лалар аудиториясын еліктіру үшін 
әр түрлі хош иістендіргіштердің 16 
мың нан астам түрін ұсынады. Жас�с-
пірім дерге тән абайсыздық, жаңаны 
тануға іңкәрлік олар арасында ТЭЖ, 
вейп шегудің кең таралуын жеңіл де те-
ді», – деп мәлім етті Денсаулық сақтау 
министрлігі. 

Егер бала мектептен не даладан 
дәс  түрлі темекіні тартып оралса, са на-
лы ата-аналар бірден сезіп, дүрсе қоя 
берер еді. Ал баланың вейпті тұ тын ға-
нын білу қиын: түтінінің иісі білін бей-
ді, сағыз шайнаған сияқты одан хош 
иістендіргіш қана сезіледі. /німнің 
«қыл мысты жасырғыш» осы артықшы-
лы ғы да жас�спірімдерді қатты ынтық-
тыра ды. Яғни, ата-аналардан жасы-
рып, никотин жұтады. 

Мамандар тағы бір қауіпке назар 
ау дартады: мектептердегі балалар бір 
вейп ті бірлесіп қолданады. Содан бірі-
нің әлдебір індет, дерттерін біріне 
жұқ    тырады. 

Тағы бір фактор: ТЭЖ, вейп және 
хош иісті сұйықтықтарды �ндірушілер 
мен �нім берушілер �німнің құрамында 
не барын жасырады. Онда тіпті нико-
тин нің барын немесе қандай м�лшерде 
екенін к�рсетпейді. Кейбір жағдайлар-
да никотиннің деңгейі «н�л» деп жа-
зып, жалған ақпарат береді. Осы жайт-
тар дың бәрі Қазақстанда вейптерді, 
электронды сигареттерді балаларға да, 
ере сектерге де сатуға толық тыйым 
салудың орынды екенін білдіреді.

Елдос СЕНБАЙ
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Мемлекет басшысының с�зінің жаны бар. 
American Journal of Respiratory and Critical Care Medicine басылымының 
дерегінше, ғалымдар вей перлерге ғана тән, ерекше ауыр дертке EVALI 

деген атау берді. Бұл E-ciga rette and Vaping use-Associated Lung Injury, яғни 
электронды сигарет тер мен вейптерді тартудан туындаған �к пенің 

зақымдалуы дегенді білдіреді. 

Арал ��іріндегі амыстыбас елді 
мекені елімізге амбаш к�лімен жа� сы 
таныс. Тарихы тере�нен сыр тарт �ан 
б�л мекенде балы� және мал шаруа-
шылы�ы �атар �ркен жай�ан. Б" гінде 
к�л жа�асынан жа�ажай �ыз ме ті �а-
лыптасып, жаз мезгілінде тап   тырмас 
демалыс орнына айналып отыр.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ

Дерекке сүйенсек, Қамбаш к�лі Арал 
теңі зінен 2000 жыл бұрын пайда болғаны 
ай ты лады. Сырдария алабындағы ірі к�л 
кү ре жолдың бойында орналасқан. Яғни, 
бү гінде к�л маңынан «Батыс Еуропа–Ба-
тыс Қытай» халықаралық автожолы �теді. 
Осы арқылы к�л жағажайын туристік ай-
мақ қа айналдыруға мүмкіндік зор. 

К�л ежелден атакәсіптің желкенін ке-
ріп, балық шаруашылығын �рістетуге қо-
лай лы болған деседі. Байырғы балық шы-
лар дың айтуынша, мұнда сазан, шортан, 
ала бұға, тіпті алып жайын балығы да кезде-
сіп жатады. К�л суының тұздылығы, одан 
ау ланған балықтарға деген сұранысты 
арт тыра түседі. Себебі к�лден ауланған су 
мар жаны дәмділігімен ерекшеленеді. 

К�нек�здердің к�л т�ңірегінде айтқан 
аңыз әңгімелері �з алдына бір т�бе. Ауыл 
ау мағында ХІХ ғасырдың басында ұсталар 
Жанқожа батырдың сарбаздарына арнап 
қару-жарақ дайындағаны жайында ай ты-
ла ды.

«Ел басына күн туған жаугершілік за-
ман да халқын найзаның ұшымен, білектің 
күші мен қорғаған хас батырлар аз болмаған. 
Соның ішінде Хиуа хандығына қарсы жо-
рық та Сыр қазақтарының басын қосып, 
жер үшін шайқаста жанкештілік танытқан 
Жан қоша бабамыздың ерлігі ерен. Сол за-
манда ауыл маңындағы т�бешікте ұсталар 
ба тырдың сарбаздарына арнап соғыс 
құрал дарын дайындағаны жайында аңыз 
әң гіме бар. Бүгінде ол орынды Темірші т�-
бесі деп атайды. Негізінен, 1904 жылы 

Қа    м ыстыбас ауылы Темірші деп аталғаны 
ж� нінде тарихи дерек кездеседі. Ал ұсталар 
дайындаған қару-жарақтар кейіннен орыс 
отар шылдарына пайдаланылса керек», – 
деп ел аузынан тараған есті әңгімесі-
мен б� лісті ауыл тұрғыны Ермекқара 
Дабы лов.

Тарих парақтарына үңілсек, 1904–1905 
жыл дары орыс отаршылдары Орынбор–
Таш кент теміржолының ашылуына бай ла-
ныс ты іргесіндегі ауылды Қамыстыбас деп 
атап кеткені де айтылады. Сол заманда 

к�л дің берекесі тасып, елдің ырзық-несі-
бе сі артқан екен. 

Сонымен қатар Қамбаш к�лінде ер те-
рек те алып жайын балығы тіршілік еткен 
к� рінеді. Бұл туралы Арал аумағын зерт-
теуде к�п еңбек сіңірген ғалым Л.Бергтің 
жаз баларынан кезіктіруге болады. Сондай 
мә ліметтің біріне тоқталар болсақ, бір кез-
дері Сырдарияның т�менгі ағысы мен 
>му  дарияның Зарафшанға дейінгі аума-
ғын да жайын балығының к�птеп кездескені 
жазылған. Жайындар ірілі-ұсақты балықтар 
мен жәндіктерді жұту үшін Арал теңізінің 
құяр сағасында қаз-қатар тізбектеліп жата-
тын болған. Жыртқыш балықтар тіпті 
адам ды жұтып жіберуден де тайсалмайтын 
құ діретке ие болыпты-мыс.

«Ел аузынан тараған әңгімеде ертеде 
Сыр �ңірін жолбарыстар мекендегені 
жайын да жиі айтылады. Бірде Қамбаш к�лі 
жағасынан жолбарыстың күшігін алып 
жайын жұтып қойыпты. Аналық жолбарыс 
ба ласының кегін қайтару үшін ұзақ уақыт 
к�л жағасын торуылдап жүрген екен. Сол 
заманда к�лдің жағасына ну қамыс �сіп 
тұ ра ды. Ақыры, бірде жолбарыс осы қа-
мыс тың арасында жасырынып жатып, 
жа   ғаға жақындаған жайынға бас салып, 
құй рығынан тістеп �лтіріп, бойын кернеген 
кегін қайтарыпты деген аңыз әңгіме бар. 
Ал к�лде жайын балығының тіршілік етке-

нін күні кешеге дейін �з к�зімізбен к�рдік. 
К�л ден бір түйеге жүк боларлық алып 
жайын дар талай ауланды», – деп еске алады 
бұл жайында Арал �ңірінің тұрғыны Тағы-
бер ген Жалғасбаев.

Қазір жағажай қызметі қалыптасқан 
Қам баш к�ліне елімізбен қатар, к�ршілес 
Ресейден келетін туристер қатары аз емес. 
Дей тұрғанмен, ауыл халқы соңғы жылдары 
к�лдің бірнеше мәрте тартылып, қайта 
қал  пына келгенін айтып отыр. Ең �кіні ш-
тісі, к�лдегі су маржанының саны жыл 
са нап кеміп бара жатқанын алға тартады.

«К�лде соңғы жылдары балық тұқымы 
азайып барады. Балықшылар қауымы 
к�лден нәпақасын таппай, Кіші Аралға 
ба рып, ау салып жүр. Себебі бұрынғыдай 
балықтың �сіп, жетілуіне ешқандай жағдай 
жа салмай келеді. Уылдырық шашатын ке-
зеңде де еш тосқауыл жоқ. Соның сал дары-
нан заңсыз балық ауланып, майда шабақ-
тар ға дейін сүзіп алып жатыр. К�лде әлі 
күн ге дейін жайындар мекендейді. Бірақ 
ер теректе ел аузында ай ылған алып жырт-
қыш балықты кезіктірмейсің. Бәрі майда-
ла нып кеткен», – деп мұңын шағады Ер-
мек қара ақсақал.

Ауыл тұрғындарының Қамбаш к�лі 
жайында осы секілді аңыз әңгімелері мен 
қы зықты деректері аз емес. Ырыс-берекесі 
арт қан құтты мекенжайында тарихи мәлі-
мет тер облыстық тарихи-�лкетану мұра-
жайы мен Арал музейінде де к�птеп кез де-
седі. 

Қызылорда облысы

ҚҰПИЯҒА ТОЛЫ ҚАМЫСТЫБАС



Былтыр Жамбыл 
облысында «Әулиеата 
жастары» тұрғын үй 
бағдарламасы 
жанданып, жастардың 
баспаналы болуына жол 
ашқан еді. Жергілікті 
бюджет есебінен 
қаралған 500 миллион 
теңгеге 40 жас қоныс 
тойын тойлап, бақытқа 
кенелген. Бұл – әрине, 
пилоттық жоба үшін 
үлкен олжа. Алайда 
былтыр өтінім берген 
жастардың барлығы 
бірдей баспана кілтіне 
қол жеткізе алмаған. 
Сондықтан олар биыл 
жалғасын тапқан жобаға 
үміт артып отыр. 

Жамбыл облысы әкімдігі Жастар сая-
саты мәселелері басқармасы берген ақпа-
ратқа сүйенсек, былтыр бағдарламаға үш 
лекте 831 қатысушыдан �тінім келіп 
түскен екен. 73 азамат �тініштерді қабыл-
даудың соңғы күніне дейін �тінімдерін 
қайтарып алыпты. 21 �тінім қайталанғаны 
анықталған. 737 жастың �тінімі бағдар-
ламаға қатысушылардың �тінімдерін 
қарау және бағалау ж�ніндегі комис сия-
ның қарауына ұсынылған. Нәтижесінде, 
93 жасқа «Отбасы банк» АҚ-на жолдама 
берілген. Оның ішінде 40 жас бағдарлама 
аясында баспаналы болса, 51 үміткер 
түрлі себептермен т�лем қабілеттілігін 
растай алмаған, бір қатысушының �тінімі 
банк қарауында жатыр.

Биыл Жамбыл облысы әкімдігі мен 
«Отбасы банк» АҚ ЖОФ арасында 
2023–2025 жылдарға арналған «(улиеата 

жастары» тұрғын үй бағдарламасын іске 
асыру бойынша тағы келісім жасалған. 
Осы мәміле негізінде бағдарламаға 
денсаулық сақтау, білім беру, мәдениет, 
спорт, журналистика және дін саласының 
қызметкерлері қатысуға мүмкіндік алып 
отыр. Ал ең бастысы, биыл бағдарламаға 
2 миллиард теңге қаражат б�лінген. Оның 
1 миллиард теңгесі жергілікті бюджеттен 
болса, 1 миллиард теңге – «Отбасы банк» 
АҚ тарапынан. Бұл қаржыға жобамен 140 
жасты баспанамен қамту жоспарлануда. 

– Былтырмен салыстырғанда биыл 
бағдарлама талаптарында бірқатар 
ерекшелік бар. Біріншіден, қарыздың ең 
жоғары сомасы 13 миллион теңгеден 15 
миллион теңгеге �сті. Екіншіден, еңбек 
�тілі бойынша биыл балл қойылмайды. 

Сондай-ақ қатысушының банкке енгізген 
бастапқы жарнасының сомасы бойынша 
балл белгіленбейді. Үшіншіден, заңды 
некеде тіркелген әр жыл үшін бір балл 
беріледі. Сонымен қатар отбасындағы әр 
бала үшін 1 балдан қойылады. Тағы бір 
ерекшелік, т�лем қабілеттілігін растау 
үшін «Отбасы банкке» құжат жинақтау 
уақыты 10 жұмыс күнінен 20 жұмыс күні-
не ұзарды. Бұдан б�лек, т�лем қабілет-

тілігін растаған күннен бастап бастапқы 
немесе қайталама нарықта тұрғын үй табу 
үшін берілетін уақыт 60 күнтізбелік 
күннен 30 жұмыс күніне �згертілді, – 
дейді Жастар саясаты мәселелері басқар-
масының басшысы Жомарт Зұлпыхар.

Тағы бір қуанышты хабар, биыл 
бағдарламаға қатысушылар қосымша 
сала қызметкерлерімен толығып отыр. 
Мә селен, білім саласы бойынша,  жеке-
меншік балабақшалардың тәрбиешілері 
де бағдарламаға қатысуға мүмкіндік 
алуда. Сондай-ақ былтыр ғылыми-зерт-
теу институттарының ғылыми қызмет-
кер лері ғана бағдарламаға �тінім бере 
алса, биыл жоғары оқу орындарының 
ғылыми қызметкерлері де бағдарламаға 
қатыса алады.  

Дін саласына келсек, Діни зерттеу 
орталықтарының қызметкерлері бағдар-
ламаға қосылды. Медицина саласы бо-
йын ша болса, биыл барлық аурухана, 
емхана, зерттеу, талдау орталықтарының 
бейінді қызметкерлері бағдарламаға 
қатысуға мүмкіндік алды. Мәдениет са-
ласы бойынша, коммуналдық мемлекет-
тік мекемелердің негізгі сала қызметкер-
лері тізімге енгізілсе, спорт саласы бо-
йын ша коммуналдық мемлекеттік меке-
мелердің жаттықтырушылары бағдар-
ламаға қосылып отыр. 

Қазір бағдарламаға қатысуға �тінім 
қабылдау басталып кетті. @тінімдерді 
қабылдау e-jambyl.kz платформасы 
арқылы 10-20 шілде аралығын қамтымақ. 
@тініштерді қабылдау аяқталған күннен 
бастап 30 жұмыс күні ішінде әкімдік бел-
гі леген тәртіппен бағдарламаға қатысу-
шыларды саралауды жүзеге асырады. 
Одан кейін «Отбасы банк» АҚ ЖОФ-на 
жолдама береді. Қатысушы банкке ірік-
теуден �ту үшін құжаттар топтамасын 
ұсынуға міндетті. 

Міне, (улиеата жастарын биыл осын-
дай жағымды жаңалықтар күтіп тұр. «Үйі 
жоқтың, күйі жоқ» дейді қазақ даналығы. 
Сондықтан биыл 140 жас баспаналы 
болады деген үміт зор. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы  

ЖАМБЫЛ 
ЖАСТАРЫНА
жаңа мүмкіндікжаңа мүмкіндік

Тағы бір қуанышты хабар, 
биыл бағдарламаға 

қатысушылар қосымша сала 
қызметкерлерімен толығып 
отыр. Мә селен, білім саласы 

бойынша,  жеке меншік 
балабақшалардың тәрбиешілері 

де бағдарламаға қатысуға 
мүмкіндік 

алуда.

Ауданда салынған тұрғын үйлер 
толық аяқталғаннан кейін, үй кезегін-
де тұрған азаматтарға және де әлеумет-
тік осал топтардың �кілдеріне беріл-
мек. Бұл мәселе Абай облысы әкімінің 
басшысы Нұрлан Ұранхаевтың жіті 
бақылауында.

«Бүгінде ауданымызда жаңа тұр-
ғын үйлер бой к�теріп, к�ңілімізге 
қуа ныш сыйлап жатыр. @з басым 
Бес қарағай ауылының тұрғыны ретін-
де кезекте тұрмын. Осы салынған 
үй лердің бірінен жаңа үй кілтін ала-
мын деген үміт бар. Айта кету керек, 
жаңадан салынып жатқан баспана-
лар дың сапасы �те жоғары. Осындай 

жобалар к�п болсын», – деді Бесқара-
ғай ауылының тұрғыны Думан Кун-
газин.

Абай облысы Бесқарағай ауданына 
тұр ғын үйлерді салуға мемлекет тара-
пы нан 890 млн теңге қаражат б�лінген.

«Аудан бойынша кезекте тұрған 
276 тұрғынның 70-і жаңа үйлермен 
қамтамасыз етілмек. Жалпы, құрылыс 
жұмыстары биылғы қазан айында 
аяқталады деп күтілуде», – дейді Абай 
облысы Бесқарағай ауданының сәу-
лет, құрылыс, тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылығы, жолаушылар к�лігі 
және автомобиль жолдары б�лімінің 
басшысы Сұңғат Назаров.

Алтай �лкесіні Барнауыл 
�аласында �ара�анды облысы 
Тәттімбет атында�ы академия лы�  
�лтты� аспаптар оркестріні «�лы 
Дала сазы» атты концерті �тті. 

Тәттімбет атындағы академиялық 
оркестр әлемнің 40-тан астам елінде 
гастрольдік сапарда болып, әлемге 
танылса да Барнауылда Қазақстанның 
Сыртқы істер министрлігіне қарасты 
Отандастар қорының ұйытқы болуымен 
бірінші рет �нер к�рсетті. 

Концерттің �туіне септігі тиген тағы 
бір ұйым – Алтай �лкесіндегі Қазақ ұлт-
тық автономиясы. Автономия жетекшісі 
Мұрат Бекмұратовтың айтуынша, ұлттық 
әуендер бабалар рухын оятады. Бір жа-
рым сағатқа созылған концерттің соңын-
да қандастарымыз «Атамекен» әнін 
қосыла шырқады. 

Тәттімбет атындағы академиялық 
оркестр мүшелеріне Алтай аймағының 
губернаторы Виктор Томенко, Алтай 
аймағының заң шығарушы органының 
т�рағасы Александр Алексеевич Рома-
нен ко, Барнауыл қаласының әкімі 
Вячеслав Генрихович Франк және 
Барнауыл қалалық думасының т�рағасы 

Буевич Галина Александровна ыстық 
ықыластарын білдіріп, арнайы гүл 
шоқтарын жіберді.  

Қазақстан Республикасының Пар-
ламент депутаттары Ғалиасқар Сарыбаев 
пен Болат Керімбек және жазушылар 
Бота Баман, Жәди Шәкенұлы, Кәдірбек 
Құныпияұлы, журналист Ауыт Мұқи-

бекұлы бар зиялы қауым �кілдері жергі-
лікті тұрғындармен тілдесіп, ұсыныс 
пікірлерін тыңдады. 

Концерттің жабылу салтанатын 
түйіндеген «Отандастар» қорының 
президенті Абзал Сапарбекұлы �з с�зінде 
стратегиялық әріптес екі ел арасында 
саяси-экономикалық, инвестициялық 
ынтымақтастықпен қатар, мәдени-гума-
ни тарлық байланыстар жоғары деңгейде 
екеніне тоқталып, осы концерт те халық-
тар арасындағы достық қарым-қатынасқа 
оң септігін тигізеді деп сенім білдірді. 
Жалпы, «Отандастар» қорының этника-
лық қазақтармен қатар, кезінде Қазақ-
станда туып-�скен, кейіннен �з тарихи 
отанына оралған бұрынғы отандастармен 
де жұмыс жүргізуге жауапты ресми ме-
кеме екенін атап �тті. 

Сондай-ақ қор басшысы Абзал Са-
пар бекұлы Алтай �лкесіндегі Қазақ 
ұлттық  автономиясының жетекшісі Мұ-
рат Бекмұратовты Қазақстан Респуб-
ликасы Президенті Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаевтың т�сбелгісімен және 
Алғыс хатымен  марапаттады. Сонымен 
қатар бірқатар белсенді азаматтарға, атап 
айтқанда, Жанат Мырзахметұлына, Жа-
нар Сүлейменоваға, Бақытжан Солтан-
ғазиноваға, Аида Русланқызы Бексұл-
тановаға «Отандастар» қорының Алғыс 
хаты және «Алғыс» естелік медалі табыс 
етілді.

БАРНАУЫЛДА ҚАЗАҚ БАРНАУЫЛДА ҚАЗАҚ 
ӘНІ ШЫРҚАЛДЫӘНІ ШЫРҚАЛДЫ

БЕСҚАРАҒАЙЛЫҚТАР БЕСҚАРАҒАЙЛЫҚТАР 
БАСПАНАЛЫ БОЛАДЫБАСПАНАЛЫ БОЛАДЫ

Бес�ара�ай ауданында�ы 12 ауылда биыл 35 �оспәтерлі т�р�ын 
$й салу жос парлануда. �азір аудан бойынша 10 �оспәтерлі т�р�ын 
$й салынып, ішкі ж�ндеу ж�мыстары ж$ргізіліп жатыр. Оны ішінде 
4 $й Бес�ара�ай, 2 $й Канонерка, 2 $й Глуховка, 1 $й Ерназар және 
1 $й �оянбай ауылында бой к�терді.
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Орал�а 
бару 

к
птен бергі 
арманымыз еді. 
Осынау бір әсем 

�аланы� с�лу 
келбетіне тамсанып, 
к
рікті кейпіне ��мар 
едік. Суреттен к
ріп, 

с�йсінгеніміз болмаса, 
табанымыз тимеген �ала. 
Сыртынан �аны�пыз, ішкі 

әлеміне ��ілмегеніміз бар-
ды. !�рман�азы мен Дина 

шы��ан �асиетті мекен 
�ой. Мәнш�ктей батыры 

бар, Ж�бан мен 
!адырдай а�ыны бар 

б�л 
лкеге �алай 
ма�танса да 

жарасады.

ЖАЙЫҚ 
ЖайраѕдапЖайраѕдап

аєады...аєады...

ке сіп, жай орнына байлап қойған бола-
тын. Қашарда бір жағын қолына алып, 
адым дай ж�неледі. Қаладан алысырақ 
бір сарайға барып, кісеннің екінші ба-
сын да кесіп, сол араға лақтырып тас-
тай ды. Біреулердің айтуынша, Құрман-
ғазы қашар тұста кісенді жұлып аламын 
дегенде �зінің май�кшесінің бірін 
жұлып алады да қаша береді. Ол күні 
қа лың ш�птің арасынан ешқайда шық-
пайды. Кісен қиған жерлерін к�йлек-
дамбалынан жыртып алып орайды. 
Кеш бата Құрманғазы Жайықтың 
бойын т�мен қуа жүре береді. Таң ата 
бір ауыл шетіндегі малшының үйіне 
ке ліп, �зінің мән-жайын айтады. Ол 
үй дің иелері Құрманғазыны тамақ тан-
дырып, басқалардың к�здерінен таса-
лап, тығып ұстайды. Жарасына сормақ-
та тартып, жақсылап байлап береді. 
Кішкене тыныққан соң, Құрманғазы 
дом быра алдырып, бірнеше күй тарта-
ды. Ең соңғы күйінде қайғының үні 
шы ғады. Айналадағыларға Құрманғазы 
бұл күйдің «Кісен ашқан» екенін айта-
ды»...

Жайықты бойлап, к�лігіміз 
жүйт кіп келеді. Дәл осы жол-

да Құрманғазы атамыз абақтыдан 
жаяу-жалпы қашып шықты-ау деген 

ді рейін, жылап-сықтап отырғаным 
жара мас деп, қайта кәсібімді жалғап 
кет тім. Арада он бір ай �ткенде жиырма 
жас тағы үлкен ұлымнан айрылдым. Екі 
жыл �ткенде екінші ұлымды да к�лік 
қа ғып кетті. Жолдасымнан бір айы ры-
лып, екі ұлымнан тағы айырылып, 
пү шәйман халге түстім. Тіпті �мір сүр-
гім келмеді... Күйреп, құлап жат қа ным-
да ата-анам сүйеу болды. Қолтығымнан 
де меді. Бұл да маған берген Алланың 
сы нағы шығар. Анам �мірбақи мұғалім 
бол ған адам. «Қызым, �мір – күрес. Бұл 
күрес те сен жеңуің керек. Қызыңды 
ойла» деп, тұңғиықтан алып шықты. 
Қа зір жұбанышымды еңбектен таба-
мын. Осы ауылда тудым, осында �стім, 
осы жерде есейіп келе жатырмын. Ауы-
лым ның әр тасы, әр адамы – қымбат. 
Сол ауылды сақтап қалғым келеді» 
дей ді Ләззат апай. 

«Басқа түссе – баспақшыл» дейді, 
сон шама қиындықтарға қарамастан, 
�мір үшін күресте сынып кетпей, қайта 
бас түзеген кәсіпкердің қайсар рухына 
тәнті болмасқа амалың жоқ. Тіршілік 
қазанын қайнатып, жолдасынан қалған 
кәсібін ары қарай д�ңгелетіп әкетті. 

К�зі тірісінде елге келгенде үнемі 
Сая сат дейтін ақсақалдың үйіне тоқ-
тай ды екен. Сол кезде �зі пайдаланған 
керуеттің қасындағы кілемше мен күн-
тізбелікті кейін Саясат атаның ұлы 
ор талыққа табыс етіпті. К�не жәдігер-
лерімен қатар, бес фото альбом да тұр. 
Бұл альбомдар кезіндегі Орал �ңірінің 
тари хынан сыр шертеді. Мұның бәрін 
жи нақтаған – ауыл тұрғындары. 

Орталықта Ақұштап апа Жұбан аға 
ту ралы әдемі естеліктерін б�лісті. 3й-
гілі Желтоқсан оқиғасы кезіндегі Жұ-
бан ағаның ерлігі туралы да айтып �тті. 

«Жұбан ақынның ерлігі туралы «Ер-
лікті к�збен к�рген күн» атты �леңім де 
жазғанмын. 
– Ұрпағыма халім бар не дер енді,
Қорладыңдар бұл қазақ деген елді.
Қыздарымды сүйретіп бұрымынан
Ит таласын деп пе едім немеремді?

Ақынша айтсам, «ұлы елдің» бұл мазағын
Менің далам к!терді күллі азабын.
Тың жерімді игерген бауырларың
Тракторге таптатты қыр қазағын.

Оныңа да шыдады халқым менің,
Берді емес пе билігін, алтын кенін.
Тұңғыш тұрсың алғашқы дәмін татып,
Түсінбейсің замандас, салтын елдің.

Бір еместей !зіңмен жолым бүгін
Мен айтпасам паш етер сорымды кім,
70 жылдай, құрбым-ау, келесіңдер
Пайдаланып қазақтың момындығын.

Деп үйреттің мәңгүртсің; бәрің надан,
Тіл мен діннен айрылды елім, бабам,
Кеше алаңда сабаған — сенің тегің,
Ал таяқты жегендер менің балам...

Бірақ сол сәтте Жұбан ақынның 
сол залда с�йлеген с�зін ешкім 

жаз ған жоқ. Газеттердің �зі «сылап-си-
пап» беріп жатты. 

«Біздің тілімізді алды. Оған да к�н-
дік. Сенімімізден айырды. Оны да к�-
тер дік. Менің халқымнан тағы не қа-
лай сыңдар?» деп ашық айтты. Батыр-
лық қой. Мәскеу жіберген адамға олай 
с�й лейді деген ешкімнің ойында жоқ. 
КСРО депутаты жастарды қаралап с�й-
лейді деп ойлаған ғой. Одан мұндай 
с�з ді ешкім күткен жоқ. Колбин қып-
қы зыл болып кетті. Зал тегіс тынып 
қал ған. Қол соғуға да қорқып тұрмыз. 
Үп еткен жел жоқ. Т�беден жай түскен-
дей біз отырмыз. Бір сәтте біреу ақырын 
жерді тепкілеп, дыбыс шығара бастады. 
Барлығымыз жан-жақтан еденді теп-

Гүлзина БЕКТАС

Оралға келсек, ең бірінші іздей-
ті німіз – Ақұштап Бақты ге-

реева. «Ақжайықтың ақ шағаласы» 
атан ған ақын апамның Алатауынан 
алыс тап, туған �лкеге, Оралға қайта 
орал    ғанынан да хабардармыз. Ара-тұра 
қоңырау шалып, әдебиеттің т�ңірегінде 
сырласатынымыз тағы бар. 

«Ай, күні бар Жайықтың,
Ақ таңы бар арайлы,
Айдыны бар Жайықтың
2лдилеген талайды», – деп �мір-

бойы Жайығын жырлап келе жатыр. 
Ақұш тап апа елеңдеп, бізді тосып отыр 
екен. К�лігіне отырғызып алды да, «шу, 
қа рақұйрық» деп тартып кетті. Ақұштап 

апа ның бір ойлағаны бар шығар деп, 
үнсіз отыра бердік. Қала сыртына шық-
қан соң ғана апам ақтарылып, әңгімесін 
бас тады. 

 «Орал шағын қала ғой. Оны аралау 
ешқайда қашпас. Сендерді Құрманғазы 
аталарың жүрген жолмен жүргізгім ке-
леді. 9здерің білесіңдер, қазақ даласын 
ас қақ күйлерімен тербеген Құрманғазы 
ата ларың Б�кей хандығы, қазіргі 
Жаңа қала ауданына қарасты Жиделі 
де ген жерде дүниеге келген. 3кесі Са-
ғыр бай �нерден алыс, қақ-соқпен ісі 
жоқ, қарапайым шаруа адамы болатын. 
Шешесі Алқа адуынды, бірбеткей, ер 
мінезді кісі болған. Той-томалақта кү-
рес кен палуан әйел атанған. Құр ман-
ғазы аталарың ерте жұрт назарына 
ілік кен. Оны күй �неріне баулыған әрі 
ал ғаш қы ұстазы Ұзақ күйші болатын. 
Ба ла болса да, ұстазымен бірге ел ара-
лап, талай-талай сайыстарға түсіпті. 
Сол замандағы небір атақты күйші лер-
мен араласып, шеберлігін шыңдай тү-
седі. Аяусыз азап пен сол заманның 
қи тұрқы саясатына қарсы болған Құр-
манғазыны талай рет түрмеге де сал ды. 
Ол кісі жатқан түрме бар осы маңда. 
Ескі түрменің орны сақтаулы тұр. Сыр-
тынан �ткен сайын «Құрманғазы жат-
қан түр ме деп ел-жұртқа айтып �темін» 
деп бір күрсініп алды апа. 

Жайықты жағалай ұзыннан-
ұзақ жол жатыр. Айнала к�к-

майса, жайқалып тұр. Биыл Жайыққа 
су мол жиылған секілді. Мал да қоңды 
к�рінді. 

«Жайығымыз толып, к�ңіліміз мар-
қайып қалды. Су болса, шаруаның да 
жайы түзеледі ғой» деп, ары қарай Құр-
манғазы туралы әңгімесін қайта жал-
ғады. «Құрманғазы аталарың не к�р-
меді дейсің. Алты рет абақтыға қама-
лып, босап шыққан. Бір күні түрмеде 
жатқан Құрманғазыға анасы Алқа ке-
леді. Баласының түрмеде езілген түрін 
к� ріп, ұлының жағынан бір тартып 
жі беріпті. «Мен ұл тудым ба десем, ез 
ту ған екенмін ғой. Мына қас дұшпан-
дарыңның алдында оныңды к�рсетпе» 
деп, қапаста жатқан ұлына жігер беріп-
ті. Сол кезде күйші қолына домбырасын 
алып, «Қайран, шешем» деп күмбірлете 
ж�нелген деседі». 

«Кісен ашқан» күйі де осы түрмеде 
туса керек. Ол туралы Ахмет Жұбанов-
тың жазғаны бар. Онда �нер зерт теу-

шісі: «Күндердің бір күнінде Құр ман-
ғазы амалдың жоқтығын біліп, қалайда 
қашуды ойлайды. Айсыз қараңғы бір 
түнде жұмыстан қайтып келе жатып, 
аяғы ауырып, тіпті жүргізбеген болып, 
Құрманғазы тұтқындар тобынан кейін 
қала береді. Қапысыны тауып, конвой-
дың біреуін қағып түсіріп, қаша ж�не-
леді. Қараңғыда күйшінің ізін жоғалтып 
алған конвойлар түрмеге қайтады. 
Оның алдында күндіз жұмыс үстінде 
Құр манғазы баяғы Лавочкиннің шеше-
сі берген болат араны ұлтарағының 
асты нан суырып, кісеннің бір жағын 

Шағын дәмханадан басталған жұмысы 
ары қарай кеңейіп, ауылдағы ағайынды 
жұмыспен қамтып отыр. 

КЕУДЕМЕ �ЛЕҢ НҰРЫН 
ҚҰЙЫП �ТКЕН...

Ақжайыққа барған жан Жұбан ор-
талығына соқпай кетпейді. Есімі алты 
алаштан асып, «Мен – қазақпын!» деп 
жар салған ақынның есімі ұмытылмай-
тыны с�зсіз. Академик Зейнолла Қаб-
долов: «Жұбан – қазақ поэзиясындағы, 
әде биетіміздегі ірі құбылыс. Ол – 
Орал    дың ғана емес, қазақтың Жұбаны» 
де ген екен. Сол қазақтың Жұбанына 
ар нап, туған мекенінде орталық ашқа-
ны на да к�п бола қойған жоқ. Бұл ғи-
марат Жұбан Молдағалиевтің 100 
жыл дығына арнап, кәсіпкерлердің 
тарт қан сыйы екен. Жұбан орталығы 
т�рт б�лмеден тұрады: кітапхана, руха-
ният залы, ақын кабинеті, музей б�л-
месі. Музейдің ішінде Жұбан ақынның 
қол данған заттары, кітаптары, кітап-
ханасы әкелінген. «Мені білгілеріңіз 
келсе, менің жыр-дастандарыма үңіл» 
де ген ақын болмысын оның шығар ма-
ларынан табарымыз хақ. 

кілей ж�нелдік. «Зал гуілдеп, бір кезде 
жер солқ етіп, ұйқысынан бар қазақ 
оян ғандай». 3скер қарап тұр, үш әріп 
тағы бар. 

Сонда Жұбан ақынның жасы 
68-де. Солай тіп-тік қалпы, 

тайсалмай с�йле ген ақын арада бір жыл 
�ткенде ауру ха наға барып, қалай �ліп 
қалады?» деп ауыр күрсінді ақын апа. 

Жұбанның жұмбақ �лімі туралы 
ақын Қадыр Мырза 3лі де жиі айтатын. 
«3й, Қадыр, мен бұл жерден тірі шық-
паймын-ау», – дейтін еді… Жұбан Мол-
дағалиев тұтас советтік әміршіл-әкімшіл 
жүйеге ашық қарсы шыққан адам. Оның 
«тірі жүргені» сол жүйенің �ктем, озбыр 
билігіне қауіпті болатын, – деген Қадыр 
ақынның с�здері күмән ді күшейте 
түсе тіндей…

«Ерлікті к�збен к�рген күн»... 9лең 
жүректі тілгілеп жатты. «Желтоқсанның 
к�ргенше он алтысын, бір күн бұрын 
батсамшы батар күнмен»... Қайран, 
Жұбан ақын! Сіз тұтынған әр жәдігер 
бізге қымбат! Сіз жазған әр шығарма 
бізге құнды! Сіз қаймықпай, кеңестік 
империяға қарсы шыққан сол бір 
тарихи сәт мәңгі ұмытылмайды...

P.S. 
«Ақ Жайыққа барамын алып-ұшып,
Жас жүректің жарқылы жалын құшып.
Сырым туған далаға сәлем айтад(ы)
Жанарымнан тамшы жас ыршып түсіп».
Біз Жайықтан к�рсек деген дүние к�п еді. Соның бірі – Жұбан ақын 

туған мекенге ат басын бұру болатын. Ол арманымыз да орындалғандай. 
Ақжайық ауданын Жайық �зені жарып �тіп жатыр. Бір кездері Чапаев 
атанған мекеннен жалғыз Чапаев ескерткіші қалыпты. Оның �зі тал астында 
жасырынған. Есесіне, Молдағалиев ескерткіші қасқайып тұр. Кеше мен 
бүгіннің бейнесі секілді... 

Біз осылай Жұбан туған мекенге барып бас иіп, тағзым етіп қайттық.

ой келеді. Кісен қажаған, кісенді жұ-
лып аламын деп, еті қоса жұлынған, 
қан сорғалаған аяғын сүйретіп, безіп 
бара ды. Қайда барады, бағыт-бағдары 
да белгісіз. Бастысы, тор қапастан аман 
шықты. Тән жарасы жазылар, жан жа-
ра сын емдей ала ма? Соңында бар 
қай  ғы сы, түрме азабы күй боп т�гілді. 
Күй боп �рілді. «Кісен ашқан», «Түрме-
ден қашқан» күйлері – соның дәлелі. 

СЫНАҚҚА СЫНБАҒАН ЖАН
Ақжайық ауданы. Бұрынғы Чапаев 

ел ді мекені. Ақұштап апа туған мекен. 
Біз ді бірден аудандық орталық тан ды-
рылған кітапханаға алып келді. Есік 
ал дында еңселі ескерткіш орнатылған. 
Ол ескерткіш қазақтың к�рнекті ақы-
ны Сағынғали Сейітовтің 100 жыл ды-
ғына арнап қойылған. Жұбан ақын мен 
Са ғынғали Сейітовтің арасындағы 
ру хани байланыс пен терең сыйластық 
талай жанға үлгі болды. Аудандық тари-
хи-�лкентану музейінде С.Сейітовтің 
тұтынған заттарынан жасақталған жеке 
ка бинеті ашылған. Музейде қалам гер-
дің жылдар жүзінде жарық к�рген кі-
тап тары, фотосуреттері, жеке заттары, 
ең бегі мен қазақ кеңес әдебиетін да-
мытуға қосқан үлесі үшін алған гра мо-
талары, медальдары қойылған. 

Айтқандай, біз барған уақытта елге 
белгілі кәсіпкер Ләззат Сейткерееваның 
мерейтойын атап �тіп жатыр екен. Тура 
той дың үстінен түсіппіз. Ләззат апай 
Ақ суат ауылында тұрады. Орал – Аты-
рау тас жол бойындағы «Саланг» дәм-
хана сы жергілікті жұртшылыққа жақсы 
таныс. Ләззат апайдың қиын тағдырын 
естіп, к�зімізге жас үйірілді. Нағыз 
қай сар рухты жан. Жолдасы екеуі ал-
ғаш кәсібін 1999 жылы бастаған екен. 
Күре жолдың бойында жаман вагонды 
сүйреп әкеліп, шағын дәмханасын 
аша ды. 

«Айналада дым жоқ. Зулап жатқан 
к� ліктер. Бос жатқан кең дала. Тіпті 
жарық та орнатылмаған. Халықтың 
кеңдігі шығар. «Мынау жаман вагон 
ғой» деместен, асханаға соғып, дәм та-
тып кететін еді. Шамның жарығымен 
жолаушыларға тамақ беретінбіз. Жол-
дасым Ауған соғысының ардагері 
болғандықтан, жолдастарын еске алып 
жү рейін деп, дәмхананың атын «Са-
ланг» қойды. Алланың сынағы болар, 
2008 жылы жолдасым жол апатынан 
к�з жұмды. Екі ұл, бір қызымды жетіл-



Қызылордалық кәсіпкер кәдімгі құрт 
өнімін түрлі қоспалар арқылы 
түрлендіріп, өзгеше күйде 
тұтынушыларға ұсынып жүр. Ұлттық 
тағамды ұлықтап, тың кәсіптің көзін 
тапқан іскер жанның бұл өнімдері 
халықтың қызығушылығын арттырып, 
үлкен сұранысқа ие болуда.
Қызылордалық кәсіп иесі Нұрсұлтан 
Қалмағамбет сүттен жасалатын 
өнімді ерекше әдіспен дайындауды 

көптен жоспарлап жүргенін айтады. 

Кәсібін бастамас бұрын ұзақ ізденіп, 
ұлттық тағамды ерекше дәмдеуіштер арқылы 
тұтынушыларға ұсынудың тың тәсіл дерін 
ойластырады. Осылайша, құрт та ғамын 
шоколадпен араластыра оты  рып, ерекше 
�нім дайындауға кіріседі. Бүгінде арнайы цех 
жұмысын жол ға қойып, тың әдіспен жасаған 
�нім дерін QURTELLA атауымен ел игілігіне 
ұсы нып келеді.

«Біздің �нім – сырты шоколадпен 
қапталған сүттен жасалған табиғи құрт. Бұл 
кәсіпті �ткен жылдан бері ойлас тыр дым. 
%лемдік тәжірибеге зер сал сам, к�птеген 
елдер �здерінің ұлттық тағам дарын заман 
талабына сай түрлен діре әзірлеп жүр. Осыдан 
кейін �зіміздің ұлттық тағамдарымызды да 
�згеше етіп дайындау жоспарын ойлай 
бастадым. Бұл ұзақ уақыт ізденісті қажет 
етті. Шоколад пен құрттан бір-біріне 
үйлесім табатын ерекше дәмді ас 
дайындауды мақсат тұттым. Нәтижесінде, 
2022 жыл дың қараша айынан алғашқы 
�німімді шығара бастадым», – дейді 
ерекше кәсіптің иесі.

Негізінен, сүттен 35 түрлі тағам дайын-
далады екен. Соның ішінде құрт тың адам 
ағзасына пайдасы орасан. Ма мандардың 
пайымдауынша, құрттың құрамы түрлі 
минералдар мен дәру мен дерге бай к�рінеді. 
Сонымен қатар оны ұзақ уақыт сақтауға 
болады.  

Кәсіпкер �згеше дәмдеуіштер арқы лы 
дайындаған �німі алғаш саты лымға 
шыққаннан бастап халыққа ұнай бас-

тағанын айтады. Арнайы қаптамада да йын -
далған ерекше дәмге деген сұра ныс 
толастаған да емес. Соның нәтиже сінде �нім 
к�лемі артып, к�л-к�сір табысқа кенеліп 

отырғанын жасырмады. 
«Бүгінде құрт �німін алты 
түрлі дәммен дайындаймыз. 
Атап айтқанда, ақ шоколад, 

банан, алма, құлпынай се-
кілді ерекше дәм тати-
тын құрт шы ға ра  мыз. 
Бәрі де табиғи құрт 
дә мімен ерек ше үйле-

сім тапқан. Осы орайда, 
бұл бизнес жоспарым 
небары 15 мың тең-
гемен басталғанын 

айта кеткім келеді. 
Мем лекеттен қолдау 

ал ған емеспін. Бә рін �з 
күшіммен жүргіздім десем 

болады. Кәсібімді жолға қою 
оңай болған. Қазір Қызылорда 

облысымен қатар, Маң ғыстау, 
Алматы, Шымкент қалаларына да 

�німімізді сатылымға жіберіп отыр-

мыз. Алдағы уақытта мемлекеттен қол дау 
алып, кәсібімізді бұдан әрі кеңейтсек деген 
ниетіміз бар», – деп алдағы жоспа ры мен 
б�лісті.

Қазір кәсіпкер дайын құртты шаруа-
лардан сатып алып, оны ерекше әдіспен 
қай та дайындап жүргенін алға тартты. Кәсіп-
кер 5 адамды тұрақты жұмыспен қамтып 
отырғанын да айта кету керек. 

Дерекке сәйкес, к�ршілес 6збекстан 
мемлекеті біздің ел үшін жылына тон налаған 
құрт жасап шығаратын к�рінеді. Соған орай 
кәсіпкер алдағы уақытта құрт �ндірісін де 
�зімізде жолға қоюды мақсат тұтып отыр-
ғанын жеткізді.

Ерекше кәсіптің ебін тапқан Нұрсұл тан 
�з жобасын заң шеңберінде патент теп 
алғанын мәлімдеді. Осылайша, жоба авторы 
ретінде арнайы сертификатқа қол жеткізіпті.

Кәсібін �ркендету жолында аянбай еңбек 
етіп жүрген ол келешекте отандық �німмен 
еліміздің барлық аумағын қам тамасыз етуді 
к�здеп отыр.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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ТІРШІЛІК

Екінші дүниежүзілік 
соғыстың аяқталғанына 
биыл 78 жыл толды. Содан 
бері қанша жыл өтсе де, 
әлі күнге есімдері аталмай 
қалған батырлар аз емес. 
Сондай асыл 
азаматтардың бірі – 
кеудесін оққа төсеп, 
соғыстан кейін де әскери 
қызметте болып, атағы да, 
абыройы да жат жерде 
қалған әкем Дүйсен 
Ибраимов деп ойлаймын.

Ол 1942 жылы Алматы облысы Кеген 
ауданы Қарабұлақ ауылында онжылдық 
мектепті аяқтап, 1943 жылы Воронеж 
майданының құрамына танкист болып 
қабылданады. Сол жылы «Курск шай-
қасы үшін» орденімен марапатталады. 
%кем соғыс аяқталғанға дейін ең жауапты 
екі майданда – Бірінші Украин және Бі-
рінші Беларусь майдандарында болғанын 
айтып отыратын. 

Ол бірден соғыстың қайнаған орта-
сына түскен екен: майданға бара жатқан-
да олардың әскери эшелонын фашистік 
ұшақтар бомбалап, жанындағы бірнеше 
жігіт к�з алдында қаза тауыпты. Олардың 
эшелондары Воронеж қаласына келеді. 
Қаланы қақ жарып ағып жатқан �зеннің 
бір жағалауында – немістер мен венгрлер, 

екінші жағалауындағы авиа ция лық 
зауытта Кеңес әскерлері жайғас қан еді. 
Сол жерден Гитлер �зінің және одақтас 
әскерлерін Кавказға және Ста лин градқа 
бұрып әкетті.

Архивтен және есеп карточкасынан 
алынған мәліметтерге сәйкес, подпол-
ковник Д.Ибраимов ең басында 1-гвар-
диялық танк армиясының танк бригадасы 
11-танк полкіне қабылданады, онда ол 
Воронеж қаласы үшін болған шайқастың 
соңына дейін қатысады. 1944 жылға де-
йін ол Польшада, Сандомир плацдар-
мында ауыр жарақат алады. Госпитальдан 
емделіп шыққан соң Орынбор команда-
лық зениттік-артиллериялық училище-
сінде оқиды. Содан кейін офицер Ибраи-
мов Берлинді басып алу үшін болған 
шайқаста артиллерия командирі ретінде 
соғысады.

Берлин үшін шайқаста ол Сталин-
градты қорғаған армия генералы Василий 
Чуйковтің басшылығымен 8-гвардиялық 
армияның 24-атқыштар дивизиясы 
168-атқыштар полкінің құрамында 
шайқасады және «Германияны жеңгені 
үшін» жауынгерлік медалімен марапат-
талады. 

Жеңістен кейін Германияда әртүрлі 
офицерлік лауазымдарға, сонымен қатар 
Силезиядағы к�мір шахтасын күзету 
бастығы болып тағайындалады. 1948 
жылы әкемді Қытай Халық Респуб лика-
сының Қызыл армиясына к�мектесу 
үшін жапон милитаристеріне қарсы 
соғысқа қатысуға Шығысқа жіберілді. 
%скери білімі бойынша зениттік коман-
дир болғандықтан, ол әуе колоннасының 
әуе қорғанысы бастығы болып тағайын-
далады. Колонна Қазақстаннан шекара 
арқылы, одан әрі Суарға және Қытайдың 
шалғайында шоғырланған жерлеріне 
қарай жылжиды екен. %кемнің айтуын-
ша, сол кездері Қытай аумағында 600 

мың қазақ, 10 мыңнан астам орыс және 
т.б. ұлттар �мір сүрген. 

%кем Германиядан 1953 жылы орал-
ды. Осыдан кейін ол Алматыда замполит 
кавалерия полкінде қызметте болды. 
1958 жылдың қыркүйегінде Ленин 
атындағы №1 Ленинград кешкі мектебіне 
оқуға түсті. Ал 1960 жылы маусымда 
Ленин град педагогикалық институтына 
Тарих факультетіне түсіп, 1964 жылы 
сәтті бітірді. 1963 жылдың желтоқсанында 
жетілдіру курстарына жіберілді, ал 1955 
жылдың 20 желтоқсанында Тәжік-
станның Чкаловск қаласына аттанды.

Үнемі әскери қызметте болғандықтан, 
ол соғыс туралы с�йлескенді ұнатпайтын, 
тек оны мектептерге, әртүрлі ұйымдарға 
кездесуге шақырғанда ғана еске алатын. 
Мен әкем Қырғызстанда әскери қызметте 
болғанда, Майлы-Сайда дүниеге келіп-
пін. %кем тау жотасында орналасқан 
уран кендерін игеру ауданының әуе 
қорғанысы бастығы болды. Содан кейін 
олар ұзақ уақытқа Тәжікстанның Чкалов-
ск қалашығына к�шіріліпті. Ол 30 мыңға 
жуық халқы бар жабық қала еді, уран 
�ндірісімен айналысатын. Қала Мәскеу-
дің қарамағында болған, тіпті балмұздақ-
тың �зі Мәскеуден әкелінетін. 1968 жылы 
әкем Ташкенттегі Армия штабына 
ауыстырылды.

1970 жылдың 31 мамыры – әкемнің 
дү ниеден �ткен күні, бұл – менің �мірім-
дегі ең қаралы күн. %кем жүрек талма-
сынан қайтыс болды. Жерлеу кезінде мен 
ұлыма оның есімін беретінім ді түсіндім. 
6з елінде туып, жат жерде қыз мет қылған 
әкемнің денесі 1970 жыл дың 5 маусы-
мында Тәжікстан жеріндегі Чкаловск 
қаласында жер қойнауында тапсырылды. 

Міне, менің жадымда қалған әкемнің 
жарқын да батыл бейнесі осындай. 

 Естелік жазған ұлы 
Юрий ИБРАИМОВ 

ЖЫРАҚТА ҚАЛҒАН

БАТЫР ҰЛБАТЫР ҰЛ

��РТ��РТ
Түрлі түсті Түрлі түсті 

«Асыра сілтеу болмасын, аша тұяқ қалмасын» деген Голощекин 
басқарған қазақ даласында бірнеше болшевиктерге қарсы к�терілістер 
болды. Бір деректерде сол жылдары Кеңес саясатына қарсы 372 халық 
наразылығы болып, оған 80 мыңнан астам адам қатысқан делінеді. 
Сондай к�терілістердің бірқатары 1930 жылдары Семей �ңірінде 
болды. Олардың қатарында 6скемен және Зырян к�терілістері, 
Шұбартау, Абыралы, Шыңғыстау к�терілістері және тарихы әлі толық 
зерттелмеген Боқты к�терілісі бар. Бұл к�теріліс Қарқаралы-
Балқантау �лкесіне жататын, бұрынғы Қарқаралы уезі, Ақсары 
болысына қарасты №1 ауылында (1928 жылдан Қу ауд. №10 а.) �тті. 

Боқты к�терілісі туралы ашық айтыла бастағанда, алғашқылардың 
бірі болып қолына қалам алып, зерттеуге кіріскен жазушы, этнограф 
Т�рехан Майбас: «1931 жылғы 8 майда ашылған №02157 істің айыптау 
қорытындысында былай деп жазылған: «1931 жылы наурыздың 
ортасында мүлкінен айырылған ағайынды байлар %бді Серіков, 
%шкер, Мұқаш, Ыбырай және олардың балалары ауылда 
коллективтендіру тәрізді саяси шаруашылық науқанын жүргізу, тап 
ретінде байлар мен құлақтарды жою кезінде Қазақстанда Кеңес 
үкіметі құлайды деген �сек таратып, Қу және Қарқаралы аудандарының 
территориясында құрамында 500-600 адамы бар контрреволюциялық 
банда ұйымдастырған. Олар біраз ауыл кеңестерін, колхоздарды, 
коммунистерді, қару-жарақты басып алып, Кеңес үкіметін құлатып, 
байлардың үкіметін құруды мақсат еткен», – дейді.  

Халық к�терілістерін басу үшін 1931 жылдың 14 наурызы күні 
Қарқаралыда коммунистер мен комсомолдардан айрықша маңыздағы 
рота жасақталады. Үш взводтың әрқайсыcында 20-дан атқыштар 
болған. Олар аудандық атқару комитетін, әскери комисариатты, 
аудандық партия комитетін, мемлекеттік банкті, сондай-ақ маңызды 
кәсіпорын ошақтарын тәулік бойы күзетті. Қолына «бердеңке», беліне 
наган байлаған милиция отряды �з алдына жеке. 22 наурыз күні ОГПУ, 
милиция және еріктілерден құралған б�лімше әскерлерінің біріккен 
тобы үлкен күшпен Боқты к�терілісшілерін қоршап алып, жан-жақтан 
жойқын шабуыл бастайды. Бірақ жер жағдайын жақсы білетін 
жергілікті қазақтар қоршауды бұзып шығып, Ақтоғай ауданының 
аумағына �тіп кетеді. Дегенмен кескілескен ұрыста к�терілісшілердің 
біразы қолға түсіп қалады. Енді Керегетас тауына бекінген топ 
қатарын Кеңес �кіметіне наразы жаңа адамдармен толықтырып, 
қарсылықты бұрынғысынан да �ршіте түскен.

Сонымен қатар айтылмай қалған, бірақ ел аузында жүрген жайттар 
да зерттеушілердің қаламынан қағазға түскен. 

 «Тоқсаныншы жылдардың аяғында белгілі жорналшы Серікбай 
Алпысов «Орталық Қазақстан» газетінің бетінде «Қамбарлар 
к�терілісі» деген к�лемді мақала жариялады. Соған орай редакцияға 
хабарласушылар к�п болды. Сол келушілердің бірі Боқты к�терілісін 
басуға айырпланның қатысқанын айтып еді. Мұндай әңгімені белгілі 
жазушы, �лкетанушы Кәмел Жүністегі ағамыз да айтады. Ағамыздың 
айтуы бойынша бұл әңгімені әкесі Ыбыш Жүнісов айтқан екен. Ал 
Ыбыш әкеміз үлкен қызметтер атқарған адам. Ақтоғай, Шет 
аудандарының аудандық газеттерінде редактор болып қызмет істеген. 
К�птеген танымдық мәні бар жазбалар қалдырған» деп жазады 
Т�рехан ағамыз.

Иә, бұл айтылған, жазылған дүние аты шулы к�терілістің, бір ғана 
эпизоды десек те болады. Анығында айтылар, ашылар ақтаңдақтың 
ауылы алыс емес...

#дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

«БОҚТЫ» – «БОҚТЫ» – 
ХАЛЫҚТЫҚ КӨТЕРІЛІС ХАЛЫҚТЫҚ КӨТЕРІЛІС 

Б�рмалан	ан а
и
атты тарихшылар 	ана емес жазушы, 
журналист, �лкетанушылар ашып, �ткенді жа�а т�рпатта 
жаза бастады. �ткен 	асырда	ы отарлаушылы
ты� а
и
аты 
толы
 ашыла 
оймады. �лт азатты
 к�теріліс деп тек 16 
жыл	ы д!рбеле�ді 	ана айтамыз. Б!гінде 1920 жылдарды� 
со�ы 30 жылдарды� басында бой к�терген «Бо
ты 
к�терілісі» де �лт азатты
 к�теріліске жат
ызылуы керек» 
деген т�жырым айтылуда. О	ан негіз де бар.

дайындаған �німі алғаш саты лымға
шыққаннан бастап халыққа ұнай бас-

«Бүгінде құрт 
түрлі дәммен да
Атап айтқанда,

банан, алма, қ
кілді ерек
тын құрт
Бәрі де 
дә мімен е

сім тапқан
бұл бизн
небары
гемен б

айта кет
Мем леке

ал ған емесп
күшіммен жү

болады. Кәсібім
оңай болған. Қазі

облысымен қатар,
Алматы, Шымкент қ

�німімізді сатылымға ж
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Соңғы уақытта Құдайға 
құлшылық етіп, бес парыздың 
бірі – қажылық сапарын 
орындамаққа ниет еткен 
отандастарымыздың қаңғып, 
қапасқа қамалып, ас-сусыз 
әбігерге түскені туралы 
ақпарат әлеуметтік желі бетін 
желдей ескен еді. 

Наурызбек САРША

Бұған себеп Zam-Zam Qazaqstan 
турис тік фирмасының заңсыз жолмен 
120 адамды жинап, Сауд Арабиясына 
апарғандығы болып отыр. Ақыр соңы 
қажылық парызын �теп жүрген кезде 
еліміздің азаматтарын сол елдің поли-
циясы ұстап, екі күн бойы автобустан 
шығармай, тексергендігін, тамақ ішуге 
де, тіпті әжетханаға баруға да рұқсат 
бермегендігін, тек келесі күні сол елдегі 
Қазақстан елшілігі қызметкерлерінің 
араласуымен ғана олар босатылып, елге 
қайтқандығын оқып білдік. Бұл мәселеге 
Мемлекет басшысы да назар аударып, 
жауапты болған мамандарға тиісті шара 
қолдануын тапсырған болатын. Одан 
кейін Сыртқы істер министрлігінің 
ресми �кілі Айбек Смадияров жаңа 
деректерді жариялап, қазақстандық 
турагенттік Сауд Арабиясына қажылық 
жасамақ болған 306 азаматты туристік 
визамен апарғанын мәлімдеген еді.

Біз де осы ретте Қазақстан мұсылман-
дары діни басқармасына сұрау салып, 
жалпы қажылық мәселесі бойынша аз-
кем сұхбат құрған едік. 

ҚМДБ Қажылық б�лімінің меңгеру-
шісі Жанділлә Бекжігітовтің айтуынша, 
жыл басында �ткен кезекті конкурс 
нәтижесінде биылғы қажылықты 
ұйымдастыруға лайықты 18 туристік 
фирма іріктеліп алынған. Олар – бұған 
дейінгі жылдары қажыларды қасиетті 
орындарға алып барған кезде �здерін оң 
қырынан к�рсеткен, кемшіліктерге жол 
бермеген және қажылық маусымын 
отандастарымыз үшін қолайлы және 
жоғары деңгейде ұйымдастыруға 
қабілетті деп танылған туроператорлар. 

– Сауд Арабиясының Қажылық және 
умра министрлігі қажылық квоталарын 
әр елдің дін саласына �кілетті мемлекеттік 
органдарына немесе ресми исламдық 
діни басқармаларға (мүфтият) ғана тиісті 
талаптар мен тәртіпке сай береді. Ал 
Zam-Zam Qazaqstan �кілдері қажылық 
квотаны тікелей Сауд Арабиясынан 
аламыз деп қажылыққа адам жинаған. 
Осылайша, заңды белшесінен басып 
отыр, – дейді ол. 

Бір қызығы, аталған туроператор 
басшысы �зінің кінәсін мойындамақ 
түгілі, керісінше «ҚМДБ әр квотаны 
ақшаға сатады, ол жақта да парақорлық 
жайлаған» дегенді айтты. Бұл туралы 
Жанділлә Бекжігітов:

– Zam-Zam Qazaqstan �кілдерінің 
қажылық орындарын беруде «ҚМДБ 
парақор» деген мәтінде таратып отырған 
қауесеті жалған. Себебі қажылық орын-
дарын Қажылық б�лімі емес, бұл салаға 
қатысы жоқ қоғам және дін қайраткерлері 
мен діни қызметкерлерден құралған ар-
найы комиссия мүшелері ашық конкурс-
тық негізде «Үміткер туроператорларға 
қажылық орындарын б�лу туралы» 
ҚМДБ ережесінің талаптарына сай 
б�лінеді. Мүфтият бұл ақпараттың жал-
ған екендігін және «9кімшілік құқық-
бұзу шылық туралы» Қазақстан Респуб-
ликасының 2014 жылғы 5 шілдедегі 
№235-V ҚРЗ кодексінің 73-3 (жала жабу, 
яғни басқа адамның абыройы мен қадiр-
қасиетiне нұқсан келтiретiн немесе оның 
беделiн түсiретiн к�рiнеу жалған 
мәлiметтер тарату, к�пшiлiк алдында 
немесе бұқаралық ақпарат құралдарын 
немесе телекоммуникациялар желілерін 
пайдалана отырып жасалған дәл сол іс-
әрекет) «Жала жабу» бабына сәйкес 
Д.Илиевтің үстінен сотқа шағым 
түсіретінін хабарлайды, – дейді. 

Біз ғаламтордағы Zam-Zam Qazaqstan 
туристік компаниясының сайтында 
к�рсетілген қызмет телефонына жазға-
ны мызда, заңсыз әрекеттерінің әшкере 
болғанына қарамастан, әлі де қажылық 
сапарларын ұйымдастырып жатқанын 
білдік. Ондағы менеджер умра сапарына 
27 тамызға бос орындар бар екендігін, 
бағалары 1 300 доллардан басталатынын, 
сапалы қызмет к�рсететінін айтты.

АЛЛА АТЫН ЖАМЫЛЫП 
АЛАЯҚТЫҚ ЖАСАҒАН 

Қажылықты қаржы к�зіне айнал-
дырып, қоржынын қомпайтуды ғана 
мақсат еткен компаниялар тек Zam-Zam 
Qazaqstan ғана емес екен. Қажылық б�лі-
мінің меңгерушісі Жанділлә Бекжігітов-
тің айтуынша, пайда табу мақсатында 
адамдарды заңсыз түрде қажылық 
сапарына апару – жыл сайын қайталанып 
келе жатқан келеңсіздік. Биыл тек Zam-
Zam Qazaqstan компаниясынан б�лек, 
Zulay Travel, Sultan Travel, Zamzam Com-
pany сынды туристік фирмалар да заңсыз 
жолмен Сауд Арабиясына адамдарды 
алып келген. Бір ерекшелігі, алғашқы 

үшеуі қажылық барысында жергілікті 
құзырлы органдарға ұсталып қалып, 
адамдары қажылықтарын �тей алмай 
қалса, Zamzam Company қажылары ғана 
ұсталмай, құлшылықтарын толық �теп 
шыққан. Мәселен, биыл қаңтар айында 
Алматы мен Шымкентте 50 шақты 
адамды Мекке мен Мәдинеге апарамыз 
деп ақшаларын алып, алдап кеткен 
«Кәусар-тревел» атты турфирма, поли-
ция ның мәліметі бойынша, мыңға жуық 
тұрғыннан 33 миллион теңге алып, бірақ 
уәде еткен қажылыққа апармаған. 

Жанділлә Бекжігітов қажылық 
визасы бар туркомпанияларға қарағанда 
туристік визамен апаратын компания-
лардың шығыны едәуір аз болатынын 
айтады. 

«Мысалы, биыл елімізден баратын 
4 000 қажының әрқайсысына шаққанда 
сапар құнының бастапқы бағасы 5 500 
доллардан басталды. Ал бейресми 
жолмен апаратын турфирмалардың 
ұсын ған бағасы 6 000 доллардан баста-
лады. Бірақ олар туристік визамен 
баратындықтан, ұшақ билеттері мен 
қонақүйлер арзанға түседі. Қажылық 
жасағаны үшін т�ленетін (1 000 доллардан 
аса) салықтан да бейресми турком-
паниялар жалтарып кетеді», – дейді ол.

КВОТА БЕРЕТІН 
КОМИССИЯ ДА КҮМ�НДІ 

Қажылыққа қатысты ақпараттарды 
іздеу кезінде тағы бір мәліметке кез 
болдық. Сондағы к�зімізге іліккені, 2020 
жылы қаңтар айында Qamshy.kz сайтына 
шыққан «Нұр-Қазақстан» компания-
сымен қажылық сапарға барған бір топ 
алматылық азаматтың аталған компа-
нияға алданып қалғандығы ж�ніндегі 
мақала еді. Алданған қажылардың 
с�зінше, компания директоры Амангелді 
қажы 9бдіхалық қажылыққа баратын 
қазақстандықтардың қалтасын қағып, 
алаяқтық жолмен азаматтардан артық 
ақша алған. Олар «Нұр-Қазақстан» 
компаниясымен қажылық сапарға бару 
үшін олардың әрқайсысы компанияға 
1 700 АҚШ долларынан т�леген. Ал 
9бдіхалық сол ақшаға оларды 12 күндік 
қажылыққа апаруды уәде еткен, бірақ 
берген уәдесін орындамапты.

Алтыншы қаңтарда Алматы әуежайы-
нан Дубайға ұшқан азаматтар 9бдіхалық-
тың тапсыруы бойынша, кеден қызмет-
керлеріне қажылыққа емес, тек «Дубайға 
саяхаттап барамыз» деп �тірік айтқан. 
Олардың с�зінше, Амангелді қажы «Егер 
сендерден кеденде шекарашылар сұраса, 
Дубайға барамыз деп айтыңдар, Меккеге 
демеңдер», – депті. Бірақ кейін 9бді-
халық ашқызып берген визалары турис-

тік виза екенін білген. Айтуларынша, 
виза аштыру үшін де олар «Нұр-
Қазақстан» компаниясының директоры 
Амангелді қажы 9бдіхалыққа 150 АҚШ 
долларын т�лепті.

«Мединеде т�рт жұлдызды, Меккеде 
бес жұлдызды қонақүй болады, жағдай-
ларыңның бәрі жасалады, �здерің ойла-
ғандай құлшылық етіп келесіңдер», – деп 
уәдесін берген компания басшысы ның 
с�зіне сенген азаматтар Медине қала-
сында аялдаған қонақүйлері алдын ала 
уәде етілгендей т�рт жұлдызды емес, ескі 
һәм жағымсыз иісі бар болып шыққанын 
айтқан. Аялдаған қонақ үйлерінің қызмет 
сапасы к�ңілдерінен шықпай, басқа 
қонақүй тауып беруін талап еткенде, 
Амангелді қажы азамат тардың айтқан 
шағымына құлақ аспай, діни уағыздармен 

қорқытқан. «Тәкаппар лық танытпай, 
қасиетті жерге келгенде барлық жағдайға 
шүкір етіңіздер. 9йт песе, шайтанның 
шақыруымен келген дей боласыздар», – 
деп қажылар уәжін тәкаппарлыққа 
теңеген. Қажылыққа барған азаматтар 
Амангелді 9бдіхалық олармен сапар 
барысында үш-ақ күн бірге болып, 
« Е л б а с ы н ы ң  ж и н а л ы с ы н а  м е н 
қатыспасам болмайды. Елбасы мені 
жиналысқа шақырып жатыр» деген сыл-
таумен қаңтардың тоғызы күні Қазақ-
станға ұшып кеткен. 

– Мына қызықты қараңыз: осындай 
алаяқтық жолмен қажылардың қалтасын 
қаққан компания биылғы қажылық 
маусымдағы квота алған 18 туроператор-
дың тізімінде бар болып шықты. Сонда 
осындай заңсыз жолмен әрекет еткен 
компанияға ҚМДБ қалай квота бергендігі 

бізге түсініксіз. Бұл ж�нінде қажылық 
б�лімінің меңгерушісі Жанділлә Бекжі-
гітовтен сұрағанымызда, аталған заңбұзу-
шылық ж�нінде хабарсыз екендігін 
айтты. «Квотаны қандай крийтерийлер 
арқылы бересіздер?» деген біздің 
сұрағымызға «бұған дейінгі жылдары 
қажыларды қасиетті орындарға алып 
барған кезде �здерін оң қырынан к�рсет-
кен, кемшіліктерге жол бермеген және 
қажылық маусымын отандастарымыз 
үшін қолайлы және жоғары деңгейде 
ұйымдастыруға қабілетті деп танылған 
туроператорларға береміз» деп қажылық 
б�лімінің меңгерушісінің берген жауабы 
қайда қалды?! Ендеше квотаны үлестіру-
ші комиссиядан да ши шығып тұрғаны 
емес пе?! Яғни, бұл мәселе де жіті қада-
ғалауды, тексеруді қажет етеді. 

ҚҰЛШЫЛЫҚТЫҢ 
«ҚҰНЫ» ҚЫМБАТ

Ғаламтордан қажылық сапарына 
барып-қайту құнын іздестіргенімізде, 
түрлі туркомпаниялардың әрқилы 
бағаларына жолықтық. Мәселен, kizmet.
kz сайтындағы ақпараттарда қажылық 
сапар құны комфорт – 3 миллионнан 
жоғары болса, люкс пакеті 4 304 570 тг 
деп к�рсетілген. Комфорт пакетінің 
ішіне: «Jabal Omar Marriott Hotel отелінде 
тұру (Аль-Харам мешітінен 2 200 метр 
қашықтықта); Мекке мен Мединеде 
тамақтану үшін арнайы б�лінген қонақ-
үйлерде күнделікті екі мезгіл тамақтану; 
қажылық жасауға Сауд Арабиясы Ко-
роль дігінің визасы; қажыларды маршрут 
бойынша авток�лікпен қамтамасыз ету; 
Мекке мен Мединеде жұма намазын 
орындау мүмкіндігі, сонымен қатар 3 рет 
тегін умра жасау мүмкіндігі кіреді. Қажы-
лықтың 16 күні қажылық рәсімдерін 
ыңғайлы �ткізуге мүмкіндік береді. Қа-
жы лар тобына қазақ және орыс тілдерін 
меңгерген, қажылық пен умраның 
барлық рәсімдерін жақсы білетін және 
қажет болған жағдайда қажылардың іс-
әрекеттерін үйлестіретін жоғары білікті 
рухани тәлімгер ілесіп жүреді» деп 
жазылған. 

Сонымен қатар қажылыққа аттанарда 
VIP қызметін ұсынатын туристік компа-
ниялар да бар екен. Осынау қызмет түрін 
алатындардың да қарасы к�п екендігі 
белгілі болды. VIP қажылықтың қара-
пайым қажылықтан айырмашылығы – 
уақытының қысқа болуында. Мәселен, 
қарапайым қажылық кезінде жол жүру 
уақыты 20 күн болса, VIP қажылықта 
жеті күнге ғана созылады. Туристік агент-
тіктердің айтуынша, VIP қажылық баға-
сы 26 000 – 27 000 доллардан (шамамен 
12 миллион теңге) басталады екен. 

VIP қажылар Қағба мен қалаға қарай-
тын 120 шаршы метрлік президенттік 
люкстерде тұрады. Қағбаға к�рініп 
тұратын корольдік люкстердің бір түні 
1,3 миллион теңгеден асады. Одан б�лек, 
қонақүйлерде санаторийлер, қоғамдық 
моншалар мен спорт залдары бар екен.

ҚАДІРІ ҚАШҚАН 
ҚАЖЫЛЫҚ

\зін мұсылман санаған әрбір шамасы 
жеткен адамның бес парызының бірі – 
қажылықты орындауы парыз саналатыны 
рас. Бірақ қазіргі қажылық – бизнес пен 
атаққұмарлықтың, саяхаттың түріне 

айналып бара жатқан сияқты. Қажылық 
сапарға шығушы ең алдымен �з т�ңіре-
гіндегі ел-жұрттың жағдайына болысып, 
жетім-жесірге қарайласып, ата-аналық, 
к�ршілік парызын орындауы қажет емес 
пе?!  Бүгінгі  қажылар осы үдеден 
қаншалықты шығып жүр? Мәселен, 
жоғарыда жазған «Нұр-Қазақстан» 
компаниясының директоры Амангелді 
9бдіхалық 100 рет қажылыққа барғанына 
шүкір ету мақсатында «Аллаға шүкір» 
және «Шүкір» деген атаумен ұлан-асыр 
той жасағаны туралы кезінде ақпарат 
к�здері жарыса жазған болатын. 

Қажылық – адамның кемелдікке 
ұмтылып, Пайғамбардың ғибратқа толы 
ғұмырын сезініп, жол бойы әйгілі мешіт-
медреселерден ілім үйреніп, к�рген-
білгендерін �з пайымдарымен баға м-
дайтын сапардың бірі. Осы қажылықтың 
қадір-қасиеті ж�нінде әйгілі Мәшһүр 
Жүсіп қажыларға арналған деректі да-
с т а н д а р  ж а з ы п ,  « Ш о н т ы б а й 
қажы»,«Жантемір қажы», «Ізбас қажы» 
деп сол кездегі қажылықтан к�птеген 
дерек келтіреді. Мәшһүр Жүсіп бұл 
дастандарда Мекке-Мединеге барушы-
ларды екіге б�ліп қарастырған. Оның бірі 
– ақшасы мен атағына малынып, қалашы 
мен базаршы болып, зат алып, мәз бо-

лушылар да, екіншісі – шын ықыласымен 
Құдайға құлшылық етушілер. 

Мәшһүр Жүсіп �з �леңдерінде қа-
жылықты мансап к�рушілерді қатты 
сынға алады.

«Дүниежүзі бұл күнде толып кетті,
Біздерге �лең түстеніп қонып кетті.
Ақырзаман бұл да бір ғаламаты,
Жанның бәрі қажеке болып кетті», 

– деп сол кезеңдегі ел ішіндегі қажылыққа 
бару сәнге айналғанын к�рсетеді. 

Бір қиссада парасатты ғалым әрі сопы 
Меккеде Харам Шәріпте қажылығын 
орындаған соң к�зі ұйықтағанымен, 
к�ңілі ояу отырғанда, аспаннан екі 
періште келіп, біреуі екіншісіне: «Биыл 
әлемнің түкпір-түкпірінен келген 500 
мың адам қажылық жасады. Бірақ 
бәрінің қажылығы Шамдағы бір аяқкиім 
ж�ндеушінің құрметі үшін қабыл болды», 
– дейді. Ғалым бұл халден оянған соң 
таң-тамаша болады. Бәрін �з құлағымен 
естіп, сезіп тұр. Қайтар жолда керуенмен 
Шамға соғып, әлгі етікшіні елден сұрап 
жүріп, тауып алады. Одан: «Сен қажы-
лыққа бармасаң да, тілегің қабыл болды. 
Жаратушының назары барша қажы-
лардан асып, �зіңе ауатындай қандай 
амал жасадың?» деп сұрайды. Сонда 
етікші: «Отыз жылдан бері қажылыққа 
баруды ниет еттім. Етік бүтіндеуден және 
ескі киімдерден 300 дирхам ақша 
жинадым. Жүкті әйелім: «К�ршіден еттің 
иісі шығып жатыр, маған бір жапырақ ет 
сұрайсың ба?» деді. К�ршіме барып ет 
сұрадым. К�ршім жылап: «Жеті күннен 
бері балаларым аш. Жолда �лген жануар 
тауып алып, етінен аздап кесіп алдым. 
Соны қайнатып, оларды алдандырып 
жатырмын. Адал тамақ таба алмайтын 
болсам, мәжбүр соны жегіземін. Қаласаң, 
берейін, бірақ осы қайнап жатқан ет 
бұларға �лімге жақындағандықтан адал, 
ал сізге харам», – деді. Мұны естігенде 
ішімнен бір нәрсе үзіліп кеткендей 
болды. Қиналып жинаған 300 дирхамды 
соған бердім де: «Уа, Аллам! Қажылық 
ниетімді қабыл ал!» деп мінәжат еттім», 
– депті етікші. Сонда парасатты ғалым 
әрі сопы «Аллам маған түсімде шындық-
ты аян еткен екен», – деді. 

Міне, осы қиссада баян етілгендей, 
қажылықтың мәні елдің мұңын мұңдап, 
жоғын жоқтап, жетім мен жесірге пана 
болып, ағайын-к�ршісіне қамқор бола 
білген жан ғана қажылық сапарға ба-
руына рұқсат. Ендеше біздікі не дара-
қылық?! Иә, Пайғамбар хадисінде де 
«\зі тоқ, к�ршісі аш отырған адам бізден 
емес» деген емес пе?!

ҚАЖЫЛЫҚҚА АПАРЫП
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ҚАЛТАСЫН ҚАҚҚАН
– ақшасы мен атағына малынып, қалашы
мен базаршы болып, зат алып, мәз бо-

Сауд Арабиясының Қажылық және умра министрлігі 
қажылық квоталарын әр елдің дін саласына �кілетті 

мемлекеттік органдарына немесе ресми исламдық діни 
басқармаларға (мүфтият) ғана тиісті талаптар мен 

тәртіпке сай береді. Ал Zam-Zam Qazaqstan �кілдері қажылық 
квотаны тікелей Сауд Арабиясынан аламыз деп 
қажылыққа адам жинаған. Осылайша, заңды 

белшесінен басып отыр. 



Тарихты жасау бір бөлек, 
оны ұрпаққа сол күйінде 
жеткізу тағы бір бөлек. Біз 
өткенімізді тарихшының 
еңбегі арқылы білеміз. 
Түркістан қаласында 
тұратын алаштанушы, 
тұлғатанушы Хазретәлі 
Тұрсын көпшілікке етене 
таныс. Алаш арыстарын 
түп-тұқиянына дейін зерттеп 
жүрген белгілі ғалым 
Хазретәлі Тұрсын архив 
қорларынан талай құнды 
деректерді жарыққа 
шығарды. 

МЕН САЯСИ ҚУҒЫН-СҮРГІН ҚҰР-
БАНДАРЫНЫҢ ҰРПАҒЫМЫН
– Хазретәлі аға, Түркістанды киелі, к)не 

қала деп жатамыз. Оның тарихы мен тарихи 
тұлғалары туралы айтқанда, алдымен )зіңіз 
ойға ораласыз. Түркістанға ерекше құрмет 
к)рсететініңізді, бар ықыласыңызды қойып, 
тұлғаларын зерттейтініңізді білеміз. Жалпы 
сізді Түркістан тақырыбына жетелеген 
нендей күш, осыған тоқталып )тесіз бе?

– Түркістан – менің тағдырыма еніп 
кеткен тақырып. Мен Түркістан қаласына 
жақын Жаңақорған ауданында �сіп, білім 
алдым. 1991 жылы Қ.А.Ясауи атындағы 
Қазақ-түрік университеті ашылғанда 
жұмысқа тұруға осында келдім, бірақ 
мүмкіндік болмады. Ауданда мектепте 
директор бола жүріп, «Түркістан (Қоқан) 
автономиясының құрылуы мен күйреуі» 
деп аталатын кандидаттық дисертациямды 
қорғау үшін ұзақ дайындалдым. 2000 жылы 
Түркістан қаласына келіп, университетке 
кіші ғылыми қызметкер болып орна лас-
тым. 2001 жылы академик Кеңес Нұрпейі-
совтың жетекшілігімен кандидаттық 
дис сертациямды қорғадым. Зерттеу жұ-
мыс тарын жүргізу барысында Ташкенттің 
архивтерінде жиі болып, к�птеген құнды 
дүниеге кезіктім. Жинаған материалым 
к�п болды, оны бірден игеру �те қиын. 
Кандидаттық диссертация шағын к�лемде, 
оған к�п материал сыймай қалды. Кан-
дидаттығымды қорғаған соң жетекшіммен 
ақылдасып, «Түркістан ұлттық элита-
сының қалыптасуы мен қызметі» атты 
докторлық тақырыбымды бекіттім. Бұл 
тақырып аясында мен тұтастай Түркістан 
�лкесіндегі қазақ саяси элитасы туралы 
материалдарды жинақтауға кірістім. 
Докторлық қорғадым, 2 монография 
шығардым. Біріншісі кандидаттық жұмыс 
негізінде жазылған «Түркістан ұлт-азаттық 
қозғалысы және Түркістан Мұхтарияты» 
деп аталса, екіншісі «Алаш һәм Түркістан» 
деп аталды. Ұстазым Кеңес Нүрпейісов 
«Алаш һәм Алашорда» деген монография 
шығарып еді. Онда Алаштың оңтүстік қа-
наты Түркістан �лкесінде қызмет жасады 
деген концепциясы бар. Ұстазымның осы 
концепциясын ғылыми және деректік 
тұрғыда негіздеп, тұтастай монографиялық 
зерттеуге айналдырдым. Алаш қозғалысы-
ның орталық б�лігі (Семей), батыс б�лігі 
(Жымпиты, қазіргі Сырым ауданы) деп 
қалыптасқан ұғымдар бар. Менің «Алаш 
қозғалысының Түркістан қанаты – Оңтүс-
тік қанаты» деп алуымның мәні Алаш 
қозға лысын жеке-жеке аймаққа б�лу емес. 
Бұл тақырыпты жан-жақты тереңдей 
зерттеу және оның халықаралық сипатын 
ашу деген мәселеге назар аудару еді. 
Сонымен бірге, б�лім мен қанаттың айыр-
м ашылығы бар екендігі есте болуы керек. 
Б�лімдерде үкіметтік құрылымдар болды. 
Ал Түркістан қанатында ондай сая си, 
ресми үкіметтік құрылымдар болған жоқ. 
Түркістан қанаты жартылай жасы рын, 
жар тылай жария жағдайда ұлттық-
территориялық межелеуге дейін қызмет 
істеді. Біз осы мәселені жан-жақты қарас-
тырдық. Алаш қозғалысының Түркістан 
қанаты бұл жерде қазақтың ауқымынан 
шығып, Орталық Азиядағы �збек, қырғыз, 
түркімен, қарақалпақ халықтарының 
арасында да кеңінен таралғандығына к�з 
жеткіздік. Алаш қозғалысының идеясы 
Түркістан �лкесінде аса ықпалды болған-
дығы сияқты халықаралық сипаттар 
ашыл ды. Мен отандық тарих ғылымына 
Түркістан тарихының маманы ретінде 
келдім деп ойлаймын. Бұл тақырып менің 
ғылыми шығармашылық бағдарымды 
айқындайды.

– Хазретәлі Маханұлы, білуімізше, сіз 
Тәжікстанда тудыңыз. Зерттеулеріңіз 
негізінен Түркістан тақырыбына арналған. 
Сізді Түркістанмен не байланыстырады? 

– Иә, мен Түркістан тақырыбына неге 
келдім? Бұл мәселе барынша ауқымды ғой. 
Мен ауа к�шушілердің, саяси қуғын-
сүргін құрбандарының ұрпағымын. Біздің 
әкелеріміз 1930-32 жылдары Aзбекстан, 
одан әрі Тәжікстанға ауып к�шкен. Aзім 
1960 жылы Тәжікстанның Корғант�бе 
облысында дүниеге келдім. Сонда ар 
жағында Ауғанстан 18 шақырым жерде 

болған. Туған жерден үдере к�шіп, туған 
елден жырақта күн кешудің ащы дәмін 
бесікте жатып сезінгенмін. Ауа к�шу та-
рихы санама анамның әлдиімен, әкемнің 
�лең-с�зімен сіңген еді. Жызақ, Самарқан 
асып, Тәжікстанның Ауғанстанмен 
шекаралас Пархар ауданына табан тіреген 
к�ш 1960 жылы ғана елге бет түзеген. 
Тәжікстанда бір ғана біз емес, тұтастай 
буын туып �сті. Маған Орталық Азия 
тақырыбының �те жақын болуының 
осындай да себебі бар. 

Ендігі мәселе Мемлекет басшысы          
Қ.Тоқаевтың саяси қуғын-сүргін құрбан-
дарын толық ақтау ж�ніндегі жарлығы 
бойынша осы бағытта жан-жақты 
жұмыстар жүріп жатыр ғой. Комиссияның 
жұмыс тобы құрылған кезде менде «қай 
бағытта жұмыс істесем екен» деген ой 
болды. Барлық бағытта дайындығым бар. 
Дегенмен, мен сол кеңестік биліктің 
ықпалынан, қысымынан туған жерін тас-
тап к�шуге мәжбүр болған ауа к�шушілер 
мен ашаршылық босқындары деген бағыт-
ты таңдап алдым. Сол бағыт бойынша 
жұмыс тобын құрып, жетекшілік жасадым. 
Осы бағыттағы зерттеу жұмыстарының 
аясында 2020 жылы Тәжікстанның 
архивтерін ақтардым. Міне, осындай-
осындай мәселелермен бұл Орталық Азия 
тақырыбы маған �те ыстық. Осы тұста, 
еске түсіп отырғаны, 2001 жылы кандидат-
тығымды қорғағанда, соңғы с�з маған 
берілді. Жасым 40-тан асқанда кандидат-
тық қорғауға мүмкіндік берген ғалымдарға 
үлкен алғысымды жеткіздім. Сонда 
академик Манаш Қозыбаев: «Неге олай 
дей сің, 41 жас деген – нағыз ғылымға 
келетін, ғалымның жасы. Оның үстіне, 
тақырыбың керемет, біздің тарихымыздың 
жартысы Орта Азияда жатыр. Ташкенттің 
архивтерінде жатыр, сен ол елдің тілін, 
ділін, салт-дәстүрін білесің, енді сен осы 
тақырыпты тереңдеп зертте» дегенде, 
шынымен ойланып қалдым. Қазіргі кезде 
�збекстандық әріптестеріммен етене 
араласамын. Орталық Азияда қызмет 
еткен ұлт қайраткерлері туралы зерттеулер 
жүргіземін. 2020 жылы 60 жылдық мерей-
тойыма орай барлығын біріктіріп, арнайы 
кітап шығардым. Жинақтап қарасам, 
жазған еңбектерімнің барлығы дерлік 
Түркістанның дәстүрлі элитасын, саяси 
эли тасын қамтиды екен. Сондықтан 
Түркістан �лкесіне қатысты тарихи тұлға-
ларды жинақтап, «Түркістанның текті 
тұлғалары» деген атпен 30 баспа табақтық 
ғылыми мақалалар жинағын шығардым. 
Бұл енді үлкен еңбек болып қалды. 

ТҰРАРДЫ ТАНУҒА 
ЖАҢА ИМПУЛЬС БЕРДІМ

– Сізді нәзіртанушы деп те жатады. 
Нәзірді ғана емес, Сұлтанбек Қожановты, 
Тұрар Рысқұловты да бір кісідей зерттедіңіз. 
Осынау тұлғалар т)ңірегінде іздестіру жұ-
мыс тарын жүргізгенде қандай мәселелерге, 
зерттеулерге ерекше назар аудардыңыз? 
Нендей тың деректер кезіктірдіңіз?

– Нәзіртанушы, сұлтанбектанушы, 
тұрартанушы екенім де рас. Бұл жерде 

жеке айтуға болмас. Тарих ғылымында 
тұлғатану деген бағыт бар. Тұлғатану – бұл 
жеке ғылым емес, ғылымның бағыты. 
Тарихты зерттеудің әдіс-тәсілдері к�п қой. 
Соның бірі – биографиялық тәсіл. Яғни, 
жеке бір адамның қоғамдық саяси қызметі 
арқылы сол кезеңнің күрделі проблема-
ларын алып шығуға болады. Осы бағытта 
біраз нәрселерді қарадым, к�рдім. Жеке 
тұлғаларды зерттеулер барысында солар-
дың кезеңдерімен байланысты талай 
дүниемен таныстым.

Иә, Нәзір Т�реқұлов – қазақтың 
біртуар азаматы, ол туралы зерттеушілер 
к�п. Бірақ олардан менің ерекшелігім, мен 
тікелей архив деректеріне сүйеніп зерт-
тедім. Қоғам қайраткерінің 125 жылдығы 
қарсаңында 4 томдық кітабын шығарып 
бердім. Шәкіртім Гаухар Батырбекқызы 
екеуміз монография, оқу құралын, 
құжаттар жинағын дайындадық. Құжаттар 
жинағына Мәскеудің архивтерінен бұрын 
қолжетімсіз болып келген қаншама де-
ректерді алып, ғылыми айналымға ұсына 
алдық. Сұлтанбек Қожановтың да 125 
жылдығына етене араластым. Осы кезеңге 
байланысты Қожановтың архив құжат-
тары, шығармалары және материалдар 
жинағының 5 томдығын дайындаймыз 
дегенбіз. Соның 1 томдығын ғана шығарып 
үлгердік. Сосын таңдамалы бір томдық 
құжаттар жинағын шығарып үлгердік. 
Сұлтанбек Қожанов туралы Мәскеудің, 
Ташкенттің архивтерінен к�п дүние 
жинақтадым. Осылардың негізінде қазір 
менде Қожановтың 5 томдық құжаттар, 
шығармалар жинағы дайын тұр. Келер 
жылы – Қожановтың 130 жылдығы. Сонда 
5 томдығын шығарсақ, үлкен жұмыс 
болғалы тұр. Сұлтанбек Қожановқа қа-
тысты к�птеген дерек әлі де шетелдік 
архивтерде жатыр. Бірақ қолжетімсіз. 
Сондықтан Сұлтанбек Қожановтың 
құжаттарын ғылыми айналымға шығару 
сұлтанбектануға қосылған жаңалық 

болады ғой деп ойлаймын. Қазіргі кезде 
елімізде әлі күнге дейін Қожанов �з 
бағасын алып үлгерген жоқ. Оның әртүрлі 
себептері бар. 

Енді Тұрарға байланысты айтар бол-
сақ, Тұрар туралы маған дейін де жазғандар 
бар, менен кейін де жазар. Мен енді 
олардың ешқайсысын қайталағам жоқ. 
Қай жұмысты алсам да, ғылыми жаңа-
лыққа, дерекке негізделгенді дұрыс 
к�ремін. Осыған байланысты Тұрардың 
бұрын ешкімнің к�зіне түспеген деректерін 
негізге алдым. Осы тұста мына нәрсеге 
назар аударғым келеді. Жалпы, тарихты 
тарихи тұлғалар жасайды, тарихи оқи-
ғаларға себеп болады. Ол тарихқа 
айналады. Ал тарихи процестің �ткен 
кезеңінің бір сәтін �згертуге патшаның да, 
президенттің де дәрмені мен пәрмені 
жетпейді. Сондықтан да тарих қалай �рбіді 
– солай қабылдануы керек. Тарихшы 
тарихи оқиғаға деген пікірді, к�зқарасты, 
тұжырымды ғана �згертуі  мүмкін. 
Сондықтан тарихи тұлғалар туралы с�з 
еткенде оның ұлттық мүддеге қаншалықты 
және қандай қызмет жасағандығы бойын-
ша ғылыми тұжырым жасалуы керек. 
Зерттеулер барысында жаңа к�зқарас, 
жаңа тәсілдер алдан шығады. Жаңа 
теориялық қағидалар пайда болады. Бірақ 
тарихи тұлғалар туралы халықтың 
санасында қалыптасып қалған стереотипті 
�згерту, оны ақиқатқа бейімдеу �те қиын. 
Кезінде ұлттық мүддеге қарсы қызмет 
жасаған тарихи тұлға емес, ол туралы 
жазған тарихшының �зі кінәлі болып 
шыға келеді. Тарихи таным тәжірибесінде 
осындай қисынға келмейтін дүниелер де 
кездеседі. Сондықтан тарихшы �мірден 
�тіп кеткен тұлғаларды айыптамауы керек 
деген мәселені жеңіл түсінуге болмайды. 
Тарих ғылымының екі миссиясы бар. Бірі 
– ақиқатты айту, екіншісі – жаңалық ашу. 
Ақиқатты айту үшін жаңа теориялық 
тұжырым керек болса, ғылыми танымды 
жаңалау үшін тың деректер қажет. 

2006 жылы докторлық диссертация 
жазып жүргенде, Мәскеуде бір ай архивте 
отырдым. Осы аралықта қаншама 
материалмен таныстым. Соның ішінде 

Тұрар Рысқұловтың 1924 жылы сәуір-
мамыр айларында Сталинге жазған 80 
беттік доносын тауып алдым. Донос деген 
– ол құпия хат. Осы құпияхаттарды қарап 
отырып, Түркістан �лкесіндегі қазақтың 
жиырмадан астам саяси қайраткеріне 
саяси баға беріп, оларды алашордашыл, 
ұлтшыл, кеңес билігіне қарсы деген 
мағынада, істегені бар, істемегені бар, 
солардың бәрін тізіп Сталинге хат жазған. 
Олардың үйіне тінту жүргізу керек, 
олардың қолдарында мынандай құпия 
мәліметтер бар, олар үкіметке мүлдем 
қарсы деген бағыттағы саяси айыптаулар-
лар жазылған. Осы құжаттарды оқып 
отырып, мен соншалықты құрмет тұтып 
келген Тұрар Рысқұловты сол кезде �те 
қатты жек к�ріп кеттім. Соншалықты 
к�ңілім қалып, «ойпырай, адам деген 
ұлттық мүддеге осыншалықты қарсы 
жұмыс істейді екен-ау» деген ой болды 
менде. Құжаттарды алып келіп, жетекшім 
академик Нұрпейісовке таныстырдым. Ол 
«Mттең, бұл құжаттар менің қолыма бұрын 
түскенде ғой, басқаша концепция 
қалыптасқан болар еді» деген �кінішін 
білдіріп, «бұл – �те нәзік мәселе, дұрыс 
тәпсірлесең ел қабылдайды» деп ақыл-
кеңесін берді. Мен ары қарай жұмысымды 
жалғастырып кеттім. Тұрар туралы тың 
деректерді айналымға шығару арқылы мен 
Тұрардың жаңа қырын аштым. Оның 
саяси-психологиялық портретін жасадым 
десем де болады. Саяси донос жазу деген 
– кейбір елдерде қуатталатын нәрсе, ал 
бізде кеңестік тоталитарлық биліктің 
адамдарды бір-біріне айдап салып, тап 
күресін �ршітудің бір тәсілі болды. К�п 
адам Тұрар Рысқұлов ол хатты таптық 
тұрғыда жазды деп ойлайды. Шындығында, 
оның екі себебі айқын, бірінші себеп – 
Орталық Комитеттің алдында �зінің 
репутациясын қалпына келтіру болса, 
екінші себеп Орталық Азия мемлекеттері 

дербес мемлекеттерге межеленгенде 
Қазақстанға бірінші басшы болып келуді 
к�здеді. Бірінші басшы болып келу үшін 
�зіне балама болатын тұлғаны саяси 
аренадан ысыру. Осы мансапқорлық 
пиғыл �зінің қарсыласы деп санаған 
Сұлтанбек Қожанов бастаған қазақ саяси 
элитасын «оққа байлатты». Тұрар жалғыз 
Қожановты емес, соның т�ңірегіндегі 
қаншама қазақ зиялыларын саяси 
айыптауға негіз қалап берді. Қазақта 
«Қылыш үстінде серт жүрмейді» деген с�з 
бар. Бірақ дәл осы кезде 1924 жылы Тұрар 
Рысқұловтың желкесіне ешкім тапанша 
кезеп тұрған жоқ, аяқ-қолы кісендеулі, 
тергеудің азабын тартпаған еді. Aз еркімен, 
�з ықыласымен, �з мақсат-мүддесін 
к�здеп, саналы түрде жазды. Осыны 
түсінуіміз керек. Ал 37-38 жылдардағы 
тергеулерде ұрып-соғып қинап, азаптаумен 
алынған қайраткерлердің жауаптары 
«қылыш үстінде серт жүрмейді» дегенге 
келеді. Ал, қамауға алынбаған кезде 
жасаған әрекеттерді басқаша тәпсірлейтін 
боламыз. Осылайша мен Тұрар Рысқұлов-
ты тануға жаңа импульс бердім деп ойлай-
мын.

ТҰЛҒАЛАНДЫРАТЫН 
ҚАЙРАТКЕРЛЕР CЛІ ДЕ КDП

– Сіз осынау танымал тұлғалармен қоса 
ел аузында аса айтыла бермейтін жандар 
туралы біраз тұлғаны жарыққа шығардыңыз. 
Мәселен, Телқожа Атығайұлы, Садықбек 
Сапарбаев, тағы басқа...

– Телқожа Атығайлы – ұлт-азаттық 
қозғалысының мықты қайраткерлерінің 
бірі. Тарихшының тақырып таңдауының 
�зі ұзақ эксперимент болады. Телқожа 
Атығайұлын таңдауыма Рахманқұл 
Бердібайұлы себепкер болды. Сол кісі 
Үрге ніш ке барған сапарында Майлықожа-
ның «Үргеніште қалды сүйегі, Телқожа 
батыр алпының» деген с�зі бар, батырымыз 
жерленген жерді, сүйегін тауып беріңдер 
деп �збекстандық әріптестерге тапсырма 
берген ғой. Aзбекстандық әріптестермен 
жұмыс істеп жүргенмін, осы с�з ойымда 
жүрді. Бірте-бірте тақырыпқа ене бердім. 
Телқожа батыр Кеңесарының баласы 
Садықпен бірге Шолақорған, Түркістан, 
Шымкент, Ташкент қалаларын орыстардан 
қорғауда белсене араласқаны ж�ніндегі 
деректерге тап болдым. Тіпті, сол кездегі 
орыстілді басылымдарда Телқожаға 
байланысты материалдар жарияланған. 
Соларды таптым. Зерттеу барысында 
Үргенішке, Хиуаға бірнеше рет сапарға 
барып, к�нек�з қариялармен с�йлестім. 
Телқожаның сол жақтағы ұрпақтарымен 
кездестім. Осылайша, түркіхалықтарының 
азаттығы үшін күрес халықаралық 
деңгейдегі тұлға деген тұжырым жасап, 
тұлғаландыра алдым. Телқожа сияқты 
қайраткерлеріміз к�п, солардың барлығын 
ғылыми негізде зерттеп тұлғаландырсақ 
біздің тарихымыз толыға түсетін болады. 

Садықбек Сапарбековтың тұлғасы �те 
күрделі, оны Алаш қайраткерлерімен 
салыстыруға келмейді. Бұл – мүлдем жаңа 
тұрпаттағы саяси элитаның �кілі. Бұларды 
кеңес үкіметі дүниеге әкелді, тәрбиеледі. 
Ал, кеңестік билік осындай �зі тәрбиелеп, 
�зі �сірген кадрларын �зі құрбандыққа 
шалды. Яғни олар жаңа билікті құрды 
және сол �здері құрған биліктің құрбан-
дарына айналды. Солай дегенмен мұндай 
типтегі тұлғаларды біржақты халыққа 
қарсы қызмет жасады деп кеңес үкіметімен 
бірге теріс бағалауға болмайды. Халықты 
қиын жағдайлардан алып шығу, дәстүрлі 
қоғамды модернизациялауда жақсы 
еңбектері бар. Садықбек Сапарбековтың 
110 жылдығына байланысты құжаттары 
мен материалдарын дайындап жарыққа 
шығардым. Алдағы уақытта жас толқын 
келеді, оған берілетін баға сол жас тол-
қынның қолында. 

– «Атқара алмадым» немесе «әттеген-
ай»  дейтін кездеріңіз болды ма? Алдағы 
жоспарларыңызбен б)ліссеңіз...

– Жоспарлар к�п. Жас ұлғайған 
сайын ақыл-ой кемеліне келіп, бәрі к�з 
алдыңа келіп тұрады екен. Қаншама 
архивтің деректерін жинадым. Сол 
деректерді жинақтап, монография, 
мақала етіп жариялауым керек. Алдағы 
уақытта осы кезге дейінгі ғылыми 
шығармашылық жұмыстарымыздың 
қ о р ы т ы н д ы с ы  р е т і н д е  б і р қ а т а р 
м о н о г р а ф и я ,  ж и н а қ т ы  ш ы ғ а р у 
жоспарымда бар. Жақын арада атқаратын 
жұмыстарымның бірі – Сұлтанбек Қожа-
новтың 5 томдық құжаттар, материалдар, 
ш ы ғ а р м а л а р  ж и н а ғ ы н  ж ә н е  м о -
нографияны аяқтап, баспаға тапсыру. 
Одан соң ең үлкен жұмыс – саяси қуғын-
сүргін құрбандарын ақтау ж�нінде 
Түркістан �ңірлік комиссияның мүшесі, 
жұмыс тобының жетекшісі ретінде 
бірнеше жинақты дайындап, жарыққа 
шығаруымыз керек. Биыл саяси қуғын-
сүргін құрбан дарын толық ақтау жұмысы 
аяқталады. Жұмыс қортындысы бойынша 
Түркістан �ңірі бойынша әр бағытта 
қорытынды есеп дайындауымыз қажет. 

– Cңгімеңізге рақмет, алдағы жұмыс-
тарыңызға сәттілік тілейміз!

Сұхбаттасқан 
Назгүл НАЗАРБЕК,

Түркістан облысы 

Хазретәлі Т�РСЫН, 
ғалым:

ТАРИХИ
ТҰЛҒАЛАР ЖАЙЛЫ 

ӨЗГЕРТУ ҚИЫН
СТЕРЕОТИПТІ

 Алаш қозғалысының Түркістан қанаты бұл жерде 
қазақтың ауқымынан шығып, Орталық Азиядағы 

�збек, қырғыз, түркімен, қарақалпақ халықтарының 
арасында да кеңінен таралғандығына к�з жеткіздік. 
Алаш қозғалысының идеясы Түркістан �лкесінде аса 

ықпалды болған дығы сияқты халықаралық сипаттар 
ашыл ды. 
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ЖАСЫЛ ҚАЛА ЖАСЫЛ ҚАЛА 
АЖАРЫНАН АЙЫРЫЛДЫАЖАРЫНАН АЙЫРЫЛДЫ

Кезінде Талды�ор�ан к�шелеріні� бойында�ы 
ары�тармен м�п-м�лдір су сылдырап а�ып жататын. 
Кейінгі жылдары сол к�рініс к�зден б�лб�л �шып, 
т�селгелі ыл�ал к�рмеген кейбір ары� желілеріні� 
жа�таулары с�гіліп, іші �о�ыс�а толып кететін болды. 
Тек орталы� к�шелерде, оны� ішінде облысты�, 
�алалы� әкімдік �имараттары орналас�ан т�старда�ы 
ары�тарда �ана азды-к�пті су бар. !ал�андары �азір 
де �а�сып жатыр. Оны айтасыз, т�тас саяба�тар 
�урай баста�аны �ынжылтады...

 Осыдан біраз жыл бұрын Баталов облыстың тізгінін 
ұстай салысымен қолға алып, бірер жылда жайнатып 
жіберген, бір кездегі иесіз саябақ «Жастар» деген атауға ие 
болып, қаланың қосалқы тынысын ашып, кіреберіске к"рік 
бергенде қуанған қалалықтар бүгінде сұрқы қашқан 
саябақтағы қураған ағаштарды к"ріп, бас шайқайды. 
Осындағы сазды, түрлі түсті субұрқақтан әдемі әуен 
естілмегелі, жарқ-жұрқ етер сәулелер к"зге шалынбағалы 
да к"п болды. Жалпы, кейінгі жылдары қаладағы жасыл 
желектің қурай бастауы биыл ерекше қарқын алып, к"шелер 
бойындағы тал-шыбықтар мен бұталарды айтпағанда, "сіп 
тұрғанына ондаған жыл болған алып ағаштардың "зі семіп, 
солып кетті.

Былтыр тендері түрлі әңгімеге "зек болған, журналистер 
мердігердің жауапсыздығын дәлелдеу үшін гүл санап кеткен 
саябақтар мен гүлзарлардың жағдайы мүлде нашар. 

Қалай болғанда да, бір жылдары жергілікті тұрғындары 
«Талды Париж» деп мақтанатын жасыл қала бүгінде бар 
ажарынан айырылып барады. Соңғы күндері жиі талқыланып 
кеткен мәселеге ақыры прокурорлар араласып, бұл салада 
да біраз былық-шылықтың бетін ашыпты. Қаланы 
к"галдандыру, жасыл желекті б"леуге жауапты мемлекеттік 
қызметкерлер арасында да осынау ел үшін істелер игілікті 
істен де жеке басының пайдасын к"здегендерге қатысты 
бірқатар жемқорлық деректер белгілі  болыпты. 
Талдықорғандағы журналистер үйінде БАҚ "кілдерінің 
басын қосқан Жетісу облысының прокуроры Мадияр 
Басшыбаев Талдықорған қаласы әкімдігі қызметкерлері 
тарапынан облыс орталығындағы саябақтар мен гүлзарлар, 
саяжолдардағы гүлдер мен бұталардың, ағаштардың қурап 
кетуіне тікелей қатысы болуы мүмкін шектен шыққан шетін 
жағдайларды баян етті. 

 – Прокурорлар анықтағандай, жауапсыз мемлекеттік 
қызметшілер жасыл желекті күтімге алатындарды анықтау 
кезінде мемлекеттік сатып алуларды дұрыс ұйымдастырмаған. 
Дұрыс "ткізілмеген конкурстар жеткізушілер арасындағы 
бәсекелестіктің барынша шектелуіне әкеліп соқтырған. 
Қаладағы алты саябақ пен гүлзарды ұстау бойынша жалпы 
сомасы 900 миллион теңгеден асатын конкурс бір лотпен 
ғана жарияланған. Ал еліміздегі қолданыстағы заңға сай 
әрбір нысанға конкурс жеке-жеке лотпен жариялануға тиісті 
болатын. К"пе-к"рінеу заңбұзушылық пен бұра тартудың 
кесірінен конкурсқа қатысқысы келген жеткізушілердің 
қаржылық тұрақтылығына қойылатын талап еселеп "сіп 
шыға келген де, жағдайы орташа жеткізушілер конкурстан 
еріксіз тысқары қалған. Қазір біздің қадағалау актілерімізбен 
барлық конкурс заң талаптарына сәйкестендірілді. 
Заңбұзушылықтарға жол берген 67 лауазымды тұлға жауапқа 
тартылды. Олардан мемлекет пайдасына 10 миллион 
теңгеден астам айыппұл "ндірілді, – деді облыс прокуроры. 

Прокурорлардың айтуынша, мемлекеттік органдардың 
жылы да жайлы кабинеттерінде отырған «жемқорлар» 
"ңірдің экономикасына орны толмас зиян шектіруде. 
4сіресе, бюджеттік қаражатты жұмсаудың заңдылығын 
белден басуға байланысты деректер тым жиілеп кеткен. 

– Қадағалау нәтижесінде жалпы сомасы 3 млрд теңге 
болатын 35 конкурс бойынша рәсімдердің күшін жойдық. 
Мәселен, Қаратал, Алак"л және Панфилов аудандарында 
сметалық құжаттамаға сараптама жасалмағанына 
қарамастан, авток"лік жолдарының орташа ж"ндеуі 
бойынша 1,5 млрд теңгеге конкурстар жарияланған. Мұнда 
қарастырылған қаражаттың іс жүзіндегі жұмыс к"лемімен 
сәйкестігін тек осы сараптама нақтылайтынын атап "ткен 
ж"н. Бүгінде облыс прокурорлары 16,5 млрд теңге 
сомасындағы қаражаттың қымқырылуына қатысты 
белгілері бар бес қылмыстық істі тергеуде. Бұлар бойынша 
15 тұлғаға байланысты алдын алу шаралары қолданылған. 
Т"ртеуі тұтқындалса, 10-ы үйқамақта, біреуі кепілдікпен 
босатылған. 4зірге тергеу мүддесіне сәйкес, аталған істер 
бойынша егжей-тегжейлі айтуға болмайды. Биылғы 
жылдың "ткен айларында арнайы прокурорлар 420 миллион 
теңгені қымқыру белгілері бар екі қылмыстық істі сотқа 
тапсырып, бес адам сотталды. Тергеу барысында мемлекеттік 
кіріске 230 млн теңге "ндірілді, – дейді Мадияр Басшыбаев.

Сонымен бірге Жетісу облысының прокуроры 
журналистердің назарын прокурорлық қадағалаудың жаңа 
құралына да аудара кетті. Қазір прокуратура жедел-іздестіру 
шараларын жүргізуге бастамашылық ете алады. Бұл құралды 
прокурорлар талдамалық жұмыстар барысында мәлім 
болған заңбұзушылық белгілеріне байланысты қылмыстарды 
ашу үшін пайдаланады. Күні бүгінге дейін осы тәсілдің 
арқасында денсаулық сақтау саласындағы аса ірі қаржылық 
қымқыру және есірткілік заттарды саудалау деректерінің 
беті ашылыпты. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

Назгүл НАЗАРБЕК

Бастапқыда егіннің бітік шығуына, 
бақшаның жақсы жеміс беруіне алаңдаса, кейін 
базар нарқына тағы елеңдейді. Осылайша, адал 
еңбектің тәтті нанын жегенше тыным 
таппайтын диқандар қауымы егін маусымының 
қалай "тіп кеткенін де білмейді. Былтырғы 
бау-бақша "німдерінің нарықтағы сатылымына 
назар аударатын шаруа осы жылы сол "німге 
ерекше к"ңіл б"летіні тағы бар. >кініштісі, к"п 
жағдайда былтыр саудасы қызған "німнің 
биылғы базары к"ңіл к"ншітпей жатады. 

Түркістан облысының Жетісай ауданында-
 ғы шаруалардың жағдайы дәл қазір осындай 
болып тұр. Олар алқаптағы пісіп тұрған қауын-
қарбызын "ткізе алмай, шығынға батып жатыр. 
Алушы таппаған диқандар амалсыз келісін 
30-35 теңгеден саудалауда. Ал тіпті "ткізе 
алмағандар үзілген қауынды малға тастауға 
мәжбүрміз деп ашынады. Пайда таппасақ та 
шығынды жапса екен дейді. 

Қауын-қарбыз кәсібімен 20 жылдан бері 
айналысатын шаруа Абдулла Мейірбеков биыл 
бағаның түсіп кеткенін айтады. Қауынды 
жинап, оны басқа жаққа апарып сатар болса 
шығыны к"п. Бір келі қауынның бағасы – 30-
35 теңге. 

«Бір қорап қауын 1 000 теңгенің к"лемінде 
болып тұр. Оның ішінде 6-7 қауын бар. 
Жинайтын жұмысшыларға бір қорап қауын 
үшін 300-400 теңге береміз, трактор шығынына 
да бір қорапқа 300-400 теңге т"ленеді. Сонда 
"зімізге қалатыны 100-200 теңге к"лемінде. 
Онда да қалса... Ал сол қалған 100-200 теңге ала 
жаздайғы еңбек, тұқым, селитра, техника, 
жұмысшылардың еңбекақысын жаба алмайды. 
Қазір қауындар алқапта шіріп жатыр. Кеше бір 
трактор қауын жинатып, оны сатпақ болып 
шығарғанбыз. >тпей бір күн тұрды, сосын 
трактор иесі тіркемені босатып беруін сұраған 
соң, амал жоқ 15 мың теңгеге малға жем ретінде 
"ткіздім. Оның 9000 теңгесін тракторға берсем, 
қалғанының үстіне қалтамнан 11 мың теңге 
қосып, қауын артқан жігіттерге 17 мың теңге 
т"ледім. Пайда к"рмек түгілі шығынға батып 
жатқан соң алқаптағы қауынды тергізіп не 

істеймін. Енді алқапқа малды жібере саламыз 

деп отырмыз. Алқапта әлі 2 гектардай қауын 
жатыр», – дейді асықаталық шаруа ашынып. 

Осылайша, биылғы егіс шаруалардың 
шығынын ақтамақ түгілі жартысын да 
жаппапты. Былтыр қорабы 3 000-4 000 теңге 
болған екен. Биыл 8 гектар жерге қауын-қарбыз 
тұқымын тастаған диқан енді қандай амал 
қарастырарын білмей дал. 

«Жыл сайын қауын-қарбызды Ресей жаққа 
алып кететін фуралар кезекте тұратын. Биыл 
"те аз келіп жатыр. Ауылдағы барлық диқанның 
жанайқайы осы. К"бі несие алған. Жанымдағы 
Бақыт есімді жігіт 2 миллион теңге несие алып, 
бастаған жұмысының шатқаяқтап қалғанына 
налып отыр. Енді қалай т"леймін деп уайым 
шегеді. Бір ай бұрын дайын болған қауын-
қарбыздың біразын ауыл-аймаққа «Газель» 
к"лігімен тасып, саттық. Одан қалатын               
пайда – жоқтың қасы. Басқа амал болмады. 
4кімдіктен тырс еткен қозғалыс байқалмайды. 
Нарық осындай, басқа амал жоқ деп шығарып 
салады», – дейді тағы бір шаруа Абдулла 
Мейірбеков. 

Диқандар бақша "німдерін еліміздің "зге 
облыстары мен жергілікті жерлерге сату тиімсіз 
екенін айтады. Шығыны к"п, сондықтан оны 
к"біне сырттан келетіндерге жіберетін. Бұл 
жолы Ресейдегі жағдай шаруаларға да салқынын 
тигізіп отырғанға ұқсайды. Енді біреулерінің 
ойынша, делдалдар әдейі істеп отыр. Рубльдің 
түсіп кеткені де шаруалардың шатқаяқтап 
тұруына бірден-бір себеп деп санайды.

Мамандардың айтуынша, биыл бақша 
дақылдары 4 мың гектарға артық егі-
ліпті. Жетісай аудандық ауыл шаруа-
шылығы б"лімінің мамандары 
аудан әкімшілігі тара пынан 
басқа да облыстарға 
әлеуметтік кәсіпкерлік 
корпорациясына хат 

ж і б е р г е н і н ,  о н д а 
дайын "німнің саны 

к " р с е т і л і п ,  с а т ы п 
алушы іздеп жатқанын 

айтады. 
Бұл жағдай Жетісай 

ауда  нында ғана емес, 
к"ршілес Мақтаарал ауда ны 

диқандарының да жанай-
қайы болып тұр. Мақтаарал 

ауданының кәсіп керлік және 
ауыл шаруашылығы б"лімінің басшысы 
4лімқұл Баязит биыл Мақтаарал ауданында 16 
911 гектар жерге бақша дақылдары егілгенін 
айтады. Оның ішінде 5 699 гектар жерге 
пленкалы қауын, 10 666 гектар жерге ашық 
қауын және 380 гектар пленкалы қарбыз, 166 
гектар жерге ашық қарбыз орналастырыпты. 

4кімдік қызметкерлері қазір аудан 
бойынша 151 171 тонна бақша "німі жи нал-
ғанын, жалпы аймақта 54 қауын қабылдайтын 
бекет бар екенін айтты.

«Шаруаларымыз жиналған "німдерінің 
1 қорабын 1 300-1 400 теңгеден Қазақстан 
аумағына ТМД және Ресей мемлекеттеріне 
экспорттауда. Сонымен қатар шаруаларымызға 
"з "німдерін делдалсыз сатуға Алматы облысы 
Сауда департаменті басшыларымен келісс"здер 
жүргіздік. Нәтижесінде, Алматы қаласында 
орналасқан «Алтын орда» базарында Мақтаарал 
ауданының ауыл шаруашылығы тауарын 
"ндірушілері үшін "з "німдерін делдалсыз қала 
тұрғындарына сатуға арналған арнайы тегін 
орын белгіленді. Белгіленген орында шаруалар 
бақша, к"к"ніс "німдерін сата алады. Бүгінде 
басқа да облыстардың Сауда департаменті 
басшыларымен бақша және к"к"ніс т.б. дақыл-
дарды делдалсыз сатуға арналған арнайы орын-
дар қарастыруға келісс"здер жүргізілуде», – 
дейді 4лімқұл Базарбайұлы. 

Иә, әкімдіктен әрекет бар сияқты. Дегенмен 
ерте к"ктемде басталған егіннің к"лемін білетін 
жауапты тұлғалар осынау жұмыстарды ертерек 
бағамдап, жүйелеп реттеп қойса, шаруалар да 
алаңдамас еді. Аты аталған екі аудан тұрғындары 
да оңтүстіктегі жерден нәпақасын тауып 
отырған "ңір саналады. Біресе қауын-қарбызды 
"ткізе алмау, біресе мақта құнының түсуі жыл 
сайын мақтааралдықтар мен жетісайлықтардың 
бас ауруына айналған. Шыны керек, соңғы 
жыл дары Түркістан облысының ауыл 
шаруашылығы саласында мұндай жағдайлар 
жиі кездеседі. Қаңтардағы қатты аязда шаруалар 
жылыжайларды жылытатын к"мір таппай, 
қызанақтарын үсітіп алды. Ал жақында ғана 
Астанадағы Орталық коммуникациялар 
қызметінде "ткен брифингте Түркістан 
облысының әкімі Дархан Сатыбалды биыл 
"ңірде ауыл шаруашылығы "німдерінің к"лемі 
алғаш рет 1 триллион теңгеден асты деп 
мақтанышпен айтты. Бұл қалай болғаны? 
Сонда облыс басшысы жауапты мекеменің 
жа зып берген санын оқып бере сал ғаны ма?! 
Қалай болғанда да ауыл шаруа шылығының 
драйвері саналатын Түркістан облысындағы 
бұл салаға серпіліс керек сияқты. 

Түркістан облысы 

ЕШ КЕТТІ...

ЕСІЛЕСІЛ
ЕҢБЕК

Диқан еңбегі адал. Ерте 
көктемнен жерге кетпен 
салып, қара күзге дейін 
егіннің басында жүреді. 
Осы аралық – шаруа 
үшін уайымға толы шақ. 
«Көктемнің әр күні – 
жылға азық» дегенді 
ұстанған 
ауылдағы 
ағайын 
нәпақасын жерден 
табатын болған соң 
қарызданса да 
жерге егін салып қалу 
үшін тырмысып 
бағады. Одан соң 
қара тердің өтеуі болар 
шақты асыға күтеді. 

жаздайғы еңбек, тұқым, селитра, техника,
жұмысшылардың еңбекақысын жаба алмайды.
Қазір қауындар алқапта шіріп жатыр. Кеше бір
трактор қауын жинатып, оны сатпақ болып
шығарғанбыз. >тпей бір күн тұрды, сосын
трактор иесі тіркемені босатып беруін сұраған
соң, амал жоқ 15 мың теңгеге малға жем ретінде
"ткіздім. Оның 9000 теңгесін тракторға берсем,
қалғанының үстіне қалтамнан 11 мың теңге
қосып, қауын артқан жігіттерге 17 мың теңге
т"ледім. Пайда к"рмек түгілі шығынға батып
жатқан соң алқаптағы қауынды тергізіп не

істеймін. Енді алқапқа малды жібере саламыз

к"біне сырттан келетіндерге жіберетін. Бұл 
жолы Ресейдегі жағдай шаруаларға да салқынын 
тигізіп отырғанға ұқсайды. Енді біреулерінің 
ойынша, делдалдар әдейі істеп отыр. Рубльдің 
түсіп кеткені де шаруалардың шатқаяқтап 
тұруына бірден-бір себеп деп санайды.

Мамандардың айтуынша, биыл бақша 
дақылдары 4 мың гектарға артық егі-
ліпті. Жетісай аудандық ауыл шаруа-
шылығы б"лімінің мамандары 
аудан әкімшілігі тара пынан
басқа да облыстарға
әлеуметтік кәсіпкерлік 
корпорациясына хат

бас ауруына айналған. Шыны керек, соңғы
жыл дары Түркістан облысының ауыл
шаруашылығы саласында мұндай жағдайлар
жиі кездеседі. Қаңтардағы қатты аязда шаруалар
жылыжайларды жылытатын к"мір таппай,
қызанақтарын үсітіп алды. Ал жақында ғана
Астанадағы Орталық коммуникациялар
қызметінде "ткен брифингте Түркістан
облысының әкімі Дархан Сатыбалды биыл
"ңірде ауыл шаруашылығы "німдерінің к"лемі
алғаш рет 1 триллион теңгеден асты деп
мақтанышпен айтты. Бұл қалай болғаны?
Сонда облыс басшысы жауапты мекеменің
жа зып берген санын оқып бере сал ғаны ма?!
ҚаҚҚҚҚ лалллалллллллллллай болғанда да ауыл шаруа шылығының
драйвері саналатын Түркістан облысындағы
бұл салаға серрррррррррррррпіліс керек сияқты. 

Түркістан облысы

тік шығуына, 
е алаңдаса, кейін 
Осылайша, адал 
генше тыным 
гін маусымының 
ейді Былтырғы

ж і б е р г е н і н
дайын "німн

к " р с е т і л і п ,
алушы іздеп ж

айтады. 
Бұл жағдай

ауда нында ған
к"ршілес Мақтаара

диқандарының да
қайы болып тұр. Ма

ауданының кәсіп керл
ауыл шаруашылығы б"лімінің б
4лімқұл Баязит биыл Мақтаарал аудан
911 гектар жерге бақша дақылдары
айтады. Оның ішінде 5 699 гекта
пленкалы қауын, 10 666 гектар жер
қауын және 380 гектар пленкалы қар
гектар жерге ашық қарбыз орналаст

4кімдік қызметкерлері қазі
бойынша 151 171 тонна бақша "нім

й 54 б

жүреді. 
аруа 
ы шақ. 

ні – 
енді 

ден 
соң 

 қалу 

оң 
і болар 

еді. 
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АУЫЛ БАЛАЛАРЫ 
ЭКО-ЖОБА ЖАСАДЫ

 Назарбаев университетінде ауыл м��алімдері 
мен о�ушылар арасында�ы «Орталы� Азияда�ы 
климатты� �згеруімен к�ресу бойынша жастарды� 
іс-әрекеті: жастарды� идеяларын іске �осу ала�ы» 
атты �ылыми конференция �тті. Іс-шараны� негіз гі 
ма�саты – экологиялы� мәселелерді шешудегі жас-
тарды� талпынысына �олдау к�рсету.

Конференцияға Орталық Азия елдерінен жас бел сен ді-
лер, экология саласының мамандары, педагогтар мен сарап-
шы лар қатысты. Оларға ауыл мектептерінен келген  оқу  шы-
лар "здерінің түрлі экологиялық жобаларын таныс тырды. 
Осы ұсынылған жобаларды Оқу-ағарту министрлігінің 
"кіл дері, ЮНИСЕФ және грант беруші – Дүниежүзілік банк 
"кіл дері, Назарбаев Университетінің профессорлары, сон-
дай-ақ негізгі серіктес – Орталық Азия университетінің 
"кіл  дері бағалады. 

Экологиялық жобаларды жасауға Ақмола облысындағы 
Ора  зақ ауылы және Ақт"бе облысындағы Бестамақ ауы лы-
ның мектептері таңдалды. Оқушылардың жұмыстарына 
қа рап, олардың экологиялық мәселелерге бейжай қарамай-
тындарына куә болдық.

– Біздің жоба тікелей суға қатысты. К"птеген су қоқысқа 
то лып, ластанып жатыр. Ол су арқылы қаншама жан-жануар 
мен балықтар да улануда. Біздегі мақсат – осы проблеманы 
азай ту. Сол мақсатта қазір суды қоқыстан тазартатын робот-
тың кішкентай үлгісін жасап қойдық, алдағы уақытта үлкенін 
дайындаймыз. Бұл жобаны келесі жылы бітіреміз деп ойлап 
отырмыз. Бұдан соң қоқысты жинап қана қоймай, суды 
таза лайтын да к"птеген құрылғы жасағымыз келеді, – дейді 
оқушы Назерке Шынболатова.

Конференция барысында оқушылар осы уақытқа дейін 
жо ба жасауда тәжірибелері бар екенін к"рсетті. 

– Біздің жобамыз ауылымызды тазартуға және бос жат-
қан қалдықтарды кәдеге жаратуға арналған. Біздің ауылда 
к"п жерде қоқыс үйіліп жатқанын байқаймыз. Олардан б"-
лі  нетін газ ауаны ластауда. Соның кесірінен қышқылды 
жаң быр жауып, ол біздің бау-бақшаларымызға зиян әкеліп 
жа тыр. Бұдан б"лек, біз далалық "рттің алдын алуға, ауызсу 
мә селесіне арналған жобаларды да жасағанбыз. Мысалы, 
ауыл дағы бұлақ суын арнайы зерттеуден "ткіздік. Нәти же-
сінде, таза әрі қолдануға жарамды болған соң, оны ауылға 
тар туға мүмкіндік беретін жобаны әзірледік, – дейді оқушы 
Жангүл Мақсұтова. 

Мұғалімдердің айтуынша, мұндай жобалар балалардың 
ғы лымға деген қызығушылықтарын арттыра түседі.

– Ғылыми жобаға дайындыққа шамамен 1 ай уақыт бер-
ді. Алғашында біз арнайы дайындық сабақтарына қатыстық. 
Жалпы, жобаның мақсаты, жүзеге асырылуы жайлы тренинг 
"ткізілді. Ең белсенді деген оқушыларды таңдап алды. Оқу-
шы лардың ұсынған 5-6 жобасынан ең үздігі іріктелді. Осы 
уақытқа дейін біз де оқушылардың ғылымға деген қы зығу-
шы лықтарын арттыру мақсатында сайыстар "ткізіп тұра-
тынбыз, – дейді мұғалім Сәуле Ермекқызы.

Министрлік тарапынан да балалар мен жас"спірімдердің 
эко логиялық мәселелермен күреске бағытталған жұмыс та-
ры на қолдау к"рсетіліп келеді.

– Бүгінгі таңда еліміздің барлық білім беру деңгейлерінде 
эко логиялық білім алу к"зделген. Оқу-ағарту министрлігінің 
«Дарын» республикалық ғылыми-практикалық орталығы 
экологиялық проблемаларға қызығушылық танытатын 
оқушыларды қолдау мақсатында к"птеген іс-шара "ткізеді. 
Мысалы, «ProЕco» экологиялық жобалар конкурсы аясын-
дағы «Туған "лкенің табиғаты», экодизайнерлер арасындағы 
«Үздік экологиялық бастама», «Таза қала сізден басталады» 
ат ты байқауларды атап "туге болады, – деді Оқу-ағарту ми-
нистрлігінің бас сарапшысы Гүлжан ?мірқұлова.

биз нес кәсіпорындарында жұмыс орын-
да рын құру. Біз "з қызметі аясында Бұлан-
ды ауданы мен Макинск қаласын дамытуға 
қа тысып келе жатқан Ауылдық аймақтарды 
тұ рақты дамыту қорымен "те жақсы се рік-
тестік қарым-қатынастамыз. AITAS – осы 
қор дың бас демеушісі, ол ақшалай қара-
жат ты "ңіріміздің инфрақұрылымын, бі-
лім саласын, медицинасын дамытуға ба-
ғыт тайды», – деді фабриканың бас ди рек-
торы Ришат Раисов.  

Бүгінгі таңда кәсіпорында 17 "н ді-
ріс тік нысан, атап айтқанда, ин ку-

ба тор, әрқайсысында 12 құс алаңы бар 
қол даныстағы 8 құс қорасы және пайдала-
ну ға берілу жоспарланып отырған 4 құс 
қо расы, құс "ңдеу зауыты, құс саңғырығын, 

ШЕРХАН ТОП ЖАРДЫ
Отанды� жас �нерпаз Шерхан Арыстан «Витебск» балалар 

бай�ауыны� бас ж�лдесіне ие болды.

Шерхан Арыстан жүлдені «Витебскідегі славян базары» XXXII 
халықаралық "нер фестивалінің ашылу салтанатында Беларусь 
Президенті Александр Лукашенконың қолынан алды. Қазылар алқасы 
12 жастағы Шерхан Арыстанға екі күнде ең жоғары баға – 70 балдан 
берді. Ол барлық қарсыластарын жеңіп, 140 ұпай жинады. Жас 
орындаушы мықты вокалдық "нерін к"рсетіп, к"рермендер мен қазылар 
алқасын таңғалдырды.

Ал Беларусь елінің атынан "нер к"рсеткен София Рустамова байқау 
к"шбасшысынан небәрі 4 ұпай артта қалып, екінші орынға тұрақтады. 

ЖҰМАҒҰЛОВ UFC-ден 
ШЫҒАРЫЛДЫ

Аралас жекпе-жек шебері, �аза�станды� Жал�ас Ж�ма��лов 
(14-9) UFC файтерлері тізімінен шы�арылды. Б�л туралы лига-
ны� ростеріндегі �згерістер туралы жа�алы�тарды жария-
лай тын UFC Roster Watch Twitter-аккаунтында хабарланды.

Еске сала кетсек, Жалғас Жұмағұлов 24 маусымда "ткен соңғы жек-
пе-жегінде UFC дебютанты америкалық Джошуа Ваннан жеңіліп қал-
ған. Бұл «Жаконың» қатарынан т"ртінші және UFC-де алтыншы жеңі-
лісі болған еді. 

ет және сүйек қалдықтарын қордалау 
алаңы, жем "ндіру цехы бар. Rндірістің 
био қауіпсіздігі мен экологиялық талап та-
рын сақтау мақсатында кәсіпорында ин-
ку бациялық "ндіріс, құс "сіру, сою және 
ет-сүйек ұнын "ндіру сатыларында жоғары 
тех нологиялық энергия үнемдейтін жаб-
дық  тар пайдаланылады.

Құс фабрикасының аумағында ор на-
ласқан барлық ғимараттың жалпы ауданы 
300 мың шаршы метрден асады. Жоба 
Еу ро палық қайта құру және даму банкінің, 
Baiterek Venture Fund венчурлық қорының 
және Қазақстанның Даму Банкінің кре-
диттік желісінің қолдауымен AITAS хол-
дин гінің дамудың ұзақмерзімді страте гия-
сы шеңберінде іске асырылуда.

Наурызбек САРША

Фабриканың үшінші кезегінің 
құрылысы 2021 жылы басталған 

бо   латын. Жобаға салынған инвестиция 
со масы 25 млрд теңгені құрайды. Алдағы 
уа қытта құс фабрикасының қуаттылығы 
жы лына 100 мың тоннаға дейін құс етін 
"н діруге мүмкіндік береді деп күтілуде. 

Құс фабрикасының аумағы мен қуатын 
арт тырудан б"лек, үшінші кезек жобасы 
жаңа құс қораларын салу, союдан қалған 
қал дықтарды қайта "ңдеу жабдығының 
қуа тын тәулігіне 133 мың бастан 140 мың 
бас қа дейін ұлғайту, жем түйіршіктендіру 
же лісінің "німділігін сағатына 20 тоннадан 
30 тоннаға дейін арттыру және "ндірістің 
"зек ті талаптарына жауап беретін дайын 
"нім ді сақтауға арналған орындар к"лемін 
ұлғай ту кіреді.

Макинск құс фабрикасы үшінші 
ке зе гінің құрылысы – құрамына 

осы "ндірістік кәсіпорын кіретін AITAS 
холдингінің стратегиялық жос па ры ның 
ажырамас б"лігі. Макинск құс фаб-
рикасының үшінші кезегін іске қосу жо-
басы импортты алмастыру және ай мақ ты 
дамыту, сонымен қатар жаңа жұмыс орын-
дарын құру сияқты әлеуметтік нәти же ге 
қол жеткізуге бағытталған. Қазіргі уа қытта 
кәсіпорында 1900-дан астам адам жұмыс 
істейді. 

«Макинск құс фабрикасы және үшінші 
ке зек жобасы құрылысының жүзеге асы-
рылуы – бұл Қазақстанның құс шаруа шы-
лығы саласына қосылған үлес, құс фаб ри-
касының "зінде де, МҚФ айналасында 
да ми бастаған басқа да шағын және орта 

КӘСІПОРЫННЫҢ
ҚАРҚЫНЫ ҚАТТЫ

Қазақстандағы құс етін өндіруден 
алдыңғы қатарлы кәсіпорынның бірі – Ақ-

мола облысы Бұланды ауданындағы 
Макинск құс фабрикасы. Аталған 

кәсіпорынның іске қосылғанына көп 
уақыт болмаса да, бүгінде ішкі сұраны-

сты өтеп отыр. Қазіргі уақытта ол тауық 
етін өндіру көлемі бойынша Орталық 

Азиядағы көшбасшы кәсіпорынға 
айналды. Алдағы уақытта мұнда 
бройлер өсіру өндірісінің үшінші 

кезегін іске қосу 
жоспарланып отыр. 
Жобаны іске асыру 

өндірісті тірі салмақтағы 
құс көлемін жылына 56 
мың тоннадан 100 мың 

тоннаға дейін ұлғайтуды 
көздейді. 
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«ҚазМұнайГаз» ҰК АҚ ұжымы «ПетроҚазақстан Ойл Продактс» 
ЖШС вице-президенті 

Макишев Данияр Абайұлының 
мезгілсіз дүниеден "туіне байланысты ауыр қайғыға ортақтасып, 
от басы мен жақындарына к"ңіл айтады. Марқұмның жаны жән-
натта, топырағы торқа болсын.Дайындаған Жанель ҚҰТТЫБАЙ
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